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Prvi korak k rešitvi upravičenih 
zahtev kovinarjev državnih podjetij
Danes se nadaljujejo razgovori o obnovitvi delovne pogodbe kovinarjev zasebnih podjetij - Novi ministrovi predlogi

^•dst .— ^anfs so se ponovno sestali na ministrstvu za delo I izraženimi predlogi, zlasti glede
AlAP aKinil<i s'n£f‘kalnih organizacij kovinarjev s predstavniki Intersind- osnovnih vorašami n lat', delovnih 
l0 f ’ Na dopoldanskem delu sestanka je bil prisoten podtajnik za de
di« **• Popoldne pa tudi minister Donat Cattin. Med razgovori so na- 

' z razpravo o vprašanjih, ki so jih obravnavali že na prvem 
ki je bil v torek. --------------------

r,. Pomembnega in odložilnega 
J2*ov°ra pa je prišlo med 20. in 
„i“r°,.k° je minister za delo Do
to • *L-n °brazi°*'l nekatere pred- 
•Itd' je izdalo ministrstvo
l»j Vs.e*1 osnovnih vprašanj. V 
lyjj i* navedel predlog za
Ur, n,.e p*a^ za delovno uro za 58 
Po«tZni*an,e delovnega urnika na 
trj i?P*n nažin v *re6 Istih in za 
liVr,„re’.za postopno izenačenje de- 
Gwv 111 uradnikov v treh letih, 

delovnih urnikov pa mini-
BBSSSSassi:

s J
Podtajnik Toros

; trov predlog predvideva znižanje 
lelovnih ur na 40 tedensko za oseb- 
e, ki ima več kot 43-umi delovni 
tednik. Končno se nanaša ministrov 
predlog na nekatere zahteve glede 
mladincev.

Po sestanku je bilo uradno spo
ročeno, da se bodo ponovno sestali 
v ponedeljek na sindikalnem se
dežu, na kar so vse sindikalne 
organizacije sporočale, da bo po- 
nedeljskd. razgovor imel izključno 
tehnični značaj in da se bodo iz
vršni odbori vseh treh sindikatov 
sestali v torek 18. novembra do
poldne.

Glede vsebine ministrovega pred
loga. pa navajajo v skupnem po
ročilu vse trii sindikalne organi- 
izaicdje, da ne gre za dokončne pred
loge in da tl predlogi predstav
ljajo korak naprej s prejšnjih po- 
ztcdj, vendar pa obstajajo velike

osnovnih vprašanj plač, delovnih 
urnikov in enakosti pogojev. Mi
nistrov predlog ne vsebuje neka
terih, bistvenih stališč in to zlasti 
o delovnih urnikih. Zaradi tega 
so sindikalne organizacije sklenile, 
da bodo sklicale skupščine delav
cev, ki naj odločijo, če dosedanji 
predlogi predstavljajo osnovo za 
nadaljevanje stvarnih pogajanj.

Glede kovinarjev zasebnih pod
jetij pa se je razprava včeraj zak
ljučila pozno v noč in so se do
govorili, da se bodo predstavniki 
sindikalnih organizacij in predstav
niki Oonftadustrie sestali v petek 
zjutraj, ko bosta oibe strani ob 
razložili svoja stališča. Na vabilo 
ministra za delo Donat Cattina sta 
pristali tako delegaciji Confindu- 
strde kot delegacije sindikatov, da 
ne bodo izrekli nobenega komen
tarja o zadnjem ministrovem pred
logu. Po neuradnih vesteh gre za 
predlog, da se odloži razprava o 
spornem vprašanju dopolnilnih po
godb in da naj bi se najprej do
govorili o zvišanju plač, zmanjša-

razaliike med zahtevami delavcev in nju delovnega urnika in o drugih
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V POLEMIKI S KONSERVATIVNIM VODSTVOM

Velika večina kongresa 
podpira Indiro Gandi
Odobrena resolucija, ki obsoja izključi
tev ministrske predsednice iz stranke

NEW DELHI, 13. — Tristota*, 
deset od štlristodeve tAndiv aij set čla
nov' parlamentarne skupine indij
ske kongresne stranke je danes 
soglasno Izrazilo svoje zaupanje v 
ministrsko predsednico Indliro Gan. 
dl ter oetro obsodilo včerajšnji 
sklep konzervativne večine v stran, 
kinem vodstvu, s katerim so pred
sednico vlade Izključili le stranke.

Na sestanku parlamentarcev kon
gresne stranke so odobrili resolu
cijo, v kateri je med drugim reče
no, da je včerajšnji sklep vodstva 
neveljaven in neutemeljen. Na se
stanku niso bili prisotni predstav
niki strankine desnice. Ti so se

NdjaUmgappe sestali na rezidenci 
bivšega namestnika ministrskega 
predsednika Desaja ter sklenili 
sklicati v nedeljo formalni sesta- 
nek svojih pristašev za izvolitev no
vega strankinega voditelja.

Kmalu potem, ko so poslanci 
kongresa izglasovali zaupnico In- 
dirl Gandi, je njen nasprotnik i,n 
konzervativni predstavnik Jatsukh 
Lad Hathi Izstopil iz indijske vla
de, kjer je imel funkcijo ministra 
za delo. Gre za drugega ministra, 
ki je podal ostavko po izbruhu spo
ra v kongresni stranki. Pred enim 
mesecem je namreč izstopal iz vla
de tudi minister za železnice Ram 
Subhag Singh, prav tako pristaš 
desničarake struje.pod vodstvom predsednika stranke
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ŠE NE POVSEM JASEN POLITIČNI POLOŽAJ

Ferlani se je včeraj sestal 
s tajnikoma PSI in PRI
Dogovor v senatu o razpravi o zapori stanovanjskih 
najemnin ■ Pertini je sprejel združenje za ločitev zakona

13. — Novi tajnik krščan- 
tQern<>kracije Forlani se je da- 

s tajnikom PSI De Mar- 
kot ‘'n s tajnikom PRI La Malfo,
8ov/i včeraj že imel podoben raz- 

tajnikom PSU Ferrijem. 
tts4".stv° socialistične stranke je 
ho j kga razgovora zelo lakonič- 
% omenja, da je šlo za
*i ql Prisrčen razgovor in da sta 
°beh Ojnika izmenjala stališča 

rank». Ta lakoničnost ima 
h o j P^Utično ozadje, saj govo- 

rezervah PSI glede 
Sta -®a razvoJa v Krščanski de
žjih, in zlasti o nasprotova- 
%^tr se enostavno obnovil 
«%. a,lski levi center brez toč-

0 obveznosti.
W«*anku s tajnikom PRI La 
1'bWPa je La Malta dejal novi- 
?!)Vorn’ da je šlo za prisrčen raz. 
J»Vii Vmed katerim je odkrito iz- 

/'Janiju, da gre za krizo 
"balističnih strank in da je 

^ve stranki vprašati o njih 
krj •' Republikanci za krizo ni- 

°8niti ’n se ne nameravajo iz- 
^Vaj Zgovornosti ter torej name- 
\j. Prispevati k obnovitvi or- 

Zhtike levega centra. Za- 
Htvg .. Pa predhodno vprašanje 

finančnega položaja javnih 
išjo v 'o v tej zvezi tudi zastav- 
■<le 'risanje, kako se bodo kon
tih k. ,ari z novimi bremeni, ki 

V *° Prinesli sindikalni boji. 
N^Zatu je prišlo do zanimivega 

j10 je danes nenadoma 
J6v 0 število vpisanih senator
ko tvornikov, saj je že včeraj 
[A Uhanih 17 senatorjev s stra- 
j*18c°. da
1 AOVrvhii^^okiiai-jaiiuv, »i n^v-

Vn ^ .**■■ o krizi stanovanj. V bist- 
'ow;. slo za Sp0r 0 političnem iz-

k'. -j danes pa se je najavilo 
* °!>VoriJerno^rist'janov, 50 h°te'

zja stanovanjske krize in to 
ll. y zvezi z bližnjo splošno' v zveza z bližnjo splosno 

- 0 ' so jo vse tri sindikal- 
l^^anizaeije proglasile za 19.

^ i^^sj je postal absurden, saj 
a la način razprava zavlekla

na škodo neposredno prizadetih. 
Zato je prišlo pod predsedstvom 
Fanfanija do sestanka načelnikov 
parlamentarnih skupin v senatu, na 
katerem so se dogovorili, da bodo 
obravnavali zakon o zapori stano
vanjskih najemnin še jutri in nato 
v torek zjutraj. Obravnavo zakona 
pa bodo zaključili z glasovanjem 
v petek, 21. novembra.

Na istem sestanku so se tudi do
govorili, da bodo v četrtek obrav
navali vprašanje Evropske gospo
darske skupnosti, v razdobju od 25. 
do 28. novembra bodo ratificirali 
nekatere mednarodne konvencije 
glede dela in obravnavali razna 
druga vprašanja. Od 2. decembra 
dalje pa bodo pričeli v senatu z 
razpravo zakonskega predloga o 
statutu delavcev, pri čemer pred
videvajo, da bo odgovorna komisi
ja do takrat zaključila razpravo.

Nič manj zanimiv ni položaj v 
poslanski zbornici, kjer je včeraj 
prišlo do odločilnega sestanka na
čelnikov skupin glede zakonskega 
predloga o ločitvi zakona. Danes 
je predsednik poslanske zbornice 
Pertini sprejel predstavnike itali
janske zveze za ločitev zakona in 
med njimi tajnika Marca Pannel- 
lo, katerega je spremljal sociali
stični poslanec Loris Fortuna, ki 
je istočasno tudi predložitelj in 
glavni pobudnik omenjenega zakon 
skega predloga. Po sestanku je 
Fortuna izrazil svoje zadovoljstvo, 
da so se načelniki poslanskih sku
pin dogovorili, da bo prišlo 29. no
vembra do glasovanja o zakonu, ki 
predvideva uveljavitev ločitve tu- 
di v Italiji. Fortuna je dejal, da 
bo prišlo do ključne razprave med 
24. in 29. novembrom in da ni no
benega dvoma, da bo prišlo na gla
sovanju 29. novembra do velike 
laične in demokratične zmage, ko
likor bodo prisotni vsi poslanci, ki 
se uradno zavzemajo za ločitev za
kona. V tej zvezi je bil danes se
stanek parlamentarne skupine KPI, 
na katerem so sprejeli obveznost,

da nadaljujejo do zmagovitega za
ključka borb za ločitev zakona.

Združenje za ločitev zakona pa 
je sporočilo predsedniku poslanske 
zbornice Pertiniju, da bodo vsi čla. 
ni 27. novembra imeli post, s či
mer hočejo na človečanski način 
dokazati trpljenje milijonov žena 
in mož, ki zahtevajo svojo svobo
do in pravico do obnovitve nove 
družine.

Medministrski odbor za cene je 
danes zavrnil predloge, da bi se 
povečale cene raznih vrst sladkor
ja in je odredil, da ostanejo vse 
cene na drobno na isti ravni kot 
so bile 31. oktobra.

normativnih vprašanjih -ter naj bi 
nato pričeli obravnavati to zaple- 
temo vprašanje. Na vsak način bo 
današnji sestanek med sindikati ko. 
vinarjev zasebnih podjetij in pred
stavniki ConfSnduisitrie zelo pomem
ben, saj gre za reševanje ključne
ga vprašanja sedanjega italijanske
ga sindikalnega baja.

Danes so se nadaljevale ločene 
stavke kovinarjev v raznih pokra
jinah. Tako so stavkali kovinarji 
v naši deželi Fuitlamdjd . Julijski 
krajani, o čemer podrobneje poro
čamo na tržaški kroniki, V Pa
lermu so kovinarji stavkali do
poldne in slo manifestirali pc mest
nih ulicah. V skoraj vseh oddelkih 
Fiat je ločena stavka in je prišlo 
tudi do raznih incidentov. V Be
netkah so kovinarji in delavci či
stilnice mineralnih olj nenadoma 
prekinili delo ter manifestirali pred 
sedežem beneške radijske in tele
vizijske postaje, ker državna usta
nova RAI - TV zelo omejeno po
roča o sindikalnih vesteh in še 
zlasti o vesteh, ki se dogajajo na 
področju treh Benečij. V Savani 
je stavkalo 1500 kovinarjev, fct so 
priredili manifestacijo, med katero 
je prišlo do prekinitve prometa.

Na združenju lombardskih indu- 
strijcev so se danes nadaljevala
pogajanja za rešitev sindikalnega 
spora v podjetju Flnelili in so se 
dogovorili, da se bodo ta pogajanja 
nadaljevana do ponedeljka. Pogaja
nja se sedaj vrše v ožjem krogu, 
istočasno pa se nadaljuje stavka 
po dve uri za vsako izmeno.

Danes se je nadaljevala stavka
uslužbencev ANAS, ki se je pri
čela včeraj in ki bo trajala štiri 
dni. Sindikalne organizacije CGIL, 
CISL in UIL so proglasile štiri- 
indvajsetumo stavko uslužbencev 
telefonov SIP, ki bo 18. novembra, 
ker so se razbite pogajanja za ob
novitev delovne pogodbe. Napove
dali so tudi že novo delno stavko, 
tki bo trajala 24 ur od 24. do :30. 
novembra.

Vsedržavna tajniki sindikalne or
ganizacije tekstilcev CISL so da
nes napovedali zahteve, ki jih po
stavljajo v zvezd z obnavljanjem 
delovne pogodbe 340.000 tekstilcev 
Ta pogodba bo zapadla 30. junija 
prihodnjega leta. Sindikalisti CISL 
pravijo, da so se z ostalimi sin
dikalnimi organizacijami dogovorni 
o osnovnih zahtevah, ki temeljijo 
na bistveni spremembi tehnološke 
strukture tekstilne industrije, ki 
ni več ekstenzivna, temveč je po 
stala industrija z visokimi nalož
bami kapitala. Zaradi tega zahte 
vajo, da je treba priti do po
membnega zvišanja plač, do zniža
nja delovnega umika od 44 na 40 
ur tedensko, do zbližanja pogojev 
med delavci in uradniki in do dru
gih pomembnih normativnih novo
sti. Sindikalisti pravijo, da njih 
zahteve dosegajo do okrog 48 od
stotkov novih bremen, da pa so 
povsem upravičene zaradi tehno
loških sprememb tekstilne indu
strije.

V oktobru je po podatkih zdru
ženja italijanske zasebne jeklarske 
industrije dosegla proizvodnja jek
la 1.020.000 ton in litega železa 
518.000 ton in je bila bistveno niž
ja kot v istem mesecu lanskega 
leta, ko je znašala 1.506.000 ton 
jekla in 670.000 ton litega železa. 
Občutni padec proizvodnje jeklar
ske industrije je bdi zabeležen za
radi ostrega stavkovnega gibanja.

uri ter končali ob 14. uri. Na kon
gresu so skoraj soglasno odobrili 
sklep, ki zagotavlja enotnost fede
racije ter avtonomnih deželnih zdru
ženj, četrtina vsedržavnega odbo
ra pa bo neposredno izvoljena. 
Sprejeli so tudi resolucijo, v kate
ri izražajo solidarnost s splošnimi 
zahtevami in v kateri se pridružu
jejo vsedržavni stavki, ki so jo 
proglasile sindikalne organizacije 
za 19. november.

MOSKVA, 13. — Agencija Tass 
sporoča, da so se danes v Kremlju 
začeli razgovori med predsednikom 
turške republike Cevdetom Sunay- 
jem in predsednikom vrhovnega 
sovjeta SZ Nikolajem Podgornim.

BONN, 13. — Na vabilo zahodmo- 
neimiške zvezne vlade je dospel da
nes na uradni obisk v Bonn britan
ski -mindstar za zunanpe zadeve Mi
chael Stewart, ki se bo jiuitri sestal 
z zveznim kanclerjem Brandtom 
ln svojim zaihodnonemtškim kole
gom Sdheelam. Teme razgovorov 
bodo vrh EGS v Haagu, odnosi 
med Vzhodom in Zahodom ter 
sklicanje evropske konference o 
varnosti.

Stavkajoči kovinarji iz vse dežele, ki so včeraj predpoldne dobesedno preplavili ulice mestnega centra 
in opozorili nase javno mnenje ter poudarili odločnost, da nadaljujejo s svojimi nastopi do podpisa 
nove delovne pogodbe ob sprejemu bistvenih delavskih zahtev in še dalje za korenite družbene refor

me v Italiji. (Kronika na tržaški strani)
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PO POPRAVILU OKVAR NA VESOLJSKI LADJI

Danes popoldne bo «ApoUo 12» ponesel 
tri kozmonavte druge odprave na Luno
Na srečo so okvare zadevale le del naprav za proizvajanje električne energije, 
ki so jih zamenjali z drugimi iz «ApolIa 13» - Spored italijanske televizije

Izredni kongres 
federacije novinarjev

SAINT VINCENT (Aosta), 13. - 
Danes popoldne se je zaključil iz
redni kongres italijanske federaci- 
je novinarjev, ki je odobril nov 
statut. Razprava je bila živahna 
in naporna, saj se je nočna seja 
zavlekla vse do 5. ure zjutraj. Na
to so jo prekinili in obnovili ob 10.

CAPE KENNEDY, 13. - Med 
vzvratnim štetjem, ki se je začelo 
na vesoljskem letališču že prejšnji 
četrtek, kot priprava za izstrelitev 
kabine «Apollo 12», je prišlo vče
raj do nepričakovane okvare pri 
rezervoarju tekočega kisika, ki ga 
uporabljajo za proizvodnjo elek
trične energije v vesoljski kabini. 
Danes so tehniki zamenjali pokvar
jeni rezervoar in kmalu nato je 
NASA sporočila, da bo «Apollo 12» 
odšel na pot proti Luni tako kot 
je bilo napovedano, in sicer ob 
17,22 (po srednjeevropskem času).

Okvara, ki so Jo ugotovili na o- 
gromni raketi, ki bo ponesla v ve
solje tri pogumne može, je bila 
razmeroma malenkostna, če se u- 
pošteva težo in razsežnost stroja. 
Gre le za rezervoar, ki vsebuje 
kakih 13 kg tekočega kisika v ohla
jenem stanju (desetine in desetine 
stopinj pod ničlo). Pri polnjenju je 
posoda odpovedala ter začela pu
ščati plin.

Dogodek je povzročil preplah v 
vesoljskem središču. Začele so se 
širiti govorice, da bo treba odlo
žiti odpravo na prihodnjo nedeljo, 
če ne celo za en mesec. Prva do
mneva, se pravi, odložitev poleta 
za 2 dni pa bi skoraj popolnoma 
spremenila načrt, ^ ki so ga pripra
vili v vesoljskem središču. Samo 
dvodnevna zamuda bi namreč pri
silila vesoljca Conrada in Beana. 
da pristaneta več kot 500 km od 
kraja, ki ga predvideva prvotni 
načrt. To je razumljivo, če upošte
vamo gibanje Zemlje in Lune ter 
dolgo razdobje potovanja.

Razširile so se tudi druge vesti, 
ki so omenjale možnost, da bo tre
ba odložiti potovanje na Luno vsaj 
za en mesec. Ta možnost bi prišla 
v poštev, če bi organizatorji poleta 
hoteli, da vesoljci pristanejo v 
bližini kraterja, kjer ležijo ostan
ki sonde «Surveyor 3». Po nekate. 
rih zadnjih vesteh bi namreč pri
stali, če bo napovedani odhod po

tekel tako kot predvidevajo, mor
da manj kot 100 metrov od roba 
kraterja, kjer leži sonda.

No, zdi se. da so tehniki NASA 
pozitivno rešili vprašanje. Pokvar
jeni rezervoar so nadomestili z dru
gim, ki je bil namenjen vesoljski 
kabini «Apollo 13», ki bo poletela 
proti Luni prihodnje leto. Na se
stanku voditeljev NASA je bil pri
soten tudi vesoljec Conrad, ki se 
je strinjal s sklepom, da bo «Apol- 
lo 12» poletel proti Luni jutri.

Italijanska televizija je pripra
vila za jutri oddajo o poletu med 
17. in 17.35. Sledil bo večdnevni 
presledek, ki bo trajal do prihod
nje srede. Dne 19. novembra bo 
televizija oddajala od 11.40 do 15.40 
prvi sprehod po Luni. Naslednji 
dan bo prikazala drugi sprehod, 
in sicer med 6.15 in 9.45. Popoldne, 
med 19.15 in 19.45 bo oddajala po
snetke o združitvi «Intrepida» z 
matično vesoljsko ladjo. Vse te 
oddaje bodo na 1. kanalu.

Na drugem kanalu bodo odda
jali 24. novembra pristajanje ve
soljcev na Zemljo, in sicer začen
ši od 21.55 do 22.30.

Kongres avstrijskih 
demokristjanov

DUNAJ, 13. — Pod predsedstvom 
kanclerja Klausa se je danes pri
čel 12. kongres avstrijske ljudske 
stranke, na katerem sodeluje okrog 
600 delegatov in katerega je za 
italijanske demokristjane pozdravil 
senator Diraud. Na kongresu je 
Klaus govoril tudi o južnotirolskem 
vprašanju ter dejal, da ne smejo 
vplivati na izredno skupščino Volks- 
partei, ki bo 22. novembra. Isto
časno pa se je odločno izrekel za 
«paket» ter za dogovorjeni način 
reševanja tega vprašanja.

Spet odprta meja 
med Sirijo in Libanonom

Izraelske letalske akcije proti Jordaniji in IAR
DAMASK, 13. — Sirija je danes 

sporočite, da je spet odprla svoje 
meje z Libanonom. Sporočilo je 
dal danes radio Damask. Kot je 
znano, so mejo med Sirijo in Li
banonom zaprli po sklepu sirskih 
oblasti 21. oktobra ob izbruhu kri
ze med libanonsko vojsko in pa
lestinskimi komandosi.

Sirska vladna stranka Baath Je 
izdala porodilo, v katerem pravi, 
da je preučila poglavitne točke 
sporazuma, ki je bil pred nedav
nim dosežen v Kairu med Orga
nizacijo za osvoboditev Palestine 
in libanonsko delegacijo. Poročilo 
dodaja, dia je do sklepa o zopet
nem odprtju meja med Sirijo in 
liiibauonam prišlo po razgovorih 
med sirskim Baathom, poveljstvom 
palestinskih organizacij in Libanon
skimi predstavniki.

«Zaprtje sirsko - libanonske me
je — je še rečeno v poročilu — 
je imelo temeljni namen okrepiti 
zakonitost in pravico palestinskega 
odporništva, da deluje na katerem 
koli arabskem ozemlju. Po ugo 
tovltvi — nadaljuje poročilo — da 
je poveljstvo arabskega odporniš
tva dobilo zagotovila in podpisalo 
sporazume, ki jamčijo ne samo 
njeno akcijsko svobodo, ampak tu
di prekinitev sodnih postopkov pro
ti arabskim naprednim državlja
nom, ki podpirajo palestinske ko
mandose, je vodstvo Baath, ki ima 
palestinsko odporništvo za temelj 
ljudske osvobodilne vojne, smatra
lo za svojo dolžnost, da da ves 
potencial arabske sirske republike 
na razpolago temu odporništvu«. 
Dokument se zaključuje z opozo
rilom, da bo vodstvo Baath paz-
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Jugoslovansko državno tajništvo o odnosih s Češkoslovaško
(Od našega dopisnika)

BEOGRAD, 13. — «žel<!m tudi ob 
tej priložnosti Izjaviti, da je naša 
politika do češkoslovaške temeljila 
In da temelji na razvoju konstruk
tivnega in prijateljskega sodelova
nja na osnovah enakopravnosti, pol. 
nega spoštovanja suverenosti, inte
gritete in nevmešavanja v notra
nje zadeve ter vzajemnosti inte
resov« je izjavil na današnji ti
skovni konferenci zastopnik držav
nega tajništva Drago!juto Vujiča na 
vprašanje v zvezi s časopisnimi 
vestmi o zunanjepolitični razpravi 
v češkoslovaškem parlamentu. Za
stopnik državnega tajništva je pri
pomnil, da so bili v razvoju jugo
slovansko . češkoslovaškega sodelo
vanja doseženi veliki uspehi in da 
so jih ustrezni uradni dejavniki o- 
beh držav pozitivno ocenili. Ml smo 
pripravljeni, je izjavil Vujiča, da 
se to sodelovanje budil nadalje vse
stransko razvija.

Zastopnik državnega tajništva je 
dejal, da ne razpolaga z avtentič
nim In celotnim govorom češkoslo
vaškega zunanjega ministra Marka 
v zunanjepolitičnem odboru češko
slovaškega parlamenta. Toda če je 
Interpelacija govora ministra Mar
ka, ki jo je objavil list «Rude pra- 
vo», točna, tedaj je po besedah

Vujiče v delu, ki govori o Jugo
slaviji ocena v zvezi z jugoslovan
skimi notranjimi zadevami, ne
sprejemljivo ravnanje v odnosih 
med državami.

V tem delu govora je Marko, 
potem ko je poudaril, da želi češko
slovaška podobno kot z drugimi so
cialističnimi državami, razvijati in 
poglabljati odnose tudi z Jugosla
vijo, med drugim, po pisanju lista 
«Rude pravo«, dejal: «Ne moremo 
spregledati zapletenosti razvoja Ju. 
goslavije ln Istočasno tudi ne za
nemariti nekatera nepravilna sta
lišča, ki jih je Jugoslavija zavzela 
do dogodkov na češkoslovaškem, če
prav se zadnje čase zapažajo na
pori, da se ne poudarjajo razlike, 
temveč poudarja to, kar nas po
vezuje.« «Tovarlš Marko je nadalje 
poudaril, piše «Rude Pravo«, da 
«md stremimo po objektivnem ob
veščanju SFRJ o razvoju na češko
slovaškem, prav tako pa želimo pra. 
vilno obveščati našo javnost o Ju
goslaviji«.

Na vprašanje, kako ocenjuje 
sklep kairske konference arabskih 
držav, da opustijo iskanje mirne 
rešitve spora na Bližnjem vzhodu 
in se usmerijo na vojaško rešitev, 
ja Vujiča odgovoril, da je dobro

znano stališče Jugoslavije glede re
šitve položaja na Bližnjem vzhodu 
in pripomnili, da ima tisti, katere
ga ozemlja so pod tujo domina
cijo, pravico, da se z vsemi sred
stvi bori za njihovo osvoboditev.

Na vprašanje, ka.i je bil predmet 
obiska namestnika državnega taj
nika za zunanje zadeve dr. Vratuše 
v Romuniji, .je zastopnik državne
ga tajništva odgovoril, da je bil ta 
obisk v zvezi z rednimi posveto
vanji obeh ministrstev in da so 
pri tem izmenjali poglede o neka
terih aspektih vprašanja evropske 
varnosti in sodelovanja v zvezi s 
nameravano evropsko konferenco

V zvezni skupščini so se danes 
končali razgovori med parlamen
tarnima delegacijama Jugoslavije 
in Velike Britanije, ki odhaja ju
tri iz Jugoslavije. V današnjih raz
govorih, ki so potekali v prijatelj
skem ozračju, so zastopniki obeh 
parlamentov opozorili na potrebo 
in možnosti širšega gospodarskega 
m kulturnega sodelovanja med obe
ma državama, člani britanske de
legacije so v razgovorih izjavili, da 
odnašajo iz Jugoslavije zelo ugod
ne in globoke vtise in da je na 
njih. napravil velik vtis družbeno
gospodarski razvoj Jugoslavi je, čla
ni parlamentarne delegacije Velcike

Britanije so med bivanjem v Ju
goslaviji obiskali več mest v Sr- 
biju, na Hrvaškem, v črni gori in Bos
ni in Hercegovini ter več delovnih 
organizacij in kulturnih ustanov.

V svetu narodov, družbenopoli
tičnem in gospodarskem svetu zvez
ne skupščine so po dvodnevni raz
pravi načeloma odobrili elemente 
gospodarske politike za prihodnje 
leto In ukrepe, ld .jati zvezni izvrš
ni svet predvideva za ureditev vpra
šanja nelikvidnosti V Izčrpni raz
pravi je v vseli treh zborih po
leg pohval bilo tudi precej kriti
ke. Razprava se je končala rela
tivno mirno ln sicer zato, ker je 
bilo poslancem rečeno, da je smo
ter razprave ta, da bi se slišale 
njihove pripombe, predlogi in na
sveti, ki jih bo zvezni izvršni svet 
upošteval pri dokončni sestavi pred. 
loga resolucije o gospodarski poli
tiki v prihodnjem letu.

Poslanci družbeno . političnega 
sveta so posebno ugovarjali, da se 
v predloženih materialih nezadost
no govori o vzrokih negativnih po
javov. V razpravi je bilo med dru
gim postavljeno vprašanje, kaiko Je 
mogoče določiti ustrezne ukrepe za 
odstranitev negativnih pojavov, če 
predhodno niso ugotovljeni pravi 
vzroki. Rečeno je bilo dalje, da v

materialih m objasnjeno, zakaj ni- 
so bdli doseženi smotri gospodarske 
politike v letošnjem letu, ki se na
našajo na hitrejši razvoj nezadost- 
n° Tazvttlh področij in da se ne 
vidi, kaj bo v tem pogledu storjeno 
v prihodnjem letu. V svetu naro- 
dov j80 Prav tako postavili zahte
vo, da se predloženi ukrepi dopol
nijo z analizami, ki bi podrobnejše 
pojasnile vzroke negativnih poja
vov v sedanjih gospodarskih giba
njih. Nekateri poslanci so v raz. 
pravi v gospodarskem sveto Izrazili 
dvom v učinkovitost ukrepov, ki se 
predlagajo za zmanjšanje defici
ta plačilne bilance in mišljenje, da 
so nepravočasne intervencije vzrok 
mnogim sedanjim težavam. Ugo
tovljeno je med drugim, da tudi 
doslej ni manjkalo koncepcij o raz
voju in da je problem v tem, da 
sprejete koncepcije niso bile ures
ničene.

Sveti so na koncu odobrili oce
no o gospodarskih gibanjih in ele
mentih gospodarske politike v pri
hodnjem letu kot osnovo za se. 
stavo skupščinske resolucije s tem, 
da se predhodno Izdelajo zahteva
ne analize ln da se pri sestavi 
predloga resolucije upoštevajo mne 
n ja in pripombe v razpravah.

B. B.

Ijivo sledilo izvajanju sporazuma 
med Libanonom in Palestinci ter 
dodaja, da bi Sirija v primeru 
kršenja sporazuma sprožila ukrepe, 
ki bi ntopolnjevali nacionalne ob
veze do arabske revolucije in do 
palestinskega odporništva«.

Libanonska revija «A1 Sajad« po
roča v svoji zadnji številki, da le 
ameriški veleposlanik v Bejruhi 
Dwight Parter izrazil predsedniku 
libanonske republike Charlesu HJ 
louju negodovanje washingtanskfl 
vlade zaradi sporazuma med liba
nonskimi oblastmi in palestinskimi 
komandosi. P0 pisanju beirutssa 

raj bi ameriški diplomatski 
predstavnik Izjavil, da bodo ZDA 
po podpisu sporazuma teze delo
vale v duhu izjave namestnika dr
žavnega sekretarja Josepha Sisca 
Kot je znano je Sisco 12. ok
tobra izjavil, da «ZDA polagajo ve
liko važnost na neodvisnost in 
teritorialno nedotakljivost Libano-

Revija poroča dalje, rta je liba
nonski predsednik veleposlaniku od- 
govoril, da je doseženi sporazum 
v skladu s stališčem Libanona ki 
ima posebno v sedanjem poležani 
na Srednjem vzhodu obveze do a- 
rabskih držav Po pisanju revi te 
je Helou (udi opozoril na izjavo 
iti so jo dale velesile in m--d 
njimi ZDA ob prilila nedavne li
banonske krize, in sicer, da moralo 
Arabci reševati svoje probleme med 
sabo brez vsakršnega tujega vme
šavanja. Prav to načelo - zak
ljučuje «A1 Sajad« — je privedlo 
Libanon do tega, da je podrsal 
kairski sporazum.

Danes je dospel v Kairo' na 
uradni obisk predsednik revolucio
narnega sveta Sudana general Gaa- 
far El Nimaary, ki se je sestal 
z egiptovskim predsednikom Na
serjem. V Kairu pripisujejo obes
ku velik pomen iz dveh razlogov: 
prvič, ker je bil general pred krati 
kim na obisku v Moskvi, kamor 
so prihodnji teden namenjeni tudi 
visoki egiptovski predstavniki, drm 
gič pa zato, ker bo Nlmairy pred
sedoval arabskemu vrhu. ki bo kot 
je ^znano, od 20. do 22. decembra

Iz New Yorka medtem poročajo, 
da bo Joseph Sisco, namestnik 
državnega sekretarja ZDA, prihod
nji teden obiskal vrsto arabskih 
prestolnic, kjer bo imel z airao- 
skimi voddl elji razgovore o poteku 
krize na Srednjem vzhodu. Po pred
videvanjih 00 Sisco obiskal Kairo 
Bejrut m Aman. Ni izključeno, d.a 
bo ameriški predstavnik odšel tudi 
v Tel Aviv.

Vojašlti položaj na Srednjem 
vzhodu je medtem še vodno iz- 
redno napet, posebno zaradi ne
nehnega delovanja izraleskega le- 
talstva. Izraelski «mira«e» so danes 
zjutraj napadli jordanske poležale 
v dolini Beisan, samo nekaj ur 
pozneje pa egiptovske vojaške po
ložaje na južnem delu Sueškega 
prekopa. Po poročilih iz Tel Aviva 
so se vsa letala nepoškodovana 
vrnila na svoja oporišča. Jordan
ski vojaški glasnik pa je sporočil 
da so letate obstreljevala jordansko 
ozemlje z napalmskimi bombami 
ter povzročala veliko škodo plan
tažam, medtem ko ni prišlo do 
človeških žrtev.
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Četrt milijona Američanov v Washingtonu 
zahteva konec vietnamske vojne

Izredna varnostna služba, a nobenih incidentov . Seja pariških pogajanj 
za Vietnam - Ameriški častnik obtožen umora 109 južnih Vietnamcev

WASHINGTON, 13. — Na deset šan Hrobat, šef ljubljanskega ko 
tisoče ljudi iz vseh krajev ZDA se munalnega inšpektorata za zdrav
je začelo zbirati danes v Washing- stvo, inž. Tone Jarc z republiške-
tonu za novi tridnevni »moratorij* | ga inšpektorata za zdravstvo ter
proti vojni v Vietnamu. Protestne 
demonstracije se bodo začele da
nes zvečer in bodo trajale tri dni. 
V samem Washingtonu bi se mora
lo najmanj 250.000 oseb zbrati v 
povorki, ki bo šla od vojaškega po
kopališča v Arlingtonu do spome-
njk
Jele hiše. Skupina 21 senatorjev 

danes pozvala prebivalce mesta, 
Mj nudijo pacifistom hrano in pre
nočišče. Senatorji, ki z edino izje
mo newyorškega republikanca Char
lesa Goodella pripadajo demokrat
ski stranki, trdijo v svojem pozivu, 
da morajo prebivalci Washingtona 
priznati pacifistom pravico, da se 
mirno sestanejo v prestolnici in da 
izrazijo svoje mnenje.

Vzdušje v mestu je mirno, čeprav 
vzbuja precejšnje negodovanje iz
redna varnostna služba, ki jo je 
priredil predsednik Nixon. 40.000 
vojakov, policistov in članov nacio
nalne garde je v stanju priprav
ljenosti, medtem ko je Pentagon 
poslal v Washington 9000 vojakov, 
ki so nameščeni po mestnih ulicah. 
Ti vojaki — 4000 padalcev in ma
rincev ter 5000 vojakov, ki so jih 
odpoklicali iz taborišč v Virginiji, 
Severni Karolini in Marylandu — 
so bili v preteklih tednih deležni 
posebnega vežbanja za zatiranje ne
redov.

Istočasno z začetkom «moratorija» 
je predsednik Nixon obiskal pred
stavniško zbornico ter se njenim 
članom zahvalil za podporo, ki so 
jo nudili predsednikovi politiki v 
Vietnamu. Znano je namreč, da je 
večina poslancev sklenila odobriti 
načrt resolucije, ki popolnoma pod
pira vsebino Nixonovega govora 3. 
novembra. Predsednik je v pred
stavniški zbornici dejal, da se je 
obvezal za «pravičen mir» v Viet
namu. «Ne morem vam reči — je 
dejal — kdaj bo do tega prišlo, ko 
pa bo nastopil tisti trenutek, bo
mo morali biti hvaležni republikan
cem in demokratom, ki so nas pod
prli*.

O manifestacijah, ki se v teh 
dneh prirejajo v ZDA proti Nixo- 
novi politiki, je bil govor tudi na 
današnji seji pariških pogajanj za 
Vietnam. Hanojski delegat Xuan 
Thuy in predstavnica začasne revo
lucionarne vlade Ngujen Thi Binh 
sta trdila, da ameriško ljudstvo na
sprotuje politiki Bele hiše, medtem 
ko je delegat ZDA Cabod Lodge 
skušal dokazovati nasprotno. Edina 
novost na današnji sen je bila na
poved sajgonskega delegata, da bo 
njegova vlada osvobodila 52 sever- 
novietnamskih vojnih ujetnikov, ki 
bo bolani ali ranjeni.

Precejšnje razburjenje je danes 
povzročila v ZDA vest, ki ga objav
lja list «Montgomery Journal*, da 
namreč vojaške oblasti zaslišujejo 
nekega častnika ameriške vojske, 
ki ga obtožujejo, da je umoril kar 
109 prebivalcev nekega južnoviet- 
namskega naselja. Častnik, 26-letni 
poročnik William Calley, je sedaj

dr. Srdjan Sevnik.
Vprašanja, o katerih so razprav

ljali na sestanku, so zelo zaplete
na, ker so nekatere teze glede do
vajanja voda s kraškega področja 
na tržaško ozemlje deloma še spor

čka Georgeu VVashingtonu v bližini ! na- M«* drugim so se pogovarjali
o morebitnih kvarnih posledicah 
dejavnosti treh tovarn na področ
ju Reke (tako imenovana »Zgor
nja Timava*). Jugoslovanski pred
stavniki ne sprejemajo v celoti teh 
tez, ker menijo, da prihaja glav
na količina vode v Timavo (»Spod
njo*) iz drugih virov, to je iz So
če in Vipave. Vprašanje je na vsak 
način zelo zapleteno, ker gre za 
kraška področja, kjer si je voda 
poiskala najrazličnejše poti za od
tok.

Mednarodni festival 
popevk v Acapulcu

MEHIKA, 13. — V Aoaipulcu bo 
od 27. novembra do 6. decembra 
1970 mednarodni festival popevk.

Festival bo obsegal tri dele: fe
stival mladih, narodni festival, na 
katerem bo tekmovalo šest peemi 
s festivala mladih in mednarodni 
festival, na katerem bo sodelovalo 
trideset držav. Mehika bo tekmo
vala z najboljšo popevko narod
nega festivala.

Mlado ženo
je prisilil k prostituciji

MILAN, 13. — Sedemnajstletna 
Carmela Castoro je približno pred

letom dni zapustila dvaindvajset
letnega Franeesca Santanero in ko
maj nekaj mesecev staro hčerko, 
da bd se pridružila enaindvajset
letnemu Ettoru Novatdiju. Malo Ma
rio Letazdo je vzela k sebi Carme- 
lina mati Angela Zoppo iz Česana 
Bosoone, mož pa se Je vrnil na 
Sicilijo, ne da bi se še kdaj javil.

Angeli Zoppo se je zadnje čase 
zdelo zelo čudno, da hčerke že tri 
mesece ni na spregled in Je to ja
vila orožnikom. Med preiskavo so 
agenti ugotovili, da Je Novaiti pri
silil mlado ženo, ki je z njim sta
novala v nekem hotelu v CiniseMu 
Balsamu, da je postajala na cesti 
Milan - Meda in «se prodajala* mi
moidočim avtomobilistom.

FRANČEK SAJE

V vrhovih belogardističnega 
narodnega izdajstva

Domobranski kapetan Ilovar pa namreč povezani z Mirkom Javor-
n ___________________ -i______ _____ _____________ ..m...........__i____ _ i

Predporočna idila Gine Lollobriglde

je 7. oktobra sporočil, da se je pr: 
njem oglasil dr. Zajec, ki misli, 
da mihailovičevski nacionalni komi
te «ne odgovarja dejanskemu sta 
nju in da je v razgovoru z Jelen 
cem prišel do tega, da bi bilo po
trebno sestaviti nekaj novega in 
sicer od ljudi, ki nekaj pomenijo...* 

Tako je prišlo do pogovorov med 
dr Šmajdom in dr. Zajcem ter nju 
nimi sodelavci, ki so 9 decembra 
dokončno redigirali narodno izja 
vo in poseben dogovor o sodelova 
nju SLS, JNS in SSJ v Narodnem 
odboru.

I Pri sestavljanju narodne izjave 
so sodelovali tudi stražarji. Na 
osnutek so dali več pripomb, ki 
pa so jih druge skupine zavrnile. K 
nadaljnjemu sodelovanju v NO pa 
stražarjev niso pritegnili, ker so se 
bali izdajstva. Stražarji so bili

nikom, urednikom »Slovenskega do
ma*, h kateremu je po razne in
formacije zahajal gestapovec dr. 
Bemhard. Po tej poti so Nemci že 
prišli do besedila narodne izjave.

Vrhovi meščanskih strank so v 
narodni izjavi zahtevali zedinjeno 
Slovenijo, federativno, demokratič
no in pravično urejene kraljevino 
Jugoslavijo ter »temeljito socialno 
in gospodarsko preosrovo, ki bo 
uničila gospodstvo kapitala med de 
lom*. Za uveljavljanje teh zahtev 
Narodni odbor za Slovenijo začasno 
združuje v svojih rokah pravice su 
verena in najvišje upravne oblasti.

Izjavo, redigirano 9. decembra, 
so antidatirali, kot da je bila pod
pisana že 29. oktobra 1944. V dva
najstih dneh jo je podpisalo 109 
ljudi iz klerikalnega tabora in 19 
iz liberalnega, sredi januarja 1945
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IZJAVE INDIJANCEV PO SREČANJU S PODPREDSEDNIKOM ZDA

Veliki beli oče je tudi nekoč 
v preteklosti tako delti obljube

450 tisoč ameriških Indijancev je ustanovilo svoj svet, ki bo pri
javil vlado ZDA pri državnem pravdništvu zaradi raznarodovanja

WASHINGTON, 13. - Črncem in 
Portorikancem, bojevitim rasnim o- 
ziroma narodnostnim manjšinam, ki 
živijo ob robu »velike ameriške 
družbe* so se pridružili tudi Indi
janci. Prvotni prebivalci ameriške
ga kontinenta in njegovi absolutni 
gospodarji živijo namreč v 263 ple
menskih skupnostih v tristo rezer
vatih, v katere jih je prisilila že 
pred davnimi desetletji ameriška 
zvezna vlada «velikega belega o-
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ČETRTI DAN SREDNJEŠOLSKIH ZBOROVANJ

Dijaki zahtevajo več 
učilnic in profesorjev

RIM, 13. — Dijaške manifestacije, 1 stva, iz protesta ustavili promet 
kd se že trd dni vršijo po vsej | Dijakom se je pridiružij še de! 
Italiji, so se nadaljevale tudi da-' prebivalstva, kd Je zahteval, da bi
nes. V Neaplju so se po mestnih 
ulicah odvajali sprevodi dijakov, 
ilci so izražali svoje nezadovoljstvo

čiimprej namestili lekarno v kraju 
Pedagaggi. Prometu so spet odprli 
pot, ko Je prišel župan s polici |o

ob dogodkih zadnjih dni. Zahtevah j in obljubil dijakom avtobus, pr?-
so, da izpustijo njihove kolege, Ki j 'bivailstvu pa lekarno.
»o jih zaprli zaradi neredov naj V Bologni je policija izgnala 
Trgu Matteottd. Svoj protestni shod j fe znanstvenega liceja «Fermi), sred- 
so dijaki zaključili v šolah, kjer njatolce, ki so šolo zasedli že v 
so imeli zborovanja. ^Manifestacije, ponedeljek. Med Izgonom je prišlo 

i..j, - j.*.,,.. do netnjlrov zaradi katerih je p>-so se razširile tudi na podeželju, 
kjer so se dijaki vzdržali pouka 
v znak solidarnosti z mestnimi

nameščen v Fort Benningu. Zločine '■ kolegi 
naj bi bil zakrivil marca lani. Vo- | Tudi v Bariju in v Catandi so 
jaške oblasti niso še sklenile, ali I »e dijaki zopet vzdržali pouka 
naj uvedejo proti njemu sodni posto
pek prod vojaškim sodiščem.

Onesnaženje voda 
na kraškem področju

POSTOJNA, 13. V teh dneh

ladja zaprla 21-ietmega undverzitet 
nega študenta Rodolfa Ciciliata, za 
radi žalitev in nasilja, 18-letnega 
srednješolca Cesara Mellondja pa 
zaradi žalitev. 2e včeraj Je bil 

V Bariju si srednješolci želijo ta- | med dijaškim protestnim shodom 
ke šole, ki hi jim dovolila vpis v Aversi pri Caserti ranjen 44-letni
na univerzo, v Catandi pa dijaki | .karabinjer Vincenzo Aufciero. Sred
zahtevajo novih učilnic, da bd jim, nješolci ro v sprevodu šli do
ne bilo treba hoditi v šolo v sole zemljemercev, kd se niso prl-
dveh popoldanskih izmenah, od ka-1 družili manifestaciji. Dijake, kd so 
terih traja ena od 16.30, druga pa hoteli vdreti v zemljemersko šolo,

da bd svoje kolege prisili« kdo 22.30.
V Turinu je ravnatelj umetnostne 

šole prof. Faulucci odločil, da bodo
je bil v Postojni zanimiv in važen zapj-jj nedoločen čas. Mi-
sestanek med italijanskimi in ju-) nistrsbvo za javno vzgojo Je ta
goslovanskimi strokovnjaki, ki so 
razpravljali o onesnaženju kraških 
voda.

Vprašanje je posebno kočljivo 
za Trst in okolico, ki sprejema 
vso potrebno količino pitne vode iz 
virov, ki ležijo ob robu Krasa.

Sestanka so se udeležili z itali-

uikrep odobrilo, ker je v umet 
mastni šoM prišlo do nevzdržnega dni 
položaja. V šolo so zadnje čase 
vdirali tuji etememtd, kd so napa
dali dijake. Tudi nekateri srednje
šolci so želela, da bi bila šola 
zaprta, do ukrepa pa Je itak mo
ralo priti, ker hranijo v šoli dra-

protestu, so karabinjerji ustavili 
pri tem pa je iz skupine dijakov 
priletel kamen, ki je Autiera za
del v glavo. Karabinjer se bo za 
radi rane moral zdraviti deset

janske strani zdravstveni inšpek- goceme umetniške zbirke.
tor in ravnatelj tržaškega higien
skega urada dr. Aldo Fabiani, rav
natelj ’ pokrajinskega kemijskega 
laboratorija dr. Bartolomeo Doro 
in prof. Luigi Maiori s higienske
ga inštituta tržaške univerze. Ju
goslavijo (v tem primeru sociali
stično republiko Slovenijo) pa so 
zastopali dr. Saša Cvate, ki je 
ravnatelj republiškega zavoda za 
zaščito javnega zdravstva, dr. Du-

Kljub temu, da so oblasti v 
Maršali zagotovile dijakom, da bo
do ponovno delovali četrti in peti 
razredi trgovskih srednjih šol, Jim 
srednješolci niso verjeli. Nadalje
vali so s protestnimi zborovanj! 
in že četrti dan ostali v zasedeni 
šoli.

V bližini Siracuse so dijaki, ki 
morajo v šolo z avtobusom, ker 
nimajo ustreznega prevoznega sred-

V Ivred pri Turinu so dijaki 
zahtevali večje število profesorjev 
ter izrazili svoje nezadovoljstvo s 
tem, da so se vzdržali pouka. Rav
natelj znanstvenega liceja je za
radi tega izključil iz šole srednje
šolca, za katerega se mu je zdelo, 
da je najbolj aktiven pri protest
nih zborovanjih. S tem je poslab 
šal položaj, ker so srednješolci na
povedali nove manifestacije

V Caltamdsettd so dijaki včeraj 
prenehali z manifestacijami, ker 
jim je profesorski zbor obljubil, 
da bodio v kratkem skrajšali šol
ski umik. Doslej so bili dijaki 
vsak dan po osem ur pri pouku

četa*. za nekaj trenutkov oddaljil. Dva
Danes predstavljajo Indijanci roparja sta se skrila v zadnji del 

majhno in razdrobljeno skupnost, 1 voza in uklonila čuvaja, tretji je 
* ju pa voznika z naperjenoki pa se krčevito upira asimilaciji 

in predvsem družbeni in gospodar
ski zaostalosti, v kateri mora živeti.
Indijancev je danes 450 tisoč v 
ZDA, nad 220 tisoč pa še v Kana
di Največje skupnosti žive v Ari
zoni (150.000), Novi Mehiki (74.500),
Oklahomi (72.000), Aljaski (55.000),
Južni Dakoti (30.000). Njihovi za
stopniki, približno šestdeset delega
tov prav tolikih plemen, so se pred „ , . - . ... . „
nekaj dnevi sestali in izdelali načrt par^’ Se da w

pištolo In ga prisilili, da Je voe pe- 
Ijal iz mesta, kjer je čaikal priprav
ljen avto. Vreče z denarjem so pre. 
1 ožili na avto ln nemoteno odšli! 
Čuvaje so uklemjene zaprli v voz, 
kjer so ostali dokler Jih policija 
ni rešila.

Do sedaj ameriškim agentom ni 
uspelo, da bi

ČETRTA EKSPLOZIJA V NEW VOUKU

Peklenski stroj 
v kazenskem sodišču
NEW YORK, 13. — Poročali smo 

že o treh bombah, ki so davi vzne
mirile Manhattan, zvečer pa je če
trta bomba eksplodirala v manhat- 
tanskem kazenskem sodišču. Bom
ba je počila v petem nadstropju 
petnajstnadstropne stolpnice, med
tem ko se je v prvem nadstropju 
vršila sodna obravnava.

pravnega in političnega nastopanja 
do ameriške vlade, katero hočejo 
prisiliti, naj podvzame potrebne u- 
krepe in reši osnovne socialne in 
gospodarske probleme teh skupno
sti. Pri tem so delegati, ki jih je 
— vendar brezuspešno sprejel pod
predsednik ZDA Spiro Agnew, po
udarili, na primer, da je število 
Indijancev v srednjih šolah zelo 
majhno in da se veča asimilacijski 
proces.

Na tiskovni konferenci pa so ne
kateri delegati, med temi predvsem 
Cipriano Manuel (Indijanec pleme
na Papago),' povedali, da mislijo 
nastopiti tudi na demonstrativen 
način. V šali je Manuel dejal, da 
so Indijance naučili tehnike skal- 
piranja beli osvajalci, da pa sicer 
rdečekožci ne nameravajo poseči po 
sredstvih, ki so globoko zakopani 
v zgodovini ameriškega naroda, od 
katerega pa zahtevajo večje širo- 
kosrčnosti do bivših lastnikov zem
lje. na kateri sedaj živijo in bo
gatijo.

O srečanju pri Spiru Agnevvu pa 
je Manuel prezirljivo odvrnil, da 
so »Veliki beli očetje večkrat da
jali podobne obljube tudi v prete
klosti* in s tem odkrito namigo
val na nepotrebnost takega sreča
nja. Zavzemal pa se je za to, da bi 
Indijanci ustvarili svoj organ, ki

,Dve uri pozneje je policija nekaj 
kilometrov od stolpnice ustavila 39- 
ietnega Georgea Demmerleja in 34- 
letnega Samuela Melvillea, ki sta 
skušalo podtaknili dva peklenska 
stroja vojaškim tovornjakom, V bli
žini sodišča pa so agenti dobili 22- 

ugotovili kdo so ro- | letnega Johna Davida Hugheya in 
dekle istih let po imenu Jane Lauren

Alpert, oba sta imela pri sebi pe
klenske stroje.

V zadnjih mesecih je število eks
plozij v New Yorku naraslo na 8. 
Razen bomb, ki so eksplodirale v 
zadnjih štirih dneh, je 9. avgusta 
počila bomba na pomolu plovne 
družbe «Grace», 20. avgusta je bila 
podobna eksplozija v banki «Marine 
Midland*, 19. septembra v zvezni 
stavbi in 7. oktobra v nekem voja
škem uradu. Zaradi podobnosti pe
klenskih strojev in načina podti
kanja bomb, menijo, da je vse aten
tate organizirala ista skupina ljudi. 
Še vedno je najverjetnejša domne
va, da atentatorji protestirajo pro
ti vojni v Vietnamu.

pa jo je odobril tudi direktorij JNS«
Po razpadu Napredne delovne 

skupnosti je bil liberalni tabor raž' 
bit. Na novo je bila razcepljene 
celo JNS. Razen opozicijske Mlade 
JNS so dr. Zajec, Žitnik, ing. Bevc, 
dr. Pestotnik in drugi, ki so se * 
kolaboracijo najbolj eksponirali, °' 
živili banovinski odbor JNS — Pr0! 
ti direktoriju JNS, ki je bil P™ 
edini strankin forum. Šele januar
ja 1945 je prišlo do sprave, ko J* 
direktorij priznal banovinski odbor 
JNS in vse njegove funkcije P° 
strankinih pravilih ter odobril vse 
njegove sklepe in dogovore s SL»

V klerikalnem taboru pa se J®
znova zaostrila kriza. Ker je 
trdila, da je po izpadu Gosarjev* 
skupine Katoliški blok razpadel, JI 
izstopila iz KB, ki pa je nadalje** 
z delom pod novim imenom Slo- 
venska ljudska skupnost. ...

V tem forumu so si priflob11 
stražarji tolikšen vpliv, da je P0} 
;tal njihova nova politična forma" 
cija. Slovenska ljudska skupnost J* 
iskala zveze z direktorijem SLS 111 
Mlado JNS, da bi ? njihovo P®-
močjo ustanovila opozicijski Nerod' 
ni odbor, ker so bili stražarji od
rinjeni od Narodnega odbora- D® 
tega pa ni prišlo. Na liberalni str8' 
ni je namreč prevladovalo mnenle’ 
da je treba poiskati zvezo z Na 
rodnim odborom in z njim sklenit 
sporazum. ,,

Februarja 1945 sta SLS in Jjv’ 
določila svoje predstavnike v NWj 
SLS so v njem zastopali dr. J<>*! 
Basaj, Franc Bajlec, dr. Rudfll 
Hanželič, dr. Albin Šmajd, IgnaCjJ 
Pevec in »Gruntar Tine*. Direktorij 
JNS je predstavljal dr Fran R°s| 
banovinski odbor JNS pa dr. MarJ 
jan Zajec in Rudolf Žitnik. NekaJ 
mest v NO je bilo nezasedenih- R* 
zervirali so jih za Puclja, če®* 
se vrnil iz taborišča, za Mlado JN-1’ 
čc bi se odločila za sodelovanje * * * * v 
NO, in eno mesto za socialist® 
Predsedstvo NO je na prvi seji sre
di februarja prevzel dr. Basaj. 
nika pa sta postala dr. šmajd “* 
dr. Žitnik.

(Nadaltevame sledi)

IZ TRŽAŠKE KRONIKE
Z ZADNJE SEJE VODILNEGA ODBORA TRGOVINSKE ZBORNICE

Nadaljujejo se priprave za gradnjo 
tovornega postajališča pri Fernetičih

V ponedeljek seja 
mladinske konzulte

V ponedeljek zvečer
na prvi jesenski seli tržaška J*!?! 
d inska komaolta, ki mora odo**”,.

Tržaška carinarnica zahteva več objektov - Odkupili bodo nekaj hiš in razširili 
sedanjo cesto > Tudi priprave za razstavo «Trst proizvaja» se nadaljujejo

Na zadnji seji vodilnega odbora 
trgovinske zbornice je predsednik 
dr. Caidassi poročal o sestanku, 
ki ga je imel 21. oktobra na 
županstvu z inž. Spaccimijem in 
predstavniki ustanove Somfa, ki 
pripravlja študijo o razvoju in
dustrij skilh dejavnosti na Tržaškem 
Ob tej priliki je dr. Caidassi po
udaril potrebo, naj bi strokovnjaki, 
kd pripravljajo študijo, upoštevali 
povezanost Industrije z emporfaJno

bi ne smel ničesar prositi od ame- : vlogo našega mesta predvsem pa 
riške vlade, temveč sestaviti listino! nal bi se pri svojem delu osla- 
obtožb, na katere bi morala vlada i nJ*h na. trgovinsko zbornico, ki

,,, 1 bomlk dr. Vatta je naglasili po-tožbe, bi svet indijanske manjšine (trebo, naj bi pri sestavi strokov 
izročil državnemu pravdništvu in nega poročila strokovnjaki skušali 
bi terej do stika z oblastmi prišlo odgovoriti na vprašanje, katerim 
preko pravega sodnega organa in dejavnostim na.) bi se posvetila kra. 
ne v »cameri caritatis*. j jevna industrijska podjetja, ki jim

I ho zmami kalo naročil do dokončni
tržaš-Indiianski svpt bo ohtožhe veript- 1 b° zmanikal0 naročil po dokončni I SJS preusmeritvi. proizvodnjeno furmuliral v zelo kratkem času, 

ker je podpredsednik Spiro Agnew 
obljubil odgovor do 25. novembra. 
Do tedaj pa bi »veliko sodišče rde
čega pasu* moralo izreči svoje ob
tožbe.

Zanimivo je, da je v ZDA predvi
dena celo posebna ustanova, ki bi

kem ladjeuelstvu in ki ne bodo 
mogla uspešno sodelovati z Grandi 
Motor!. Prav tako naj bi Študija 
skušala nakazati Industrijskim kro
gom tista področja, kd bodo v 
držaivnem in evropskem merilu 
predvidoma dosegla v prihodnjih 
letih največjd razmah. Glavni taj- 

j nik zbornice dr. Stedinbach pa je
morala skrbeti za odnose z Indijan- pripomnili, da ba morala študija

‘n Mlnichiella bodo branili kar štirje odvetniki: na sliki družina Minichiello z branilci

ci Vendar pa se je ta spremenila 
v birokratski in povsem nefunkcio
nalni organ, saj je indijanski svet 
prosil vlado, naj — v korist indi
janske narodne skupnosti — okliče 
enodnevno stavko uradnikov in funk
cionarjev te ustanove. Tako je de
jal neki drugi predstavnik rdečekož- 
cev, bi vlada prihranila 700 tisoč 
dolarjev v enem dnevu in to bi brez 
dvoma pripomoglo k začetku stvar
nih pogajanj.

Prvi se je na poseben poziv in
dijanskega »sveta* odzval senator 
Edvvard Kennedy, ki predseduje po
sebnemu podkomiteju za indijansko 
šolstvo. V svoji tiskovni konferen
ci je Kennedy dejal, da je izročil 
vladi 60 nasvetov, kako urediti ne
katera vprašanja indijanske manj
šine.

Nenavaden rop 
v New Yorku

NEJW YORK, 12. — Ob belem 
dnevu so brije roparji napadli o- 
klopmi voz, ki Je prenašal 1.377.000 
dolarjev od dirkališča «Aqueduot» 
do banke «Morgan guairamity com- 
pany». Denar je bil vsota prejem
kov dveh dni na dirkališču, poleg 
tega pa je to papirnat Im že rab
ljen denar, tako da policija ne mo
re pregledovati serij.

Voz, ki je denar prevažal, Je last 
znane družbe «Wells Fargo*, ki o- 
pravlja take posle že dolgo let. 
Tabvinia je ena najonamenitejšlh v 
ameriški kriminalni zgodovini. Več. 
Ji zneski so bili do sedaj Ukrade
ni samo dvakrat. Tudi način, ki 
so se ga ropanj1! poskočili, je vre. 
den pozornosti. Približali so se vo
zu, ko je bil ta ustavljen nekje 
sredi Broofcilyna ln se je voznik

obravnavat: tudi Industrijske zmog
ljivosti Tržiča in s tem postati 
osnova za deželne načrtovalce, ki 
pripravljajo drugi petletna razvojni 
načrt za Furlanijo - Julijsko kra
jino. Na koncu so odbornika skle
nili, da bo zbornica za kritje stroš
kov prve raziskovalne faze prispe
vala 2 milijona lir.

Predsednik dr. Caidassi je nato 
kratko poročal o sestanku vodil
nega odbora tržaške pristaniške 
ustanove 24. oktobra letos, na ka
terem so med drugim obravnavali 
možnost vpeljave posebne zniža
ne tarife za manipuliranje blaga
v kontejnerjih v tržaški luld. Go 
vomlk Je poročal tudi o seji po
svetovalnega odbora za produktiv
nost pristaniškega dela, ki je bila 
27. oktobra letos. Na seji so 
obravnavali vprašanje novega de
lovnega urnika, v skladu s skra.t- 
šanjem delovnega tedna s 44 na 
40 ur. Pristaniški delavci so iz
razili negativno stališče glede vpe
ljave dvojne izmene, ter so se raj
ši opredelili za cmadiumo delo*, 
kd jim zagotavlja večje prejemke. 
Vprašanje je še vedno odprto ter 
se bo z njim v kratkem ukvarjal 
Svet za pristaniško delo.

Dr. Caidassi je nato načel pro
blem napovedane izgradnje tovor
nega pristanišča pri Fernetičih. V 
zadnjih dneh je imel v tej zvezi 
sestanke s predstavniki tržaške ca- 
rinamdee, z državno družbo za av
to ceste AN AS in s predstavniki 
tehničnega urada. Carinarnica je 
precizirala koliko prostorov potre
buje v okvairu postajališča za svo
je urade, skladišča in osebje Ugo
ditev tem zahtevam bo pomenila 
občuten izdatek v prvi fazi iz
gradnje postajališčndh naprav. Teh
nični urad je s svoje strani te 
pripravili načrt za prilagoditev mej
nega prehoda zahtevam bodočega 
postajali'-!a, za odkup nekaterih hiš 
ln za razširitev cestišča. Anas pa 
bo ob pravem času izdal dovolje
nje, potrebno za spaljavo novih 
cestnih zvez okoli postajališča.

V zvezi z napovedano odpravo 
tukajšnjega ameriškega konzulata 
je odbor zbornice sklenil, da bo 
stopil v stik z drugimi tržaškimi 
deželnimi ustanovami, s katerimi 
bo skušal pregovoriti ameriške ob
lasti, da bi ohranile konzulat v na
šem mestu.

Predsednik Caiidassl je nato po
ročal še o zasedanju italijansko - 
nemškega odbora v Frankfurtu od 
5. do 7. novembra. Na zasedanju so 
razpravljali: o tarifah, ki naj se u- 
vedejo za tovarniški promet po ce
sti med Italijo ln Zah. Nemčijo. 
S sklenitvijo ustreznega sporazu
ma bi vpeljali! na relacijah Trst 
Zah, Nemčija sistem stalnih tarif, 
kakršne veljajo za promet po že
leznici. Dr. Caidassi pa je opozoril 
nemške strokovnjake na dejstvo, 
da bi nove tarife podražile sedanje 
storitve 50-70 od sto. To pa bi 
lahko imelo za Trst usodne posle
dice, saj bi tarife za promet skozi 
jugoslovanske luke na Jadranu, ki 
So izven EGS, ostale nespreme
njene.

Prof. Morit je nato poročal o po
budi «Trst proizvaja*, o kateri smo 
že poročali v našem listu, ln kj Jo 
pripravlja poseben organizacijski od
bor. V okviru te pobude bodo pripra 
vili stalno razstavo industrijskih iri 
obrtniških Izdelkov z našega pod
ročja ter organizirali druge dejav
nosti, ki naj pospešujejo valoriza
cijo omenjene dejavnosti. Glede o- 
kvlmega programa teh pobud pa 
je odbor naglasil potrebo, naj bi 
v njem prišli do Izraza zlasti pro
blemi male in srednje industrije s 
tržaškega področja, kd jih je pri
zadejala kriza v tržaškem iadje- 
delstvu. Na koncu je dr. Caidassi 
povedal, da se bo v kratkem lz na
šega pristanišča vzpostavili a nova 
redna pomorska zveza s Severno 
Ameriko, ki bo tako nadomestila 
progo, ki jo Je 1. avgusta letos na 
tej relaciji vzdrževala družba Ame
rican Export Isbrandtsen Lines

IZPRED SODISCA

Za izkoriščanje prostitucije: 
2 leti zapora 
in 100.000 globe

Štirje mladi fantje, 28-leuu Bru
no Mondo iiz Doberdobske ulice 10, 
26-letnd Giannd Vales iz Ul. Galleria 
14, 23-letnl Silvano Bozigiav s Sta
re istrske ceste 7 in 21-letni Eli- 
gio Gostovi !z Padrič 60, so se 
morali včeraj zagovarjati pod ob
tožbo izkoriščevanja prostitutk. Naj. 
huje so obtoževali Monda, kate
rega je sodišče obsodilo na 2 leti 
zapora in na 100.000 lir globe ter 
mu za dobo dveh let odvzeto pra
vico do javnih služb. Ostale tri 
pe je sodišče oprostilo zaradi po
manjkanja dokazov.

Monda so odpeljali v zapor, dva 
druga obtoženca sta odšla domov, 
Vales pa je ostal ne zatožni klopi, 
ker so ga sodili zaradi ponareje
vanja podpise na menicah. Fant 
si je na obroke nabavil avto in 
je menice podpisal z imenom pri
jateljice - ikhkožiivfce, zaradi češar 
sd je nakopal obtožbe iizkoriščeva- 
nja deklet, za kar so ga opro
stili zaradi pomanjkanja dokazov,

a so ga zato ostreje kaznovali 
za ponarejevanje podpisov." Ce se 
ne bo dizmazail s prizivom, bo mo
rali Vales presedeti v ječi 14 me
secev.

Predsednik Edel, tožilec Tavella, 
zapisndčar Rubimo, obramba odv 
Morgera in Giacchdmi.

31-letnd Rono Srebrat iz Ul. Mat- 
teotti 9, 29-letnl Liibero Gamboz 
iz Ul. Picoardd 42 in 32-letmi Fulvio 
Valenti -z Istrske ulice 139 so se 
včeraj zagovarjali zaradi tihotap
stva 9,200 kg tujih cigaret. Prvega 
je sodišče obsodilo na 1 mesec 
zapora in 428.000 lir globe, ostaaa 
dva pa na 428.000 loir globe.

Fulvio Valenti pa se je moral, 
seveda na ločenem procesu, zago
varjati tudi zaradi obtožbe izko
riščevanja prostitutke, češ da je 
izrabljal svojo sostanovalko in 
vel na račun njenih... žuljev. Ob 
tožba pa je slonela na trhli pod
lagi, ------

_ . ____ ___
katero bi namesto številnih 
Carskih ln preživelih mladincih
zvez vstopili predstavniki 
delavcev iz tovarn in dijaške 
dine, do zadnjega borili fašisti 
njihovi naj ožji zavezniki, zaradi^ 
sar utegne biti na seji tudi vr0L,■Ml rvo +,,#44 4 «1.1,4.,JI__ J« ^Ni pa tudi izldilujčeno. da ^ ^
prišlo do sabotiranja seje In d® 
ta klavrno končala brez sve^v1 
cev.

Ustanovitev odbora 
za zdravstveno načrtovanj

Deželni odbor je na svoj: 
seji na predltog odbornika za 
stvo Devetega odobril sklep, 9
teriim se ustanavlja deželni Pfjg
tovahnd odbor za zdravstveno-^ 
črtovamie. k,i hn Drv-n-iriil f®*.. ičrtovamje, ki bo opravil ‘"-vj 
raziskave in dal napotila za se9WU

gl, zaradi česar so ga oprostili 
formulo, da dejanje ne obstaja

deželnega zdravstvenega načrt*. % 
ga predvideva državni zdravsri^ 
zakon št. 132 «Mariotti». 
bo predsedoval odbornik za_

obstaja
............ ..................... .......... ...................................................m...... ...................

stvo in higieno Devetag. V “Uj, 
bodo razni strokovnjaki, zdraVj*^, 
predstavniki medicinske fakM*1^ 
sindikatov itd

iii**

NALOŽBE TUJEGA KAPITALA V JUGOSLAVIJI

INA in Jugohemija sklenili 
pogodbo s podjetjem Hoechst
50 milijonov mark naložb - Proizvodnja umetnih vlaken J 
Reki? ■ Sodelovanje med istrskimi in italijanskimi pd&"

Na nedavnem zasedanju o nalož-. »Kamen* iz Pazina Obe P°^ih 
bah tujega kapitala v Italiji in Ju-Ista bili potrjeni s strani pr‘stoJiV 
goslaviji so jugoslovanski strokov- oblasti rio hi v

vo,njaki naglasili, da so doslej v Ju
goslaviji zabeležili 14 pogodb, s ka
terimi se je tuj kapital obvezal, 
da bo stopil v sodelovanje z jugo
slovanskimi podjetji. Slišali ‘smo 
tudi, da znaša skupna vrednost pri
liva ustreznih deviz okoli 43 milijo
nov dolarjev ter da si Jugoslavija 
za prihodnje leto nadeja, ko se bo 
čutil vpliv mednarodnega konzor
cija za vlaganje tujega kapitala v 
jugoslovanske gospodarske organiza
cije, ki je bil nedavno tega usta
novljen pod pokroviteljstvom Med
narodne banke za obnovo in razvoj, 
da se bo vrednost zagotovljenih de
viz povzpela na 150 milijonov do
larjev.

Docent na reški gospodarski fa 
kulteti prof. Ivo Žuvela je v tej 
zvezi omenil zadnji dve pogodbi 
(izmed številnih, ki bodo prej ali 
slej sklenjene, a za katere še teče
jo pogajanja), ki sta bili doseženi 
med italijanskim kapitalom in jugo
slovanskima podjetjema iz Buzeta 
in Pazina.. Neko večje podjetje iz 
mesta Monselice pri Ferrari je 
namreč pred kratkim stopilo v so
delovanje z jugoslovanskim podjet
jem »Prvoplast* iz Buzeta, medtem 
ko je družba ILMA iz Catanie skle
nila podoben sporazum s podjetjem

lasti, da bi pa stopili v vojeH 
', manjka še njun vpis v 

seznam na pristojnem sekreta*1 ej 
~ M 'odo1Beogradu. O drugi pogosti.

itere podrob/| b<r 
med temi tudi višina naložb, a -n-

v
znane tudi nekatere

di'
do znašale 38 milijonov novi® 
nar jev. .. pč"

Te dni pa se je obstoječ*!’’Jjil 
godbam na tem področju P’’1^!*' 
pomemben sporazum med jfl
škim naftnim koncernom to. [jf
beograjsko »Jugohemijo* na e?fur’> 
znano firmo Hoechst iz Frar?B‘rJd' 
na drugi strani, o skupni 
nji večjega obrata za ProlZV\w^' 
poliesterskih vlaken z letno l\ j« 
1 ji''ostjo 8000 ton. Pogodba 
niti podpisana, niti registri’^,, 
vendar je vsekakor «pod 
Naložbe v njenem okviru bod® Jfc. 
šale 50 milijonov nemških 
Zahodnonemška firma bo PrlSLitF 
la okoli 30 odst. kapitala, Pr\, je
del pa si bosta razdelila 
boj zagrebško (več) in beoffrje* 
(nekoliko manj) podjetje. VecPjj«,
naložb bo v obliki bančnega 
Gradnja novega obrata bo P‘„ jevji auiija iiuvcga uuraui * j« ^
doma trajala dve leti. Kaže, sjJ
nova tovarna zgrajena na .Be*’^n<r 
ima v tem mestu naj večje "J 
sti neposrednega črpanja 
iz lokalnih petrokemijskih °°

noivl statut, po popravkih, ki J® Jf 
na željo večine konzulte vnesel ■ 
žaški občinski svet na eni 

| zadnjih sej. Pričakujejo, da se 
do proti tem popravkom, kd b*9^ 
no spreminjajo sestav konzul}9',

.i



!^Mor$k I DNEVNIK — 3 —

06 Usedanju strokovnjakov v milanu

Vprašanje razvoja 
je tesno povezano 
z vprašanjem vode

14. novembra 1969

sestali’ ~ Ponovno so se tu 
Vcf,. strokovnjaki, da bi se le 
danVj]!3, ki postaja iz dneva 
ri3jfcr°- pere^e i*1 ki bi znalo 
NarJSera pasu zavreti sleherni 

raZv°j gospodarstva 
vsstn^r?^'. ^re za vprašanje brez

J-B8 izkoriščanja vodnih zalog 
• Dl sicer 11 nUoi i*n n ii*

toda s
gcvorjV- b' s*cer morali obširneje 
Srnn , ’. toda s tem vprašanjem 

e ze ukvarjali, ko 
v
e postaja čista voda iz-

smo ugo-
>«ne na,.y nekaterih predelih se
fe^ e Postaja čista voda iz- 
'odne Vazen problem, ker so vse 
čiparj^toge že bolj ali manj iz- 
Nko ! . je vodni tok 'i 
ko 0i. J.e se kako jezerce, ki ni tr,- 
izgif.ilzet|°. da bi iz njega ne bilo 
bletnu slehemo življenje. O 
šem 0^V<K*e bomo govorili

pro- 
v šir-

*ktu'ajlKVlru. kaj,ti problem postaja 
Prpjn v vsem razvitem svee.i. 

6 n. VS€rn poglejmo, koliko je vo- 
Hj tll.fVetu- Zemlja ima razmer,i- 
ke V(T° sladke vode. Skladi slad- 
WčLPostavljajo le 0,63 odst.

od t h Vladov na Zemlji. In 
tike in a °dpade veliko na lede 
•s-' r>a vodo, ki jo zasledimo le 

globoko pod površino zem-

S* je slane vode. Po ra- 
^1'terd • °v je stane v°de okoli 
m, 0 ^20 milijonov kub.km, 
čtiov u,V?"e Pa imamo le 30 mili- 
telo ven'Rekli smo že, da je 

leče ni n s'fldke vode vklenjene 
Pol kjL , b: trinajst milijonov in 
Kaj..'*m vode je v ledenikih, 
fiobo|. trilijonov kub.km vode je 
f^km . boko v zemlji, le 1200 
t^Oooo o® le v rekah in potokih, 
kjjkub.km v jezerih itd.
,° vez , mo> j® slane vode ve- 

■ adka j sladke vode. Zato je 
t°t ito. oda yoliko bol.i dragocena 
** Klon?! kajti slane vode pogosto 

uporabljati. In to ne 
'°kove n,S.am° za neposredne clo- 
N na,trebe, za kuho, pitje itd 
18a ni tudi za industrijo. Vrni 
k leta „S? Potrebe po sladki vodi 
%*r0v *eto naglo večajo. Nekaj

A fokaj konkretnih podat-

v i^tth strokovnjakov je člo- 
i borna-1 prec' Kristusom uporabil 
> vol0 ratw v poprečju 12 11- 
n bobi na ban, v grški in rim 
i ^0 lin6 Je P°raba vode dvignila 

AA na dan. V IB. stoletju 
kbvoji]Jr'.5 v°de na prebivalca 

z A 'J1 potrojila v primer
kov v ^Sk° bobo m sicer na 40 
L*bv v ,-lhnih središčih in na 00 
J »awVe ikih središčih. V začet- 
v *šl« z stoletja je poraba vode 
A v ,‘e st° litrov na dan, se 
l> Jazv’itih deželah, danes pa 
7' žeT^ba vode v razvitih deje.

n “-fov na dan v velikih 
j^iti, o. litrov v majhnih sre- 

PorgL^kPvnjalci pravijo, da 
*- a yode še povečala,

se 
kajti.. s<- povečala, naju

t?t Vedn86’11 življenja prinaša s 
AA n° večjo porabo vode. 

iiigj^^faščanje porabe vode

ne
njit m____

Vo^^nnjšalo naraščanje po

jo potrebe ter za ožjo 
fe' v zart„e.,bo takšno, kakršno je 
Ae n®daJth 50 ali 100 letih, prav 
ji,?® Vortp^^njšalo naraščanje po- 
fcjt ra7„'' industriji, saj strokov- 

.4 inj, naJ°- da se v razvitem

fi Ponv6nin bes°t do petnajst let, 
tiiTHstri;-’ da £e bo poraba vode 
" W 1 vsakih deset do po

lk'9'' tako podvojila. V

delih sveta si začenjajo beliti gla
ve z vprašanjem, kako oskrbeti člo
veštvo z zadostnimi količinami vo
de. Ni dolgo tega, ko je neki ame
riški strokovnjak rekel, da se bo
do Američani še v tem stoletju 
spopadli z življenjsko važnim vpra
šanjem — z vprašanjem pomanjka
nja vode. Nič boljše ni s to zade
vo v Evropi. Posebno v bolj raz
vitih predelih Evrope, pri čemer 
prednjačijo, kot smo že videli, Lom
bardija, da ne govorimo o neka
terih predelih Zahodne Nemčije, 
Francije in Velike Britanije. V 
vrsto prizadetih predelov razvite
ga sveta se vključujejo vedno no
va in nova področja, kjer toza
devne razmere niso veliko boljše, 
posebno zaradi nevestnosti pri od
vajanju odplaknih voda. Zadeva 
postaja in ostaja resna kljub ne
katerim tolažilom, da so našli na
čin čiščenja voda s tako imeno
vanim ozoniranjem okuženih voda.

V V1rzacan 
Oreste 
Dequel 
ponovno 
v Trstu

Z razstave, ki jo Je Oreste Dequel pripravil leto« v New Yorku

............. .......... ............. ....................................................... .m,........................................ .......................mn..... ..............................mu.......... .

KAKO SE JE V DOBREM DESETLETJU RAZVILO VELIKO PODJETJE

Trboveljski investicijski biroji 
delujejo v Jugoslaviji in tujini

Trenutno so zaposleni doma z gradnjami letališč - Dela v 
tujini zavzemajo kar 60 odstotkov vse realizacije podjetja

N,>ih 1 bomo navedli nekaj 
>.ir; Porau°batkov o tem, kolik) 
lijSč clovek «posrednov,

h 'k a,.t yyakdanji rabi najraz-
A jJ^iklov.
Ai 2sn*nvi ene tone jekla se 
K'000 litrov vode, za pro 

i.-,rie tone glinice porabimo 
K hie ! °v vode, /n predelova
ti'h nafte porabimo 16.00C 
lAtiicj za proizvodnjo ene to-
V v0(j6 botrošimo eti milijon ii- 
lAetn,,’ ,,Za Proizvodnjo ene to- 
A Vo^/kanine porabimo 600.000 
*3šža • za predelavo ene tone
V ?-8 'gabimo 200.000 litrov
V*S hpr°izvodnjo ene tone raz 
fiA n^bimo 800.000 litrov vo- 
A ■'-''udnjo ene tone sinle
Vi '‘trov b°rabimo skoraj tri mi- 
lAhp ,!y°be, za Konserviratije 
K ^Ofin , a'' zelenjave pora

Vi>A? litrov v°be
v industriji, tudi v 

\Sr^o J°.P°raba vode velika.
V trir baje kmetijstvu največ 
AilAih a sama v obliki dežja

tv, ln industrijsko močno
V ^Qpa’6Stvib' kjer so nama- 
'i A6 ur Vfi UreJene. pa se pora-

PO potrebi. Izveden 
Sa ,bje drf?; ba ena tona žita 
taJSflfcJJkOOO litrov vode, ena 
' trJa’ Proizvedena iz slad-

VotjlSa- potrebuje 1,800.000 
s t,;„.,Ena u,na govejega
V je prišla v mes
V '^iltiiu0 in neposredno pora- 
^ a 30 milijonov litrov

'kia'. triča^Vi*ke nam dovolj zgo- 
^ A ItaAč. kako dragocena je 
k v°de bi bilo, če bi nekega 

Votle >njkalo.
\ Atrii!, Primanjkuje! V
\ J^Ko močno razviti
........

mno
močno razvitih pre

Investicijski biroji Trbovlje — 
IBT — imajo trii pomembne o- 
snovne karakteristike: izredno
močno stopnjo rasti, težnjo pre
iti iz projektivne v inženiring or
ganizacijo ter osvajanje najsolid- 
nejših metod projektiranja ih po
slovanja.

Medtem ko so IBT zaposlovali 
leta 1957 enega človeka in ime
li v istem letu 57.580 starih di
narjev čistega dohodka, so leta 
1962 zaposlovali že 52 delavcev in 
uslužbencev, ki so ustvarili 1 mi
lijon 840.000 starih dinarjev čiste
ga dohodka, danes pa zaposlujejo 
1500 delavcev in uslužbencev, ki 
bodo po vseh predvidevanjih u- 
stvatfffi še^t in pol milijarde sta
rih dinarjt« prometa. lBt*-'si moč
no prizadevajo preiti iz samo 
projektivne organizacije v inže
niring, tako da bi za investitorja 
opravil vso' potrebno 'brgdmžad- 
jo in raziskave, študije, projekte 
ter organizirali izvajanje del in 
vso dobavo opreme. Takega kom
pleksnega inženiringa do sedaj 
podjetje še ni popolnoma osvojilo, 
vendar podoben inženiring podjet- 
,e izvaja že pri vseh letališčih, 
ki se gradijo v Jugosilaviji. Hkra- 

je podjetje razvilo že dejavno
sti, ki bodo kompleksni inženi
ring izpopoMe ali bodo njegov 
sestavni element. To so na primer 
montažna dela in delomia lastna 
proizvodnja tistih naprav, ki so 
v Jugoslaviji deficitarna, (Instru
menti male avtomatike, letališka 
oprema in naprave ter lahka in
terni transporti.)

V Zvezi z osvajanjem najsodob
nejših metod projektiranja in po
slovanja gradijo IBT lasten ra
čunski sektor z elektronskim ra
čunalnikom IBM 11—30. Bo torej 
prva projektivna organizacija v 
Sloveniji in morda v državi, ki 
bo vse statične račune ter raču
ne cestnega telesa im priključkov 
projektirala z računalnikom, že 
zadnja tri leta so v IBT uporab
ljali mali elektronski računalnik 
»Olivetti*, ob katerem so ustvar
jali lasten kader programerjev. 
Poslovno tehnično sodelovanje z 
Geodetskim zavodom SRS in s 
podjetjem Projekt za nizke grad
nje zagotavlja, da bo že v prvem 
letu nova naprava močno izkori
ščena. Z novim računalnikom, ki 
bo 41. v Jugoslaviji, pa bo pod
jetje lahko opravljalo tudi stori
tve za pretežno večino ostalih go
spodarskih organizacij v zasav
skih revirjih.

ŠTUDIJA IBT:
AVTOCESTA NA STEBRIH

Nadaljnja pridobitev je uvedba 
mrežnega planiranja v samem 
procesu projektiranja, kakor tudi 
izdelava mrežnih planov za izved
bo investicij, ki jih podjetje iz- 
dehjV ro nosebnih nalogah inve
stitorjev, kar investitorjem kori- 
su. pri sklepanju pogodb z izva
jalci, kolikor seveda za to ne 
angažirajo IBT in izvaja,jo dela 
v lastni režiji.

IBT so s pridom uporabili m 
prenesli na domača tla inozemske 
izkušnje za nekatere rešitve v 
gradbeni tehnologiji. Tako so po
vzeli od svojega partnerja iz An
glije posebno rešitev za premo

stitev barja za novo avtocesto 
Šentilj — Gorica. Do konca leta 
bodo v IBT izdelali tudi študijo 
gradnje avtoceste s prednapetimi 
betonskimi konstrukcijami, ki naj 
bi zlasti na težjih terenih nado
mestile klasično izgradnjo. Pred
nost zunaj nivojske ceste na ste
brih bi bila v tem, da bi odpadli 
vsi odkopi in nasipi, odpadel bi 
drag in zapleten odkup zemljišč. 
Pod stebri bi kmetje nadalje u- 
porabljali svoja zemljišča. Študi
ja bo primerjava enega in dru
gega načina gradnje, glede na 
stroške, hitrost gradnje in po
trebo mehanizacije pri gradnji.

Po študiji IBT na novi avto ce
sti ne bo podvozov, drenaža in hi
drotehnika bosta zredudlramd na 
minimum. Odpade problem depo
niranja ob čiščenju snega in do 
neke mere bi bil <$jjrgiyljen pro
blem vmesnih pasov med cestami. 
V sam sistem načrtovanja cest 
želi podjetje vpeljati nove metode, 
pri čemer se zlasti opira na štu
dije in izkušnje Geodetskega za
voda SRS. Osnova sodobnega de
la je fotogrametično snemanje te
rena, kartiranje z antografov, iz
računavanje prek elektronskih ra
čunalnikov in vrisavanje novih 
tras prek coradomatov.

Poudarek IBT je na kadrih in 
na modernem poslovanju. Podjet
je zaposluje okrog 100 strokovnja
kov z visoko izobrazbo in okrog 
200 strokovnjakov s srednjo. V 
perspektivi razmišlja podjetje o 
ustanovitvi lastnega znanstveno 
raziskovalnega centra, ka bi se

ukvarjal ne le s tehnološkimi raz
iskavami na področju rudarstva, 
gradbeništva, s problemi interne 
ga transporta, avtomatike v pro
izvodnih procesih, ampak pred
vsem tudi z ekonomskimi anali
zami s študijami marketinga in 
sodobnejših prijemov vodenja 
podjetja.

KOMPLETEN INŽENIRING
NA LETALIŠČIH

Aeroinžendriing je poseben sek
tor IBT, ki ima svoj sedež v 
Beogradu in združuje pretežni del 
jugoslovanskih strokovnjakov, ki 
se ukvarjajo z gradnjo in oprem
ljanjem aerodromov. Te izrazito 
letalsko . usmerjene strokovnjake 
dobro dopolnjujejo strokovnjaki 
birojev za arhitekturo, statiko, za 
nizke gradnje in elektrotehniko 
tako da IBT v-resnici lahko pre
vzemajo popoln inženiring. Aero- 
inženiring, kot se sektor imenuje, 
je v tem letu zgradil letališči Sa
rajevo in Zadar, v izgradnji so še 
letališča Reka na Krku, v Tivtu 
pri Budvi in letališče piri Ohridu. 
Aerodnžendring IBT sodeluje tudi 
pri rekonstrukciji letališča Arnan, 
izdelali pa so predog idejne reši
tve novega letališča v Kartumu.

Proizvodni laboratoriji IBT so 
nadalje osvojili tudi proizvodnjo 
letaliških svetilk, transformatorjev 
in vseh komandnih sistemov 
letališko svetlobno signalizacijo. 
Pomembnost takega načina iz
gradnje letališč je v tem, da 
so investitorji — pretežno obči-
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SPET SREČANJE PREKOMORCEV
v v

TOKRAT V AJDOVŠČINI 
BORCI 4. PREKOMORSKE

Priprave na proslavo 25.1etnice ustanovitve bri
gade potekajo v redu - Izšla bo tudi kronika

Pretekli teden je bila seja pri
pravljalnega odbora za proslavo 
ob jubileju ustanovitve 4. preko
morske brigade, ki bo v Ajdov
ščini. Sejo je vodil predsednik 
odbora Juško Krivec, ki je ugoto
vil, da se zaključne priprave za 
srečanje nekdanjih borcev 4. pre
komorske brigade — ki bo 29. no
vembra v Ajdovščini — razvijajo 
zadovoljivo.

Dela na brigadni kroniki, ki bo 
do tega dne izšla v knjižnici NOV 
in POS republiškega odbora ZZB 
NOV v založbi partizanske knjige 
iz Ljubljane, so končana. Avtor
ja knjige sta Edvin Pervanje, ne
kdanji pomočnik politkomisarja 
prekomorske brigade, in Jože A. 
Hočevar, profesor iz Kopra. Knji
go bodo podelili vsem nekdanjim 
borcem 4. prekomorske brigade 
ter svojcem padlih oziroma umr
lih borcev.

Razstavo pod naslovom »četrta 
prekomorska brigada v NOB», ki

Ai '""'liihiiiiiiiniiiiiuiiiiiiiiniiiiMMiHiiiii .... ................................................................................................................... . im

2u d° wa-} pri n&-stsrs
V (<*) °bzirni-
l\S) ,.‘^ 4. do 20.5.) Priznane 
L,' ki Ae zasluge. Izpolnite ob- 

J° dah'
k * vA(od 21.5. do 21.6.) Upo

HOROSKOP

i, Sredstva, da 
0viro. Vaši

premagate 
načrti so

22.6.• V>' daT- uo roiscue 
Aterihli to uveljavili svojo za- 

Jetla oseba je potrebna

do 22.8.) Sprejeli 
ponudbo. Skušajte

bolje izkoristiti svoje naravne da
rove.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Spo 
prijeli se boste s svojimi poslovnimi 
nasprotniki. Potrudite se in bolje iz
koristite svojo domišljijo.

TEHTNICA (od 23.9 do 23.10.) 
Spor, ki se je zdel že poravnan, je 
spet v ospredju. Ognite se sporu v 
družini.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 21.H.I 
Če ste v ospredju, na vsak način 
ohranite svoj položaj Varujte se

pred lastnim jezikom
STRELEC (od 22.11. do 2012.) 

Dosegli boste uspeh, obenem oa se 
bo zmanjšal vaš ugled. Zvestoba 
vam bo pomagala pri rešitvi čustve
nega vprašanja.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Do
bre gospodarske možnosti, kljub ne
katerim zaprekam. Ne imejte se za 
premaganega.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ne 
rešujte vseh vprašanj naenkrat. Po
pravite napake, ki ste jih storili.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Potem ko 
ste si izbrali nove sodelavce, se lo
tite reševanja vprašanja Srečali bo
ste svojo staro ljubezen.

jo pripravlja tovarišica Lida B< 
laj, kustos goričkega muzeja, bo 
pripravljena v avli kino dvorane 
v Ajdovščini. Razstavo bo odprl 
Edvin Pervanje 28. novembra 
1969.

Na sestanku so se dogovorili 
o poteku slavnostnega programa 
ob dnevu srečanja, ki ga prirejajo 
v počastitev 25-letnice ustanovit
ve brigade v južni Italiji.

V izvedbi kulturnega programa 
bo sodeloval pevski zbor «Srečko 
Kosovel* iz Ajdovščine pod vod
stvom profesorja Koloinija. Zbor 
goji tradicije znahega pevskega 
zbora NOVJ, poznejše JA — ka
terega so sestavljali Primorci pod 
vodstvom tovariša Rada Simoni 
ti ja. Nastopili bodo tudi člani 
Mestnega gledališča iz Ljubljane 
in Nove Gorice.

Po kulturnem programu, ki bo 
v dvorani Kulturnega doma v Aj 
dovščini, bodo priredili partizan
sko srečanje za vse nekdanje bor
ce. Vsem pripadnikom 4. preko 
morske brigade bodo poslali oseb
na vabila. Odbor pa hkrati prosi 
vse pripadnike nekdanje 4. pre 
komorske brigade, ki vabila zara
di pomanjkanja naslovov ne bodo 
dobili — naj se zborovanja vseeno 
udeleže. Ta objava služi kot va
bilo. Organizatorji partizanskega 
srečanja nekdanjih borcev 4. pre 
komorske brigade pričakujejo, da 
se bodo nekdanji borci polnoštevil 
no udeležili.

Vse udeležence partizanskega 
srečanja pa prosijo, naj se ob 
prihodu v Ajdovščino zglasijo v 
informacijski pisarni, ki bo tega 
dne poslovala v prostorih Avto- 
moto društva.

A. K.

ne — ki grade nova letališča, 
brez potrebnih strokovnih kadrov 
ali z malo kadrov, ki bi se že 
ukvarjali z letališko problematiko. 
Prav to. da obstaja kader IBT, 
ki v polni meri vodi izgradnjo 
v njihovem interesu in ima tudi 
kader, ki na novih letališčih uva
ja tudi v poslovanje nov, formi
ran kolektiv, je ne samo za in
vestitorja, ampak za celoten le
talski promet izrednega pomena.

Interni transport pomeni v vsa
ki proizvodnji ne samo pogoj za 
racionalno izrabo delovne sile in 
energije, temveč je tudi eden od 
dominantnih stroškov. Univerzi
tetni profesor Mario Jež trdi, da 
znašajo ti poslovni stroški približ
no 40 odst. vseh poslovnih stro
škov. Dejstvo je, da se elementi 
internega transporta ponavljajo 
v vsaki industriji in da ureditev 
trar-,'Oirta zahteva že tudi trgo
vina za svoja skladišča, celo bol
nišnice, gostinski objekti itd. Ker 
se torej notranji transport po
javljajo v vsakem podjetju, so 
jih IBT kot projektanti želeli ti
pizirati in racionalizirati ter iz
brati tiste, ki so najbolj racional
ni. Pri tem so se v IBT omejili 
samo na problem lahkih transpor
tov, ker problem težjih že uspeš
no rešujejo drugi. Ko so v IBT 
ugotovili, da so podobni transpor
ti v tujini že rešeni, so odkupili 
licenco sistema Trappod nemške 
firme Kari Stumph iz Diisseldorfa 
ter prevzeli njegovo zastopstvo za 
Jugoslavijo.

Poglavitne težave pri uvajanju 
nove proizvodnje so izhajale iz 
dejstva, da jugoslovansko tržišče 
s ure vin nima takega izbora ma
terialov, kot ga pozna nemški 
tog za izdelavo določenih sestav
nih elementov, zato je bilo po
trebno konstrukcije prilagoditi do
segljivim materialom, medtem ko 
je potrebno še vedno določene se
stavne elemente kompletno uva
žati. Da bi se omogočila izme
njava tega, kar bo treba tudi v 
prihodnje uvažati, in pa tega, kar 
lahko IBT od naprav vračajo na 
nemško tržišče, bosta obe firmi 
še letos podpisali pogodbo o 
kooperaciji,

60 ODST. REALIZACIJE 
Z DELI V TUJINI

Izvajanje del v tujini je za IBT 
pomembno področje. V tuji

ni IBT opravi skoraj 60 odst. svo
je realizacije. Pri tem je nastop 
IBT v posameznih deželah razli
čen. V afriških deželah nastopa
jo IBV v okviru poslovnega zdru
ženja «Rudis» ali poslovnega zdru
ženja »Konzorcij* iz Ljubljane in 
»cer predvsem kot projektant in 
izvajalec nadzora. Trenutno ima
jo IBT rudarske projekte za Al- 
žir, pri nadzoru izgradnje stano
vanjskih objektov v Libiji, pri 
projektiranju rudnika fosfata v 
Egiptu in rudnika Kolemanita na 
področju Turčije. V Avstriji na- 
stepajo IBT, po izvršnem projek
tiranju na koroškem plinovodu, 
pri prevzemu inženiringa za iz
gradnjo turističnega naselja v 
zgornji Avstriji. Dela izvajajo lo
kalna avstrijska podjetja, načrte 
jn_ vodstvo izgradnje pa je delo 
inženiringa, ki bo vključil opremo 
v objektih, predvsem z izvozom 
iz Jugoslavije (stoli, mize, kuhi
nje, oikna, vrata...)

Na področju Nemčije delajo 
IBT zlasti na montažnih delih e- 
Jfkjrenaprav za firmo Siemens, 
BMW itd. Deloma so člani kolek- 
tova vključeni tudi v sam proiz
vodni proces teh firm. Pri vseh 
firmah tečejo razgovori o koope
raciji, s tem da bi kader, ki da
ne« dela v tujini, našel enako in 
P*k>bno delo V proizvodnji, ki bi 
jo IBT in njegovi kooperanta, zdru- 
z®ro v posebnem konzorciju, iz
delovali doma. Na področju Bel- 

Holandije imajo IBT lastne 
montažne ekipe, ki opravljajo 
montažna deda za rafinerije in 
pMnovode. J

Galerija Tribbio, ki slovi po 
kakovostnih razstavah, si je to 
pot zagotovila razstavljanje del 
Oresta Dequela. S tem se nam 
nudi priložnost, da po mnogih le
tih umetnikove odsotnosti in po 
njegovih uspehih v Rimu in New 
Yorku, spet občudujemo grafike in 
kipe edinega Tržačana oz. Milj- 
čana, ki je izšel iz ljubljanske 
akademije, kjer ga je izučil gra
fike Jakac, a v kiparjenju Smersu.

Ni pa od teh Dequel prevzel 
drugega kakor le delovne osnove 
umetniškega ustvarjanja, ki ga je 
pa kaj kmalu prilagodil svoji krep
ki osebnosti obmorskega Istrana, 
navajenega širokih obzorij neba. 
Razumljivo je potemtakem, zakaj 
se je po kratkem delovanju v Tr
stu za stalno preselil v Rim, od 
koder so tudi laskave ocene, ki 
jih navaja katalog. Tu pa tudi 
zvemo, da so Dequelova dela med 
drugim tudi v zbirkah Rockefel
lerjev in Willyja Brandta, novega 
kanclerja Zahodne Nemčije.

Primemo omejeni obsežnosti ga
lerije je omejeno tudi število in 
velikost kipov. So pa zato stene 
popolnoma prekrite z velikimi li
sti tuširank. Te vrste risba je 
vedm bila značilna za Dequelovo 
grafiko. Vanje slikovito zajema 
plodovito razmnoževanje ljudi zra
slih iz transcendentalno usmerjene 
domišljije, iz katerih izločuje svo
je kiparsko najbolj uspele primer
ke, da jim v kamnu in bronu 
vdahne višjo obliko umetniške ob 
stojnost i.

Vsebina tuširank pa je ostala 
vedno prvobitno ista: ženske in 
živali, katerim se pridružuje še 
lik vojščaka. Čutimo pa v njih se
daj silnejše utripanje tvorne sile, 
ker je ne duše niti rahli privzetji 
nekdanjih vzorov iz zgodnje dobe. 
So to grafično močna dela, v ka
terih koj spoznamo, da je elemen- 
tarnost arhaičnega videza njih ob 
dela ve z grobimi obrizgi in pod- 
slikanji le dosežek prefinjenega 
duha, ki ne zamudi prekriti celot
no risbo z raznoterostjo umetni
ških učinkov prav do slikovito na 
trganih robov.

Kot rečeno, kipov ni mnogo. Sč 
pa dobro ujemajo z risbami. Kaj
ti doseči dovršeno izrazno enot
nost teh del je za Dequela naj
važnejša nujnost in globlja kot pa 
zahteva po kakršnem koli slogu, 
ki ga ustvarja le iz samega sebe. 
So to dela očiščena vseh nekipar- 
skih primesi, vsega, kar je kipar
sko neizrazno. Od tod njih prepri- 
čevalnost v prostoru, kot kip in 
umetnina. Čeprav Dequel načel
no zanika naturalistično posnema
nje narave, mu pa ta služi kot vir 
navdihov za ustvarjanje arhaično 
prabitno občutenih likov ljudi in 
živali, ki se zde skrajno nabiti 
zdravja in moči.

MILKO BAMBIČ

ZA NAS IZREDNO VAŽNO DOKUMENTARNO GRA0IV0

lz knjige «Aula IV»
Vsi procesi proti Slovencem in Hrvatom in 
drugim antifašistom iz Jul. Krujine pred fa
šističnim Posebnim tribunalom (1927-1943)

21.
Predsednik Griffini —Sodba štev. 925 od 12. 12. 1942.

Poročevalec Presti.
Obtoženec je pobegnil 1934. leta v Jugoslavijo, kjer je 

neprestano vršil svojo antifašistično dejavnost. (Pripadnost 
iredentističnemu združenju, napad na varnost države.J
Dekleva Giuseppe, Materija (Reka) 8. 2. 1899, od

vetnik 12 _ —

Predsednik Le Metre —Sodba štev. 994 od 19. 12. 1942.
Poročevalec Milazzo.

Obtožencema očitajo, da pripadata partizanski tolpi, ki 
je spomladi 1942 operirala v goriški pokrajini. (Pripadnost 
uporniškim tolpam.)

Prinčič Francesco, Kojsko (Go) 15. 5. 1918, delavec 24 — — 
Russo Cosimo, Brindisi 5. 1. 1899, natakar oproščen

LETO 1943

7. 1. 1943. Predsednik Griffini —Sodba štev. 8 od 
Poročevalec Milazzo.

Kmet iz Štanjela na Krasu je oproščen obtožbe, da pri
pada partizanskim formacijam. (Pripadnost upornim tolpam.)
Uchelli fgnazio, Štanjel na Krasu (Go) 1. 2. 1905, 

kmet oproščen

1. 1943. Predsednik Griffini —Sodba štev. 15 od 11.
Poročevalec Milazzo.

Nekaj kmetov iz Kanala ob Soči aretirajo v avgustu 1942, 
češ da podpirajo partizanske enote na tem področju. Opro
ščeni so zaradi pomanjkanja dokazov. (Pripadnost upornim 
tolpam.)

Žnidaršič Antonio, Kanal (Go) 
tovalec

Baldassi andrea, Kanal (Go) 28. 11. 1899, pismonoša 
Loviseek Stefano, Kanal (Go) 25. 12. 1895, delavec 
Namar Riccardo, Kanal (Go) 7. 1. 1901, mlinar 
Vidic Giovannii, Kanal (Go) 10. 12 1900, kmet 
Žnidaršič Raimondo, Kanal (Go) 27. 9. 1927. kmet

22. 2. 1891, kme-
oproščen
oproščen
oproščen
oproščen
oproščen
oproščen

Sodba štev. 26 od 19. 1. 1943. Predsednik Le Metre — 
Poročevalec Milazzo.

Aretiram v poletju 1942 kot člani partizanske formacije, ki 
je operirala na področju Vipave. (Pripadnost upornim tolpam.) 
Krasna Francesco, Vipava (Go) 30 3. 1904, rudar 30 — —
Ferjančič Paolo, Vipava (Go) 28. 6. 1894, kmet 28 — —
Krasna Luigi, Vipava (Go) 25. 4. 1889. kmet oproščen
Stefančič Luigi, Vipava (Go) 3. 6. 1914, kmet 30 — —
Stefančič Silvestro, Vipava (Go) 31.12.1901, rudar 28 — —

Sodba štev. 31 od 25. 1. 1943. Predsednik Le Metre — 
Poročevalec Presti.

V oktobru 1942 vdrejo karabinjerji v neko stanovanje v 
Dornberku (Gorica), vendar jim ne uspe zajeti treh partizanov, 
ki so bili v stanovanju in ki se rešijo s streljanjem. Tedaj 
aretirajo dva stara lastnika hiše. (Podpiranje upornih tolp.)

Žižmond Francesco, Dornberk (Go) 8. 1. 1882,
kmetovalec 2 __ __

Marvin Marija, Dornberk (Go) 1. 9. 1884, gospodinja oproščena

Sovjetski kozmonavt Beregovoj s 
kavbojskim klobukom na glavi

Predsednik Le Metre —Sodba štev. 32 od 25. L 1943.
Poročevalec Presti.

V aprilu 1942 zajamejo ranjenega partizana med neko rat- 
čtščevalno akcijo na področju Snežnika. (Pripadnost uporni
škim tolpam.)

Dolgan Erminio, Ilirska Bistrica (Reka) 13. 4. 1923,
mizar 30 — —

Predsednik Le Metre —Sodba štev. 34 od 21. I. 1943.
Poročevalec Presti.

V oktobru 1942 prestrežejo v Ajdovščini večjo skupino 
mladeničev, ki se skušajo priključiti partizanski enoti, ki ope
rira na Snežniku. Vtem ko navedene aretirajo, uspe drugim 
pobegniti, tPripadnost upornim tolpam.)
Ciuk Alberto, Trst 20 11. 1923, kmet 30 — _
Scuka Francesco, Komen (Go) 2. 5. 1898, kmet 30 — —
Cluk Emilio, Trst 20. 2. 1923 24 — —
Re Alberto, Trst 20. 8. 1924 14 _ _

Sodba štev. 38 od 29. 1. 1943. Predsednik Griffini — 
Poročevalec Lanari.

Obtoženca sta bila aretirana v Tolminu (Go) v novembru 
1942. Izkazalo se je, da sta služila oskrbovanju partizanskih 
enot. (Podpiranje upornikov, ščuvanje vojakov k pobegu.)
Pregely Rodolfo, Tolmin (Go) 6. 1. 1909, kovač 25 — —
Leban Francesca, Slavina (Ts) 1.12.1903. gospodinja 25 — —
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raB8StH
TRST A

7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po 
ročila; 7.30 Jutranja glasba: 11.35 
Slov. narodne; 12.10 la vsakogar 
nekaj; 13.30 Glasba po željah;
17.00 Orkester; 17.20 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in prire 
ditve; 18.30 Sodobni ital. sklada
telji; 19.00 Mladinsk; zbori; 19 30 
Motivi, ki vam ugajajo; 20.00 
Šport; 20.36 Gospodarstvo in delo
20.30 Operna glasba, 22.00 Jaz v, 
22.10 Zabavna glasba

TRST
12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran,

14.00 Tretje dejanje Puccinijeve 
*Tosce»; 14.30 Arhivski drobci,
14.40 Koncert.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 19.15 Po

ročila; 6.40 Glasba za dobro jutro.
7.40 Vesela glasba; 8.00 Popevke. 
8 30 Operni zbori n baleti; 9.00 
Plošče; 9.45 Ansambel Ceno; (0.00 
Strani iz albuma; 10.30 Poje Botty 
Jurkovič; 11.00 Orkester Barclav
11.30 Uspeli motivi; 11.45 Znani 
popevkarji; 12.00 in 12.45 Glasba 
po željah; 13.50 Domače kronike:
14.00 Glasbena šola >z Idrije; 14.20 
Češki ansambel «Siava»; 15.30 
Pops Tops; 16.00 Kulturna pano 
rama; 16.40 Pevec sledi pevcu;
17.00 Simf. koncert; 18.00 in 19.30 
Prenos RL; 19.00 Orkester Colhr 
ge; 22.10 Pisana glasba; 22.35 Noč 
ni recital.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15 00, 20.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.06 
Zvočni trak; 8.55 Ura glasne;

PETEK, 14. NOVEMBRA 1969
11.30 Sopranistka Claudia Muzic; 
12.05 Kontrapunkt; 13.15 Srečanje 
z Don Backyjem; 14 4r Nove pes 
mi; 15.30 Nove knjige 16.00 Spe 
red za najmlajše; 17.45 Program 
za mladino; 19.13 Radijska prired
ba; 20.15 Klasik leta' 21.15 Sim 
fonični koncert.

II PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila: 8.40 Nove pesmi; 9.05 Ka 
ko in zakaj?; lo.OO Radijska pri
redba;^ 10.40 Telefonski pogovori 
13.36 Sauvajon: 1 figh di Edin* 
do; 14.10 Juke box; 15.18 Violinist 
Grumiaiu; 16.35 Pisan spored* 
17.35 Enotni razred; 18.20 Poijun 
na enciklopedija; 20.00 Program 
z A. Lupom; 22.10 V diskoteki.

HI PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 10.45 

Podoba m glasba; 11.15 Orglar 
Kari Richter; U.40 Sodobna ital. 
glasba; 14 30 Portret avtorja: Bo 
ris Blacker; 15.30 Drugo dejanje 
Wagnerjevega «Parsifala»; U. 10 
Angleščina: 17.40 Jazz; 18.15 Go
spodarska rubrika; 13.45 Kulturni 
pregled; 20.30 Modema misel: 
21.00 Umetna domovina.

filodifuzija
8.00 Koncert za začetek; 6.15 

Baletna glasba; 10.10 Mozartov 
Divertimento K 138; 10.35 Meti 
igra; 11.45 Komorni koncert; 12.15 
Boieldieu: »Bela dama*, komična 
opera.

SLOVENIJA
6.00, 7.00, 10.00, 13.00, 15.00, 19.30 

Poročila; 6.50 Rekreacija: 7.45 
Inform. oddaja; 8.08 Operna ma

tineja; 9.05 Pionirski tednik; 9.30 
»Bele vrane*, 9 45 Šiptarske pes 
mi; 10.15 Pri vas doma; 12.10 Na 
ši pevci; 12.30 Kmetijski nasveti 
12.40 Moški zbor; 13.30 Priporo 
čajo vam...; 14.05 Skladbe za mla 
dino; 15.40 Mozart: Koncert v b 
duru; 16.00 Vsak dan za vas: 17.05 
Človek in zdravje; 17.15 Koncert 
po željah; 18.00 Aktualnosti; 18.15 
Rad imam glasbo; 1(150 Ogledalo 
našega časa; 19.15 Ansambel Ku 
mer; 20.00 Skladbe za zbor in 
glasbila; 20 30 Toppops; 21.15 Od 
daja o morju: 2215 Besede in 
zvoki; 23.05 Literarni nokturno 
23.15 Jazz klub.

ITAL televizija

12.30 Angleščina; 13.00 Zgodovi 
na letalstva; 13.30 Urevnik; 16.80 
Konjske dirke v Rimu. 17.00 Pro 
gram za najmlajse; 17.30 Dne v 
nik; 17 45 Program za mladino 
18.45 Sopranistka T. Toscano; 19.15 
Atom in tvarine; 19.45 šport in 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 Iz 
lica v ,ice; 22.00 Barbari; 23.00 
Dnevnik.

H KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Detektivka 

Srčna dama; 22.15 Skriti unio 
tvori.

JUG TELEVIZIJA
20.00, 23.20 Poročila, 9.35, 14.45 

TV v šoli; 11.00 Angleščina; 15.30 
Splošna izobrazba; 17.00 Polet ve
soljske ladje Apollo 12; 17.45 Do
godivščine Huckleberryja Finna — 
film; 18.15 Glasbena oddaja; 19.00 
Svet na zaslonu; 19.50 Cikcak- 
20.30 Vijavaja; 20.35 Julij Cetar 
— film; 22.35 Dežela treh src.



PRIMORSKI DNEVNIK — 4 —
Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
19,1, najnižja 17.8, ob 19. uri 18,1 
stop., zračni tlak 1006,9 neredno sta
noviten, veter 10 km/h vzhodnik, Joi- 
govzhodmtk, vlaga 82 odst., padavine 
2,6 min, nebo pooblačeno, morje rah. 
lo razgibano, temperatura morja 16.2 

stopinje.

14. novembra $

Tržaški dnevnik Danes, PETEK, 14 novem6’
BORISLAVA

Sonce vzide ob 7.03 in za't0__ r 
16.36 — Dolžina dneva 9.33 
na vziide ob 12.12 in zatone

Jutri, SOBOTA, 15. novem6"
LEOPOLD

NA TRGU SV. ANTONA, KAMOR SO PRIKORAKAH V TREH SPREVODIH

Deset tisoč kovinarjev iz naše dežele zahtevalo 
delovno pogodbo in korenite socialne reforme

Namesto napovedanega govornika je nastopil Neapeljčan Valentino, ki je ■ med drugim - polemiziral 
z industrija, katere je obtožil, da podpirajo fašistične izzivate ■ Včerajšnja stavka kamnarjev

Sila in odločnost kovinarjev v de
želi Furlaniji-Julijski krajini, da iz
bojujejo novo delovno pogodbo in 
se nato spoprimejo z vsemi drugi
mi socialnimi vprašanji, ki tarejo 
italijansko družbo, sta včeraj med 
množično demonstracijo po mestnih 
ulicah dosegli svoj višek. Delavci 
iz tržaških kovinarskih industrijskih 
podjetij — Škedenjske železarne, 
ladjedelnice »Sv. Marka*, Tržaške
ga arzenala, Tovarne strojev »Sv. 
Andreja*, «Navalgiuliana», CMI in 
desetin drugih manjših tovarn — so 
se včeraj srečali s kovinarji iz dru
gih industrijskih centrov dežele. Iz 
Pordenona so prispeli z lastnimi av
tobusi delavci tovarne hladilnikov 
«Rex», iz Tržiča delavci ladjedelni- 
škega kompleksa »Italcantieri* ter 
zasebne tovarne »Detroit*, iz Gorice 
delavci in delavke iz »Nuova San 
Giorgio*, SAFOG itd. Tisoč avtomo
bilov je prevozilo desetine in dese
tine kilometrov in se v dolgi vrsti 
približevalo našemu mestu, ko so 
delavci v tržaških tovarnah zapu 
stili svoja delovna mesta in se od
pravili na zbirne točke, predvsem 
na Seneni trg in pred Tovarno stro
jev. Na avtomobilih furlanskih in 
gori&kih delavcev so vihrale rdeče 
zastave, vozniki pa so z ritmičnim 
trobljenjem opozarjali nase. Promet 
je malo po devetih v mestnem cen
tru najprej postal kaotičen, po za
slugi mestnih redarjev pa se je 
kmalu umiril in ulice so se izpraz
nile. Dolgi sprevodi tisoče v in ti- 
sočev delavcev so se pomikali od 
postaje proti centru, iz rajona Sv. 
Andreja po nabrežju in od Senene
ga trga po Ulici Carducci navzdol.

Kolone delavcev, ki so nosili trans
parente in rdeče delavske zastave, 
so se nato zlile in odkorakale po 
glavnih mestnih ulicah pred sedež 
pokrajine, nato na Trg Unita, kjer 
je predstavništvi kovinarjev spre
jel deželni odbornik Stopper, za 
njim pa še podžupan v tržaški ob
činski upravi prof. Lonza.

Podžupanu Lanzi so delavci pri
kazali hudi položaj, v katerem se 
nahajajo družine tržaških kovinar
jev in izrazili željo, da bi uprave 
mestnega podjetja ACEGAT, IACP 
in GESCAL dovolile poznejše pla
čilo zneskov, ki jilh delavci dolgu
jejo za ustrezne storitve.

Podžupan Lonza jo predstavni
kom stavkajočih delavcev zagoto
vil svoje zanimanje in obljubil, da 
bo nekatere zahteve, med katerimi 
je tudi želja, naj bi občinski svet 
tudi finančno podprl boj delavcev, 
predložil v pretres občinskemu od
boru in nato tudi svetu, kjer so 
nekateri svetovalci že vložili o tem 
več interpelacij.

Več kot pol ure je množica delav
cev korakala ob ritmičnem udarja
nju na kovinske bobne mimo sedeža 
zveze industrijcev, ki so ga zastra- 
žili sindikalni »redarji* (tako so 
prej zastražili tudi dohode v Ul. S. 
Pellico ob Goldonijevem trgu), na 
Trg sv. Antona, kjer je množici po 
uvodnem pozdravu tržaškega delav
ca Marchesana spregovoril name
sto napovedanega tajnika UILM 
Benvenuta, ki nadaljuje zapletena 
pogajanja v Rimu z «Intersindom» 
in »Confindustrio*, Neapeljčan Va
lentino.

»Obtožujejo nas,» je dejal v po
lemiki z glasili »Confindustrie*, «dj 
izpodkopujemo z našim bojem de
mokratične ustanove. Kdor nas po
zna, ve, da je to groba laž. Prej bi 
lahko opazili te težnje med indu
strije!, ki finansirajo fašistične in 
izzivaške skupine, in v Neaplju smo 
jih okusili prav te dni, da bi lahko 
opravičili nediskriminiran poseg pro
ti stavkajočim delavcem. Mi kovi
narji, ki smo najmočnejša delavska 
stroka, se zavzemamo za delovno 
pogodbo, mimo nje pa tudi za de
mokratično revolucijo, ki mora pri
vesti delavski razred do oblastvenih 
pozicij v družbi...* Omenil je dose
danjo neenotnost v delavskem giba
nju in ugotovil, da je bila vzrok ne
uspešnosti in omejenosti dosedanjih 
sindikalnih bojev. Uresničenje no
ve, razredne enotnosti, pa je dokaz 
dosežene politične zrelosti italijan
skega delavskega razreda.

Govoreč o pogajanjih v Rimu, je 
Valentino izrekel upanje, da bodo 
zaključena uspešno, sicer bo »vroči 
jeseni* sledila »še bolj vroča zima*. 
Vendar pa morajo delodajalci opu
stiti upanje, da bodo delavci opu
stili zahtevo po priznanju razčle
njenega dopolnilnega sporazumeva
nja. 6000 sklenjenih dopolnilnih de
lovnih pogodb so dokaz, da je ta 
nova oblika delavskega boja uspeš
na bolj kot katerekoli druge, je de
jal, in nato pozval delavstvo in dru

go prebivalstvo, naj nadaljuje boj 
za demokratične korenite reforme 
šolstva, zdravstva in za pravico de
lavcev do dostojnega in cenenega 
stanovanja.

V zaključku je Valentino ponovil 
misel, da se delavci borijo danes 
tudi za novo oblast v tovarnah, kot 
so svoboda sklicevanja skupščin v 
obratih, ki se jim danes nihče ne 
more odpovedati.

V alentinu je sledil ob mikrofo
nu tajnik tržaške delavske zborni
ce dr. Fabbricoi, ki je sporočil 
zbranim delavcem predlog, naj se 
stavka, ki bi se morala zaključiti 
ob 11.30 nadaljuje do naslednjega 
dne, t. j. danes zjutraj. Delavci, 
bilo jih je — po površnih ocenah 
— približno deset tisoč, so sklep 
odobrili s ploskanjem in pritrje
vanjem. Takoj nato se je množica 
razcepila na dva dela. Prvi del, 
ki so ga sestavljali delavci iz Fur
lanije in iz Goriške je v sprevodu 
odkorakal vzdolž kanala in mimo 
doma pristaniških delavcev k po
staji, kjer so se delavci razšli po 
avtomobilih, avtobusih in hiteli na 
vagone vlakov za Videm in dalje 
v druga mesta naše dežele; trža
ški kovinarji pa so po Ul. S. Spi- 
ridione in Korzu šli do Garibaldi
jevega trga, kjer so se razšli.

Nadaljevalo se je medtem tudi

Včerajšnji glavni govornik Valentino, za njim tržiški sindikalist Mar 
chesan in Tržačana Fabricci in Cruciatti

stavkovno gibanje bančnih uradni
kov, zaradi česar včeraj ni oprav
ljala bančnih poslov mestna hra
nilnica in nekaj drugih denarnih 
zavodov. Stavkali so tudi delavci 
kemijskih tovarn.

Za tm dni so pričeli s stavko 
tudi uslužbenci podjetja Italcemen- 
ti v industrijskem pristanišču, M 
se bodlo zbrali danes z jutraj ob 9. 
uri na skupščini v prostorjih NDZ 
v Ul. Pondares 8.

Stavkali so tudi kamnarji, v skla
du s sklepom vsedržavnih sindikal
nih zvez, ki so oklicale splošno 
stavko vseh uslužbencev italijan
skih kamnolomov, V prostorih na- 
brežinskega prosvetnega društva 
«Igo Gruden« so se delavci sestali 
s sindikalnimi voditelji Criscenti- 
jem in Dagrassijem. ki so jim ori
sali trenutno stanje, ki se v pri
merjavi z zadnjim nastopom v bi
stvu ni spremenilo.

Sindikalni predstavniki 
pri ravnatelju RAI-TV

Včeraj se je na sedežu RAI-TV 
zastopstvo sindikatov kovinarjev se
stalo z ravnateljem tržaške RAI- 
TV inž. Oandussljem. Sindikalni 
predstavniki so orisali ravnatelju 
zahtevo po večjem razvoju dežel
nih radijskih in televizijskih poro
čil, posvečenih delovnim vpraša
njem, pri čemer naj bi omogočili 
sindikalnim predstavnikom nepo
sredne razgovore s teksti in sne
manji. Sindikalni predstavniki so 
poudarili tudi potrebo, da bi v 
Okviru dnevnih poročil posvetih 
več pozornosti sindikalnemu živ
ljenju.

Bavnatedij tržaške RAI-TV inž. 
Oandussi se je v zvezi z važnostjo 
predočanih vprašanj obvezal, da bo 
seznanil z omenjenimi zahtevgjnl 
generalno ravnateljstvo radia in te
levizije v Rimu.

Novi posegi za zgraditev 
pretosinhrotrona 
v Doberdobu
Po, uradnem sklepu francoske 

vlade, da pristopi h konzorciju za 
zgraditev evropskega protosinhro- 
trona, za katerega predlaga Italija 
Doberdob, so se upi za uresniče
nje te pobude povečali. V zvezi s 
tem je imel tržaški poslanec Belci 
pogovore v pristojnih uradih zuna
njega ministrstva, kjer so tudi za
dovoljni, da je odpadla s pristo
pom Francije še ena ovira. Po dru
gi strani pa je pretekli mesec zu
nanji minister Moro zagotovil od
poslanstvu iz naše dežele, da se bo 
Italija odločno zavzela za zgraditev 
jedrskega pospeševalnika v Dober
dobu.

O pristopu Franclje je včeraj u- 
radno obvestil v Ženevi CERN 
francoski delegat Martin. Sedaj pri
čakujejo potrdilo o pristopu Nem 
čije.

ZARADI NOVEGA ZAKONA ZA SLOVENSKO SOLO

Predstavniki Sindikata 
slovenske šole v Rimu

Sindikalisti so se sestali s senatorji, po
slanci in predstavniki političnih strank

.................................................................. ....."..o.,..,..,.................................... ................ .........mm,..... „„................................................. ............ ...... ...................................... .

RAZPRAVA O PRORAČUNU V DEŽELNEM SVETU

lovriha (KPI) je glede pravic Slovencev 
poudaril, da je treba preiti k dejanjem

V tem pogledu se morajo točno določiti pristojnosti države 
in dežele - Omemba raznih konkretnih vprašanj in zahtev

Včeraj se Je v deželnem svetu 
nadaljevala proračunska razprava 
Spregovorili so zapovrstjo Gefter 
Wondrich (MSI), De Biasio (KD), 
Lovriha (KPI) in Martinis (KD).

Svetovalce Lovriha Je večja del 
svojega govora posvetil vprašanjem 
slovenske narodne skupnosti v Ita
liji. V začetku*j* dejal,.da*»e gre 
za posebno vprašanje, marveč sploš
no vprašanje, ki služi tudi ana
lizi deželne politike. Naša dežela 
je značilna po sožitju med Ita
lijani dn Slovenci in zato je ra- 
zumljdvo, da hočejo Slovenci ohra
niti svoja narodnostna in kulturna 
izročila, po drugi strani pa moč
no Občutijo resna vprašanja, ki 
nastajajo iz gospodarskega zasto
ja. Govoriti o Slovencih v naši 
deželi pomeni tudi lotiti se vpra
šanja odnosov dežele do osnovnih 
socialnih struktur na našem ozem
lju. V zvezi s tem je Lovnha po
udaril, da je vodil deželna odbor 
centralistično politiko in m pre
nesel na krajevne uprave nobenih 
pristojnosti, ker je v nasprotju z 
deželnim statutom in ustavo

Po daljšem opisu položaja kra 
Jevmah uprav in zlasti občin ter 
politike na industrijskem torišču 
je Lovriha omenil, da ima spod
bujanje zasebne industrije neugod
ne posledice tudi za občine v Na- 
diških dolinah dn škoduje s tem 
tudi tamkajšnjim Slovencem.

Po obravnavi drugdh vprašanj v 
zvezi s proračunom se je Lovriha 
vrnil k nerešenim vprašanjem Slo 
vencev, to je njihovih narodnost
nih dn demokratičnih pravic. Rekel 
je, da je težko kaj novega po
vedati na tem torišču, ko se stvar 
že toliko let premleva. Toda za 
to premlevanje rrkso krivi Slovenci, 
marveč deželni odbor oziroma le
vosredinska večina, ki ne upošte
va omenjenih vprašanj ter m ustva 
rila niti osnov za njihovo reše
vanje. Lovriha je mimogrede ome
nil preganjanje in zatiranje, M 
so ga utrpeli Slovenci za časa 
fašizma ter njihov velik prispe
vek v osvobodilni m antifašistični 
borbi za svobodo in demokracijo. 
Prav tako so se Slovenci zavze
mali za ustanovitev dežele in rav
no njihovi navzočnosti v njej se 
je treba zahvaliti, da imamo de
želo s posebnim statutom. Sloven
cem in demokratom sploh je žal, 
da ni večina nikoli upoštevala te 
stvarnosti.

Lavriha je zatem v polemiki s 
poročevalcem za proračun Biamchi- 
njjem dejal, da kritika leve sre
dine, ki ne upošteva med drugim

Za žrtve potresa v Banjaluki
Marija Sila 1.000, Pierina Šuligoj 1.000, Miro Koren 1.000, Ma

rija Venier 3.000. Josipina Kariš 1.000, Marija Bordon 1.000, Ma
rina Gač 500, Eleonora Černigoj 1.000, Marija Barut 500, Ana 
Brumat 500, Angela SmoJJak in Peter Giacomdni 3.000, družini Si- 
škovič 2.000, Just Lavrenčič (Katinara 1.000, Srečko Orel 5.000, 
Ivan Ban (Prosek) 2.000, Oskar Lepko (Prosek) 1.000, Anica in 
Milja Regent 2.000, Albina Sancin 1.000, Josip Škabar (Opčine) 
10.000 lir.

S prejšnjim zneskom 1,621.500 skupno 1,659.000 lir.

ZBIRANJE DENARNIH PRISPEVKOV ZA ŽRTVE POTRESA 
v BANJALUKI se nadaljuje v uredništvu Primorskega dnevnika 
v Ul. Montecchi 6 od 0. do 19. ure in od 9. do 14. ure v upra
vi v Ul. sv. Frančiška 20.

Kot smo že včeraj povedali, bomo našo akcijo za pomoč 
žrtvam potresa v Banjaluki zaključili z jutrišnjim dnem. Doslej 
smo skupno z akcijo našega lista v Gorici zbrali 1,760.000 Ur in 
smo se torej krepko približali zaželenima dvema milijonoma. 
Kdor bi želel še prispevati v ta človekoljubni namen, lahko to 
stori še danes in jutri v našem uredništvu v Ul. Montecchi, v 
uradih v Ul. sv. Frančiška ali v Tržaški knjigami. Medtem smo 
že začeli postopek za izročitev zbrane vsote pristojnemu odboru 
v Banjaluki, kamor se bodo v prvih dneh prihodnjega tedna po- 
dali predstavniki našega lista. O vsem tem bomo darovalce po
drobno obvestili v našem listu.

narodnostnih pravic Slovencev, po
meni le pomagati vsem demokra
tičnim silam, pa naj bodo socia
listične ali katoliške, da se bodo 
tudi dejansko borile za načela, ki 
jih z besedami tako lepo pro
glašajo. Vprašal je kolege večine: 
«Aiii vodite kakšno politiko in ima- 
.te p«}gram za rešitev vprašanj 
slovenske narodne manjšine?« «Ce 
sa hočete odgovoriti iskreno, daste 
lahko le negativen odgovor, kajti 
do Slovencev ne vodite nobene 
prave politike. V deželi, kot je 
naša, je to zelo škodljivo. Zato 
bd se morali socialisti in tudi 
nekateri demokristjani, ki pravijo, 
da občutijo vprašanje pravic Slo
vencev, vprašati, ali je moč nada
ljevati po dosedanji poiti ali ne 
bi morali kaj spremeniti, da hi 
rešili številna vprašanja Slovencev«.

Zatem je Lovriha dejal, da so 
vsi demokrati pozitivno ocenili c- 
bisk predsednika LR SRS Kavčiča 
v naši deželi in uradni obisk pred 
sedndika Saragata v Jugoslaviji. Ta 
obiska sta brez dvoma utrdila 
prijateljske odnose med sosednima 
državama. Lavriha je pri tem re
kel: «Mi italijanski in slovenski
komunisti z zadovoljstvom pozdrav. 
Ijamo takšno politiko, ker smo jo 
vadno zagovarjali in izražamo že
ljo da bi se sodelovanje in pri
jateljstvo okrepilo in izboljšalo na 
vseh toriščih. Toda pri tem ne 
moremo zamolčati, da je slovenska 
manjšina most, preko katerega gre 
pot k prijateljstvu in sodelovanju 
med državama. Toda doslej so to 
pot zanemarjali ali pa se Je iz
motavali s pretkanostjo in diplo
matsko spretnostjo, ki pa nima nič 
skupnega z demokracijo».

Lavriha je zatem dejal, da nih
če ne zanika, da so se nekateri od
nosi do Slovencev Izboljšali. K te
mu so prispevali demokratje sploh 
in KPI še posebej s tem, da so o- 
samlli reakcionarne in šovinistič
ne sile. Komunisti zaupajo delav
skemu razredu in resnično demo
kratičnim silam in sc prepričani, 
da bo stvar demokracije in svo
bode napredovala. Toda kaj oi Li
lo, če bi v nasprotju z vsakršnim 
logičnim pričakovanjem demokra
cija nazadovala? Ali bd potem • za
dostovala samo sedanja ustna za
gotovila o dobrih odnosih nasproti 
Slovencem? Očitno je, da bi se do
bri odnosi takoj spremenili v so
vražnost nasproti Slovencem, ki se 
ne bi mogli po krivdi osrednje in 
deželne vlade sklicevati na noben 
zakon, ki bi lahko zagotovil njih 
pravice razen na nepopolni šolski 
zakon o slovenski šoli. Seveda je 
pri tem šlo le za hipotezo, ki se 
ne more uresničiti, toda ki pokaže 
kot na dlani, kako malo učinkovi
te so razne obljube. Zato Je skli
cevanje na to, da dežela ni pristoj
na za reševanje teh vprašanj, ne
demokratično. Seveda komunisti ni. 
so nikoli rekli, da je reševanje 
vprašanja Slovencev odvisno samo 
od dežele. Toda ne morejo spreje
ti riti načela, da ni dežela pri
stojna za nobeno zadevo. Bolje bi 
bilo, da bd dežela s pomočjo komi
sije izvedencev dokončno ugotovi
la, zakaj je pristojna ona sama 
in za kaj država. Tega pa niso 
storili, saj so ustanovili številne 
komisije in odbore, ki proučujejo 
razna vprašanja. Niso pa hoteli u- 
stanovlti -komisije za vprašanja Slo. 
vencev, ki jo komunisti že toliko ča
sa predlagajo.

Lavriha Je zatem omenil različno 
ravnanje z raznimi manjšinami v 
državi, pri čemer so Slovenci za
postavljeni, ter razlikovanje celo 
med Slovenci samimi v treh pokra
jinah. Piri tam je citiral tudi člen 
3 ustave ter člen 3 deželnega sta
tuta, ki sta že obče znana. S pri
znanjem tako imenovanega pake
ta za Nemce v Južnem Tirodu bo 
razlika pri ravnanju z manjšinami 
še večja. Seveda Slovenci ne na
sprotujejo priznanju večjih pravic

Pri tem se vprašu- dvojezičnost v vseh javnih uradih; jejo, zakaj se njim odrekajo o- ---------— - .................
snovne pravice. Marsikdo že pravi, 
da ba morali Slovenci menjati svo
je politično zasnovo v zvezi z zah
tevami po priznanju nacionalnih 
pravac ter da se ne bi smeli zado
voljevati v drobtinicama. Toda ko
munistom ni treba nič menjati gle
de njihovega stališča pri tem vpra
šanju. Vedno so vodili ta boj za 
priznanje pravic Slovencev in ga 
vključevali v splošni boi za napre
dek, demokracijo, svobodo in za 
enakopravnost med Slovenci in I- 
taiijani v tej deželi. Pri tem so se 
vedno zavedali, da se z drobtinica
mi ne rešujejo osnovni problemi.

Zatem je Lovriha poudaril, da se 
med vsemi manjšinami krepi na
cionalna zavest in prav tako se 
krepi tudi med Slovenci na Trža
škem in Goriškem ter se prebuja 
med Slovenci v Beneški Sloveniji 
in povsod, kjer prebivajo Sloven
ci- Povsod se opaža, da so ljudje 
tudi ponosni na svoje slovenstvo. 
O tem se je lahko prepričal tudi 
predsednik Berzanti, ko j-e sprejel 
odposlanstvo iz Beneške ' Slovenije 
in Kanalske doline. Spričo velike
ga tehnološkega razvoja postaja 
svet vedno manjši in nacionalistič
ni predsodki spadajo tudi ob meji 
med staro šaro. Zato je tudi ved
no bolj nesmiselno, da se odlaga 
priznanje pravic Slovencev v pri
hodnost. Politika raznarodovanja 
ni mogla roditi ugodnih sadov ka
kor tudi ne politika, ki je težila 
k popolnemu izkoreninjenju Sloven
cev in je zato tudi propadla.

Končno Je Lovriha naštel razne 
nerešena vprašanja. Med temi so: 
priznanje slovenskega jezika kot 
drugega uradnega jezika v deželi;

zaposlitev slovenskih uslužbencev v 
vseh državnih obrobnih uradih in 
v uradih dežele; rešitev vseh vpra
šanj slovenske šole; ustanovitev 
slovenskih šol v videmski pokraji
ni ; ustanovitev tehničnih in stro
kovnih šol; večji prispevki za raz
voj slovenske kulture, športa, dru
žabnega življenja in kmetijstva. 
Končno je potrebna bolj sodobna 
urbanistična politika, da se ohra
ni slovenski značaj starih sloven
skih naselij ter onemogoči razna
rodovanje. Končno je potreben nov 
topononmstični zakon, ki bi odstra. 
nll vso škodo, katero so povzro
čili na tem torišču fašisti.

Kot smo dejali v začetku, je pr
vi spregovoril misovec VVondrich, 
ki je kritiziral zlasti nepotrebne 
izdatke dežele ter v nasprotju s fa
šistično teorijo trdil, da so' občine 
najbolj važna osnova vseh dejav
nosti. Iz česar sledi, da jim mora 
dežela priznati več denarnih sred
stev in avtonomije. V nasprotju z 
običajnimi trditvami je tudi rekel, 
da osrednja oblast ne pušča dežeili, 
niti da bi dihala. Z ustanovitvijo 
dežele pa se je tudi le še bolj 
okrepil birokratski aparat, kajti v 
raznih državnih uradih se ni prav 
nič skrčilo število osebja.

Demokristjan De Biasio je po
udaril važno vlogo dežele za raz
voj deželnega gospodarstva. Rekel 
pa je da je še mnogo zaosta
lih področij, kjer bi morali spod
bujati gospodarski razvoj s Domoč- 
jo deželnih prispevkov. Precej ob
širno je govoril o kmečkih vpra
šanjih. Zadnji je spregovorili de
mokristjan Martin,is, ki je obrav
naval razne postavke proračuna 
zlasti s stališča genskih področij.

V torek im sredo so se mudili v 
Riiimu zastopniki Sindikata sloven
ske šole. Razpravljali so o napove
danem novem zakonu za slovensko 
šolo s poslanci in senatorji raernih 
političnih strank.

Fred kratkim je namreč poslan
ska šolska komisija zahtevala od 
poslanske zbornice zakonodajno ob
last, da bi sama razpravljala in 
odločala o zakonskih osnutkih po
slancev Belclja in Skerka ter nato 
sprejela dokončno dopolnilni zakon 
za slovensko šolo.

Kot Je znano je sindikat že lan
sko leto pripravil svoj poseben za
konski osnutek, s katerim naj bi 
bili vneseni popravki im dodatki v 
zakonski onsutek poslancev Bel- 
cija in škeirka. O teh popravkih 
in dopolnitvah je sindikat razprav
ljal že lani tudi s predstavnikom 
prosvetnega ministrstva, podtajni
kom poslancem Rosatttjem.

Iz teh razlogov je bilo nujno, 
da se je sindikat sestal — pradno pri
de do razprave o zakonskih osnut
kih — s poslanci, člani šolske ko
misije. Sindikaliste sta sprejela 
predsednik komisije poslanec Ro- 
manatto, podpredsednik poslanec 
Dino Moro ter poslanci Raicich, Le_ 
vijeva, Branzubti in Todeschd (KPI)" 
Razgovorov se je udeležil tu
di poslanec Sikark. O položaju slo
venskih šolnikov in šole so zastop
niki sindikata obvestili tudi poslan 
ce Enotne socialistične stranke. V 
senatu pa so se sindikalisti sreča
li s senatorji Arborellom (PSIUP) 
Limonijem (KD) in Šemo (KPI).

Včeraj je že razpravljala o za
konskih onsutkih (Belci . škerk) 
poslanska komisija za proračun ter 
odložila razpravo za nekaj dni, da 
bi prišlo do združitve obeh zakon
skih osnutkov.

Zastopniki sindikata so se dogo
vorili s poslancema, predsednikom 
in podpredsednikom šolske komi
sije, da bo sindikat v najkrajšem 
času že izpopolnil dopolnitve in 
spremembe s podrobnimi pojasnili.

V senatu je bilo obljubljeno, da 
bodo senatorji čimprej predložili v 
razpravo senatni šolski komisiji 
zakonski osnutek, ki ga jim je pri
pravil sindikat.

Ob tem obisku v Rimu je zastop
nikom sindikata uspelo, da so po
jasnili problematiko slovenskih šol
nikov in šole v najširšem krogu par
lamentarcev (KD, KPI, SSI, PSIUP 
SSE im J-užnotirolske Ljudske stran, ke).

V najkrajšem času bo tajništvo 
sindikata sklicalo članski sestanek 
im seznanilo člane z nadaljnjimi 
pobudami, ki bodo sledile tem raz
govorom.

Protest glede 
gradenj GESCAL

Zgoniška občina 
za prizadele v Banjaluki

Na svoji včerajšnji redni seji je 
občinski odbor zgoniške občine, ici 
je imel na dnevnem redu vrsto 
vprašanj, sprejel sklep, da nakaže 
50.000 lir za žrtve potresa v Banja
luki. Za sklep so glasovali vsi čla
ni odbora.

Obisk celovškega 
župana v Trstu

Združenje stanovanjskih upravi
čencev in ustrezni odbor delavske 
organizacije ACLI sta izdala pro
testni proglas, ker ni osrednja u- 
prava GESCAL v Rimu vključila 
tržaškega mesta v načrt za nove 
ljudske gradnje.

Združenji ugotavljata, msd dru
gim, da plačujejo tržaški delavci 
prispevke za omenjeno ustanovo 
prav tako, kakor drugi in da jim 
je bila zato storjena groba krivica.

Združenji vabita prebivalstvo in 
delavce, naj protestno izjavo, ij£j bo 
poslana pristojnim oblastem, pod
pišejo. To lahko store na sedežih 
omenjenih organizacij v Ul. San 
Lazzaro 16 (delovni umik) in na 
sedežu Aclu v Ul. Battisti 22.

Novi videmski kvestor dr. Vin 
eenzo Sibiglio je bil včeraj na 
vljudnostnem chisku pri prvem 
predsedniku sodišča v Trstu dr. 
Stellatelliju in pri glavnem držav
nem pravdniku dr. Renzi.iu.

■ V kulturnem krožku «Roidolfo 
Morandi« bo danes ob 20.30 deba
ta o temi: »Katoliki: prispevek k 
ustvarjanju nove politične sile za 
novo levico«. Uvodno poročilo---------- bo
podala prof. Lidia Menapace.
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S PREDVČERAJŠNJE SEJE MILJSKEGA OBČINSKEGA SVETA

Postaja za razplojevanje kakor «bomba» 
ob Zindisu, Sv. Roku in Ribiškem naselju

Proti načrtu za lokacijo naprav pri Miljah so se izrekli 
svetovalci vseh skupin, z izjemo dveh demokristjanov

Na povabilo tržaškega župana 
Spaccinija pride danes v naše me
sto delegacija iz Koroške, ki jo vo
di celovški župan Ausserwinkler. 
Gostom bo prirejen uraden spre
jem opoldne v dvorani občinskega 
sveta.

Nazionale 16.00 «U mucchio selvag- 
gio». Techni-calor. — Prepovedano 
mladimi pod 14. letom.

Fenice 16,00 «n pistoiero delUAve 
Maria«. Leonard Mann, Luciana Pa- 
luzzi, Technicolor.

Grattacielo 16.00 «L’albero dl Nata- 
le». VVilliam Holderi, Virna Lisi, 
Bourvvil.

Eden 16.00 «La caduta degli del«. 
Dirk Bogarde, i. itiullm Prepove’ 
dano mladini pod 18 letom

Excelslor 15.00 «Nell anno del Signo- 
re» Nino Manfredi, E. M. Salerno, 
Claudia Cardinale, U. Tognazzi, A 
Sordi.

Ritz 15.30 «Amore mio aiutami«. Mo
nica V111-, Ainerto Sordi

Filodrammatico 16.30 «La ragazza del- 
la notte«. C. Jourdan, J Perrin. 
Technicolor. Prepovedano mladini 
pod 14. letom.

Alabarda 15.30 «Ana Karenlna«. Ta
tjana Samojlova. Technicolor

Aurora 16.30 «Una suU’altra». Jean 
Sorel, Marisa Mell, Elsa Martinel- 
li. Technicolor. Prepovedano mla- 
dni pod 18. letom.

Cristallo 16.30 «La legione dei dan- 
nati«. Jack Palance, Curd Jungers. 
Technicolor.

Capitol 16.00 «11 cervello«. David NI. 
ven, Jean Paul Belmondo. Techni. 
color.

Impero 16.30 «L'incredibile furto dl 
Mister Girasole«. Technicolor,

Vittorio Veneto 16.15 «Un bellissimo 
novembre«. Gina Lollobrigida, G. 
Ferzetti. Technicolor. Prepovedano 
mladimi pod 14. letom.

,Ideaie_ 1.6,M «Agepte speclale LK (o- 
peraziome Re Mi'da>». R. Danton, 
Beba Lončar, D. Posani. Techni- 
color.

Abbazia 16.00 «Goldface, )] fantasM- 
co superman«. R. Anthony, E. Ma- 
randi. Technicolor.

Astra 16.30 »Riflessl in un’occhio d’o- 
ro». Elizabeth Taylor, Marlon Bran. 
do, Technicolor. Prepovedano mla 
din-' pod 18 letom.

Razstave
V umetnostmi galeriji «La Lanter. 

na«, Ulica S. Nicolč 6, tel. 37-600, bo 
danes ob 19. ur-' otvoritev razstave 
del slikarja Ernsta Fuchsa. Otvorit- 
vi bo prisostvoval tudi umetnik sam. 
Razstava bo odprta do 5. decembra

PROSVETNO DRUŠTVO 
SLAVKO ŠKAMPERLE

vabi vse svoje člane na

OBČNI ZBOR
ki bo v četrtek, 20. novembra 
ob 20.30 in ob 21. url v dru
gem sklicanju.

Včeraj-danes

Milje nasprotujejo načrtu, da se 
med Zmdssoim in Ribiškim nase
ljem uredi postaja za razploje
vanje petrolejskih ladij, ker bi la 
— zaradi bližine stanovanjskih ob
jektov in zaradi možnosti, dia pri
de v njej do večjih eksplozij — 
predstavljala veliko nevarnost, iz 
gospodarskega vidika pa hi Mi
ljam ne prinesla nobene koristi.

V tem smislu so vse stranke v 
radijskem Občinskem sveitu potr
dile že večkrat izrečeno mnenje, 
ki ga je takrat zahtevala komisija 
pri pristaniški ustanovi. Za uredi
tev postaje za razplimjevanje la
dij pri naselju Sv. Roka so se v 
občinskem svetu izrekli samo de- 
mokrščanski svetovalci, oziroma 
vodja demokrščaniske skupine, ob 
katerem je po odhodu iz dvorane 
vseh ostalih svetovalcev KD ostal 
samo eden, komunisti, socialdemo
krata in liberalni svetovalec pa so 
se izrekli proti prisotnosti »bom
be« poleg indijskih naselij.

Uvodoma Je župan sporoča sve
tovalcem, da so se za lokacijo pri 
Sv. Roku izrekli tehnika pokrajin
skega zdravstvenega urada in ga
silci. Oboji pa so priporočali okre
pitev in večjo koordinacijo var- 
nostoiih in protipožarnih naprav, 
kolikor je nevarnost, da pride med 
razplinjevanjem do eksplozij, še 
precejšnja. Negativno oceno pa je

torekta komisija pri pristaniškem 
poveljstvu, ki meni, da bd napra
va za razplinjevanje, za katero se 
je obvezal CIPE, bila preblizu me
sta in pristanišča, poleg tega pa 
bd se povečal odstotek naftnih od
padkov v morju, ki je zaprto v 
zalivu in v katerem se voda ne 
obnavlja.

Demokrositjan Birsa je v imenu 
svoje skupine nasprotoval stališču 
občinske uprave, češ da svetovalci 
niso kompetentni in bi ne smeh 
soditi o umestnosti zgraditve po
staje za razplinjevanje petrolejskih 
ladij. Na trditev, da spremlja na
predek tuda povečana nevarnost, ga 
je prekinili liberalec, zdravnik Stei
ner, ki je mnenja, da so mrli« 
pač mrliči in da se z njimi ne 
sme špekulirati. Pred tem je nam
reč župan prebral svetovalcem po
ročilo osmih Miljčanov, ki so bili 
v Rotterdamu, ko je eksplodirala 
neka petrolejska ladja v razplinje- 
valnd postaji in je zaradi tega 
umrlo šest ljudi, več pa Jih je 
bilo ranjeaiih. Iz holandskih dnev
nikov je župan prebral pretreslji
vo statistiko, da je v sdcer dobro 
opremljeni rotterdamski postaji za 
razplinjevanje prišlo v dveh letih 
do štirih večjih eksplozij.

Vodja komunistične skupine Nlc- 
colind, kd je v službi pri ladjedel
nici «Sv. Marka«, pa je v pole
miki z demokrščanskim svetoval

cem dejal, da bi postaja za raz- 
plimjevanje ne prinesla nobene ko
risti tržaškemu gospodarstvu, saj 
bi v njej bilo zaposlenih največ 
dvajset delavcev. KD pa da za
govarja zgraditev te postaje, Ker 
je to dotočil CIPE in se je 
tem svoj čas bahala. Nlccolini ja 
nato v nadaljevanju razprave iz
rekel mnenje, da bd bito bolje, 
če bi se uresničile druge obveze 
CIPE, kot je nova kovinarska in
dustrija v Trstu in druge, ne pa 
lokacija potencialne bombe pri Mi
ljah.

V začetku seje je župan odgo
voril na več vprašanj in sporočil 
svetovalcem, da se bo v ponede
ljek sestal z načelniki skupin m 
pripravil načrt ukrepov v korist 
stavkajočim delavcem, s katerimi 
je miljska demokratična uprava 
solidarna. Izrekel je mnenje, da 
bi miljska občina ne smela iz
terjevati dajatev za vodo, luč in 
druge storitve, kakor tudi družin
skega davka, dokler bodo delavci 
stavkali Jn je vsaka lira v družin
skem proračunu zelo dragocena.

Zupan Mililo je tudi omenil načrt 
občinske uprave za imtenzdfakacij o 
ljudskih gradenj, v skladu z ne
davnimi zahtevami sindikalnih or
ganizacij. Dejal Je, da je uprava 
izposlovala od ustanove GESCAL 
potrebna finančna sredstva za pri
bližno 135 stmovaoLj.

ROJSTVA, SMRTI IN POROKE 
Dne 13. novembra 1969 se Je v Tr- 

stu rodilo 7 otrok, umrlo pa Je 9 
oseb.

UMRLI SO: 87-letni Doimo Verdo- 
ljak, 73-letni Giuseppe Glammacheri, 
78-letni Umberto Coassin, 70-letna 
Maria Redolfi por. Redolfi De Zan, 
72Jetna Giovanna Cernigoi, 69-letna 
Rosa Mazzega Gruos vd. Manutfii, 73. 
letna Maria Ban vd. Versa, 83-letna 
Mara Treche vd. Frelberger, 77-let- 
na Maria Tanlao por. Radivo.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Vlelmettl, Borzni trg 12. Centauro, 
Ul. Rossettl 33. Alla Madonna del 
Mare, Largo Plave 2. SanfAnna Er- 
ta dl s. Anna 10.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 6.36) 

Biasoletto, UJ Koma 16. Davanzo, 
Ul. Bernlm 4. Benussl, Ul Cavana 
11. Sponza. Ul. Montorsino (Rojan).

TRIASKA KNJIGARNA
TRST . Ulica »v Frančiška 20 

Tel 61-792
N O V O i
RUDOLF: Celjski grof na 

žrebcu
Založba Obzorja 1.200 lir

Glasbena matica •—

v soboto, 15. novem'51'3

slovenski oktet
Jože Kores 
Danilo Čadež 
Andrej štrukelj 
Tone Kozlevčar 
Marjan Štefančič 
Peter Čare 
Božo Grošelj 
Peter Ambrožič

Umetniški vodja

dr. Valens Vodu**'1

KULTURNI DoJl
Začetek ob 21. uri

Rezervacija in prodaja 
nic v pisarni Glasbene 
ce. tel. 29779. Ul. R. Mart*, 
ter eno uro pred Prite“mji' 
koncerta pri blagajni RU1 
nega doma.
Parter 1.000, balkon 600,
300 lir.

Gledališča
POLITEAMA ROSSETTI
Danes ob 20.30 druga P0*,/ 

Petroltnijeve komedije “Uto61 „ii 
la«. Ta druga abonmajska PrL(,l 
v sezoni 1969/70 bo na pr»8rav/ 
jutri ob 16.30 in ob 20.30 ter ,j 
deljo ob 16.30, nakar se bo P .) 
v Videm in Pordenon. R°,iC^ I 
na sporedu v Politeama R°ss' 
petka, 21. do nedelje, 33- L:«1 
glavni vlogi nastopa Mario r’c|1(/ 
poleg niega pa še Glanna “ , 
Ireneo Petruzzi, Carla MaceiHO'V 
vana De Santis, Torivio Trav ^ 
Carlo T a! o i,n Edoardo -Sala 
Maurizio Scapa-rro.

VERDI ,D
Pri blagajni gledališča Verd 

23-988) se nadaljuje prodaja -- 
za prvo predstavo Zandonao j,1 
pere »Francesca da Rimini«' * [trf 
jutri ob 20.30 za red A v P, "

dii^

M

... ložah ter za red B na * . 0; 
in balkonih. Opero bo dirig j)p 
vi-ero de Fabri-tiis, režiral Parj " 
Piccinato. Scene po osnutkih , 
ta Varisca so izdelale gle(?a'ojs!-1 
lavnice pod vodstvom Maria 
Zbor je uvežbal Gaeta-no » j# 

V glavni vlogi bo nastopna^ j 
nistka Luisa Maragliano, pra 
bo tenorist Ruggero Bondih0, pf 
pevoi bodo: Gloria Paulizza' jr 
Viaro, G ampiero Malaspih3'
De Palma, Giovanna Di R°fL;,'jK 
sa Zotti, Laura Zanini,
de Rive, Anita Caminada,
Botteghelli, Paolo Mazzotta 
Rolli.

Prosvetno društvo Vesn#' (. 
in prosvetno društvo V® 
Opčine priredita v sobo^’ „1 
novembra ob 20.30 v 
domu v Križu komedijo 
ka Golarja v treh dej^

Vdova RošlinkA
Ob tej priliki se bo

€predstavil tudi novo 
ljeni moški pevski zbor JSi- 
svetnega društva Tabor 
ne pod vodstvom prof ® 
Grgiča

Vljudno vabljeni

PROSVETNO DRUšTv° 
PROSEK - KONTOVEL ^ |

priredi v nedeljo, 16- n0.Li( 
bra ob 20. url v prosv®" 
domu na Proseku

VEČER SLOVENSK^ 
BALAD IN ROMA^

9<ki jih bo pripovedoval ^
Raztresen, član Sloveli)- 
gledališča in režiser naš® 
ske skupine.

Vabimn k COavilnl tl^

ETL1, to Je turistična us6 rof*1) 
lljanskib delavcev CGIL, SV^°J 
sprejema vpisovanje za ^|t 
koncu turistične sezone 7 NOv«iy 
ter za Izlete o božiču ln ^ (ji. " 
tu. informacije na sedežu v 
dares 8, tel. 50-431.

Ljudska prosveta
cv,

V Marijinem domu Pr* J- o* rj\v Trstu nastopi v nede^U®Lsid y 
vembra ob 17. uri svet<wv*,.:^ r 
skl zbor iin recitira iz S^0J 
Marija MIotova. Vabljen^

zahvala a

Ž&1°
Vsem prijateljem 

ki so sočustvovali in 
nami se toplo zahvaljuj®1710 j

, sčvfDružine VVILLIAM
jJp'

Trst - Salež, 14. novem131’®

13. t. m. je preminila

MARIJA vd. VERSA roj. BAN
Pogreb pokojnice bo danes, v petek, 14. t m. 

iz staorovanja na Proseku 323.

Žalostno vest sporočajo hči Marta, sinova Luigi i*1 
snahi, brat Mario, vnuki in drugi sorodniki.
Občinski pogrebni zavod, tel. 38-608

r*
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ZAKLJUČENO ZASEDANJE MEŠANE KOMISIJE V NOVI GORICI

Važne novosti v izvajanju videmskega 
sporazuma o malem obmejnem prometu

Poslej bo moč s prepustnico opraviti prek meje neomejeno število potovanj 
Kako bo s carinskim nadzorstvom blaga ■ Prebodi bodo odprti delj časa 
Novi avtobusni progi - Predlog za preusmeritev tovornega prometa prek 

prehoda Šempeter ■ Poprečno na vsake 4 km po en prehod
g

Wm*^*SOm uradn'h Ustin o dose
li * soglasju v nekaterih pomemb- 
kljUiMPrašanjih, se je včeraj za- 
,ian ‘ ° *5' zasedanJe stalnega me 
skesa °bbora za izvajanje videm- 
delpt^sp°r.azuma' Predsednika obeh

^jMORSKI DNEVNIK

PODATKIH TRGOVINSKE ZBORNICE

Gja^a^i. dr. Zvonko Perišič in dr. 

listine nekaj po 14. uri vPisala Luigj Milesi Ferretti sta pod-

kaaJni dvorani občinske skupno- 
Urj . "°va Gorica. Včeraj ob 20. 
listic'an izvršnega sveta Socia- 
!wna republike Slovenije Jožko 
Sveča priredil za obe delegaciji

večerjo, katere so se udele- 
tano7'b,|,redstavniki krajevnih or-

z3ključku zasedanja sta delega

žili tudi
3V ot

Vizrta.k,;j .v s‘aal> tiskovno sporočilo, vsaka 
da °lefn jeziku, ki uvodoma pravi, 
13 e J® v Novi Gorici med 7. in 
njjjj arobrom sestala mešana ko- 
daJa in pohvalno ocenila dosc- 
Hiet f UsPehe v maloobmejnem pro- 
PfA.JHad 14. in 15. zasedanjem, 
terj 01 a pa Je istočasno tudi neka- 
htoj .vPrašanja, kako bi se maloob- 
faz™jalPr°met V bodoče še hitreje
Južnejše soglasje zadnjega za 
*®dev3 med mešanima komisijama 
dju ja odpravo omejitev v prehaja
li imetnikov prepustnic prek me- 
ipieli 8tnesto dosedanjih štirih bodo 
števil Poslej na voljo neomejeno 

rj‘l® Potovanj.
fUstr?8 • ajoč želje lastnikov pre
poj Je komisija ustanovila novi 
tonski prehod za maloobmejni 
l^v Umagu ter dosedanji dvo- 
rnjJ^ki prehod na Plešivem spre- 
PoJr.'' drugokategornega. Še prav 
ltav“.al komisija ceni doprinos pred- 
P°tfebaV krajevnid oblasti novim

P%Vli0*tar zaključeno zasedanje je 
delo",® v duhu prijateljskega so
je 2naa,a in dobrega sosedstva, ki 

. za obstoječe odnose med 
tij0 a državama. Italijansko delega- 
v Zur vodil opolnomočeni minister 
IjiLj.Pjem ministrstvu Gian Luigi 

* erretti, jugoslovansko pa dr. 
ta Jf Perišič, svetovalec državne- 
Kj.n,stva za zunanje zadeve. 

SiaSne so novosti sedanjega zase
ke J? ln v čem so koristi za lastni- 
%-Ustnic? Od 1. januarja pri- 
tret>uo- leta dalje bo vsak lastnik 
lati r“tnice mogel nemoteno preha- 

j° ’ namesto sedanjih štirih 
Sive bo poslej število prehodov 
W leno in bo lahko tudi po več- 
«0 o„ a dan prešel mejo. Podaljšali 
ttpj.8 bivanja v sosednji obmejni 
Utepi, namesto 48 bo mogel lastnik 
ti frJatn>ce

...................
.dneva prihoda in odhoda. To 

S«i da bo mogel preživeti na 
-ani meje pet dni skupaj, 

listi teSnib sprememb ni v blagovni 
Vj0 ®r ne bo mogoče prenesti čez 
bili blaga kot doslej. Spreme- 
kenj- so nadzorstvo nad njegovim 
tili v6aniem. V ta namen bodo vlo- 
^ kuiv,rePustnice posebne oštevilče- 
o°vali n<?’ ki jih bodo cariniki odtr- 
'oljfc P[i vsakem donosu določene 
^ bo infga- Praktično to pomeni,J
%

^ Jj^biice preživeti na drugi stra- 
j.*, '2 ur, pri tem pa ne bosta
^ -___.'L * J— J — m tPn

Isstnik prepustnice v enem 
u niogoi uvoziti enako količino 

;ltr*°t doslej ter mu bodo zanjo 
S, 'j štiri kupone. Razlika bo v 
Sjp a bo lahko pri vsakem poto- 
'kgj Prinesel predpisano količino 
S d(1 uporabe vseh kuponov, po- 
1)9 Dril b° lahko hodil prek meje 
„bovJter. na izlete.
S urnxr'b so se- da bodo spreme- 
kjOfjip k poslovanja prehodov ka- 
TOj- - ki se zapirajo razmeroma 
N »t .Sporazumeli so se1 za dve 

”Vfpbusni progi. Na progi Di- 
L* dvt.1 p'Ca ' Trst bo vozil avto- 
Nv0 al?rat tedensko, na progi Do- 
Nce ormin in po možnosti do 
Bde Pa dvakrat dnevno. Predla- 
Nlel pbile še proge Soča, Bovec, 
jv" Rabelj - Dobrovo, Hum, Go- 
^_________ __________

sUrši,
Ječite svoje malčke
1 VpRAV ČUDEŽNIMI

3 0|menZ|QNAlnimi

Predsednika obeli delegacij dr. Zvonko Perišič in dr. Gian Luigi Milesi - Ferretti podpisujeta zapis
nik o zasedanju

rica - Anhovo, Golo brdo, Čedad in l Čanjem dveh poglavarjev Italije in 
Hudi log, Temnica, Lokvica, Tržič. Jugoslavije kakor tudi pred gene
za te proge je potrebno italijansko ralno skupščino OZN večkrat ome- 
privoljenje. V devetih mesecih tega | jeno, da je naša meja najbolj od-

srednjem in spodnjem mejnem sek
torju bolj na gosto posejani. V letu 
1966 so s prepustnicami zabeležili 
22 milijonov prehodov v obe smeri,

leta so avtobusi prepeljali okoli 400 prta na svetu. Kako resnična je ta lansko leto pa se je število zvišalo 
tisoč potnikov. Jugoslovanska avto- , trditev dokazujejo sledeči podatki.Klicna nnrlinLin tr_nor 1 -i 1 . ■ «promet 

pa na
busna podjetja vzdržujejo 
na 14 progah, italijanska 
desetih.

Ker predstavlja mejni prehod 
Rdeča hiša ozko grlo zavoljo nizke 
konstrukcije železniškega mostu, je 
stalna komisija pooblastila krajevne 
oblasti, naj se sporazumejo o upo
rabi šempetrskega mejnega preho
da za tovorni promet. Potrdili so 
dvolastniški prehod Plešivo, ki je 
imel v praksi takšen položaj že od 
letošnjega poletja dalje ter bo stal
no odprt. To ga v nekem smislu 
že približuje mednarodnemu preho
du, kar je slej ko prej tudi težnja

Vzdolž 225 km dolge kopenske meje 
je kar 56 prehodov prve in druge 
kategorije ter dvolastniškega znača-

na 26 milijonov. Upoštevajoč najno
vejše sprostitve si lahko že sedaj 
predstavljamo, kako se bo število 
prehodov v bodoče še povečalo. Vi-

ja; od tega jih je 12 usposobljenih demski sporazum, eden izmed pr
vih, ki so bili podpisani v novem 
vzdušju med Italijo in Jugoslavijo,

mirno

krajevnih oblasti in obmejnega pre- na vsake štiri kilometre. Ker je na
2 ^ 21S t 9 nnil/\%*w/\tv\ J1 ■ * hh t n n n 2   L—tL —

za mednarodni promet. Na jugoslo
vanski strani stanuje 170.000 oseb.
ki se lahko poslužijo pravice, da si j ustvarja- ugodne pogoje za 
preskrbijo prepustnico, na 'Italijan sožitje prebivalstva, 
ski pa 520.000. Medtem ko je ob- ' «Tako odprte meje kakor je naša 
mejni pas točno določen ter ga vsaj j — nam je včeraj ob zaključku dejal 
zaenkrat nimaio namena spreminja- i predsednik jugoslovanskega dela me 
ti. pa je število lastnikov nrepust jšane komisije dr. Zvonko Perišič --
nic neomejeno. Edini pogoj je bi-............
vanje v obmejnem pasu. Upošteva
joč dolžino meje in število preho
dov pride v poprečje po en prehod

ni nikjer na svetu. Osebno vam lah
ko povem, da imajo sporazum o 
obmejnem prometu tudi med Bel
gijo in Zahodno Nemčijo in še mor
da kje drugje, toda ni nikjer v 

,.K e *j. ry*, / l . j severnem delu meje zavoljo hribo- tako obsežni meri kot na tukajšnji 
V letošnji jfeseni je bilo m£d ste- j vitega terena manj prehodov, so na ' meji.»

ZA POŽIVinV POSLOVANJA 'PO OBMEJNIH SPORAZUMIH

Jugoslovanski partnerji predlagajo ustanovitev 
mešanega odbora pri zvezni gospodarski zbornici

Vrednost izmenjave zdrknila z 20 milijard v letu 1967na 5,8 milijar
de do konta septembra letos - Brezcarinski spisek je treba predelati

ulileculicami

11 °aljne japonske!
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Že pred časom smo v našem li
stu opozorili na resno upadanje 
blagovne menjave v okviru trža
škega in goriškega obmejnega spo
razuma: medtem ko je vrednost
prometa po obeh sporazumih dose
gla v letu 1967 20 milijard lir, je 
znašala vrednost letošnje menja
ve do konca septembra le še 5,8 
milijarde lir. Po tržaškem spora
zumu je namreč uvoz jugoslovan 
skega blaga na naše področje do
segel 1,6 milijarde lir, promet v 
nasprotno smer pa dve milijardi: 
po goriškem sporazumu pa smo v 
istem času zabeležili 1,1 milijar
de lir prometa v vsako smer, to 
je skupno 2,2 milijarde, kar da 
skupaj s «tržaškim* prometom, ka- 
kor rečeno, 5,8 milijarde lir.

Tukajšnji gospodarski krogi gle
dajo z naraščajočo zaskrbljenostjo 
na popuščanje prometa po obmej
nih spofazumih, katerih pomen bi 
bil lahko nasprotno odločilen na 
meji med Evropsko gospodarsko 
skupnostjo in tretjimi deželami, 
med katere spada tudi sosedna Ju
goslavija, saj predstavljata v bist
vu znatno odprtino v carinskem 
bloku, s katerim se postopoma ob
daja šesterica. Zato so operaterji 
že večkrat opozorili pristojne obla- 
sti na nujnost poživitve prometa 
v okviru teh sporazumov, zadnjič 
pa je bil o tem vprašanju govor 
na >aši strani zlasti na nedavnem 
zasedanju o vlogi Trsta in naše 
dežele v trgovinski menjavi med 
EGS in tretjimi deželami, ki ga 
je organizirala tržaška trgovinska 
Zbornica in katerega se je udele
žil tudi minister za zunanjo trgo
vino R Misasi.

V tej zvezi velja zabeležiti gle
dišče poslovnih krogov iz sloven
skih in hrvatskih obmejnih podro
čij o tem problemu, kakršno izha
ja iz nedavnega razgovora med 
predsednikom komisije za obmejne 
sporazume pri gospodarski zborni
ci Slovenije Ladom Mahničem in 
urednikom ljubljanskega «Gospodar- 
skega vestnika* I. Ravnikarjem.

Predsednik Mahnič je v razgovo
ru poudaril, da se poslovanje v 
okviru tržaškega in goriškega ob
mejnega sporazuma odvija v tako 
težavnih pogojih, da bo polagoma 
zamrlo, če se ti pogoja ne bodo 
pravočasno spremenili in izboljšali. 
Težave niso od danes ter so se mo
rali operaterji boriti z njimi že v 
preteklosti. Nekatere izmed njih — 
tako zlasti pretirano visoka obrest
na mera, ki so jo morali jugoslo
vanski podjetniki plačevati na kre
dite za izvoz po obmejnih sporazu
mih. vprašanje konvertibilnosti de 
viz ustvat-jenih s tem izvozom, in 
druge — so bile odpravljene, ne

katere pa so ostale, ter so se jim - 
z uvedbo novega deviznega režima 
pridružile še nekatere druge.

Tako podjetja, ki poslujejo v o- 
kviru obmejnih sporazumov, še ve
dno ne morejo razpolagati z de
viznimi sredstvi, ki jih sama u- 
stvarjajo z izvozom. Predpogoj za 
ponovno oživitev poslovanja po teh 
obmejnih sporazumih pa je po mne
nju prizadetih operaterjev prav v 
tem, da bi bila devizna sredstva, 
ustvarjena z izvozom po obmejnih 
sporazumih, dana na razpolago in 
v uporabo grupaciji slovenskih in 
hrvatskih podjetij, ki se ukvarjajo 
z obmejnim blagovnim prometom. 
Od teh sredstev naj bi odbili le 
tisti del. ki gre družbi, drugo pa 
naj bi ostalo na voljo grupaciji.

Nadaljnje odprto vprašanje je 
vprašanje kontingentov in ustrez
nih brezcarinskih spiskov. Spisek 
«D» na primer, ki so ga sprejeli 
in potrdili leta 1967, predvideva 
plafond izmenjave, kateremu se 
vrednost doslej uresničene izme
njave še zdaleka ne približuje. Raz
loge za to je treba iskati tudi v 
sami sestavi spiska, pri kateri so 
sodelovali krogi izven vpliva slo
venske in hrvatske zbornice, in ki 
ne ustreza dejanskim potrebam pri
zadetih področij in operaterjev. Iz 
spiska bi bilo treba črtati nekatere 
postavke, ki so tako oproščene ca
rine, ter vključiti vanje druge po
stavke v skladu z dejanskimi po
trebami izmenjave. Tako naj bi v 
spisek vnesli zlasti postavko 350 
milijonov lir kmetijske mehaniza
cije, 300 milijonov lir sanitarnih 
proizvodov, keramičnih in porcela
nastih izdelkov, 1000 milijonov lir 
pločevine, elektromateriala, trak
torskih gum, prediva in kemičnih 
proizvodov, 600 milijonov lir blaga 
za široko potrošnjo itd. V spisek 
naj bi prišlo zlasti blago, s kate
rim bi se oskrbovali industrijski 
obrati na obmejnih področjih, tr
govine v turističnih krajih in kme. 
tijstvo.

Da bi mogli čim uspešneje sle
diti in po možnosti tudi rešiti vse 
omenjene probleme, sta se komisi
ji za izvajanje tržaškega in gori
škega obmejnega sporazuma na 
zadnji skupni seji, ki je bila prejš
nji teden v Kopru, sporazumeli o 
tem, da bosta pristojnim oblastem, 
tj. izvršnemu svetu slovenske in 
hrvatske republike ter ustreznima 
zbornicama predlagali sestavo me
šanega italijansko . jugoslovanske
ga odbora za izvajanje obmejnih 
sporazumov, ki naj bi posloval pri 
zvezni gospodarski zbornici v Beo
gradu, in v katerem naj bi bili 
tudi predstavniki slovenske in hr
vatske republike.

Trčenje pri Opčinah
Fiat 600 in alfa romeo giulia sta 

trčila včeraj zjutraj na cesti med 
Fernetlčaima in Opčinami. 37-letni 
Valentin Brane iz Ljubljane in 30- 
letni Aleksander Jereb iz Škofje 
Loke, oba po poklicu mehanika, 
sta vozila proti Opčinam Blizu 
«km 7» je hotel Brane obrniti na 
levo, da bi se ustavil na j fesi ou 
cesti. Z Opčin je tedaj, mogoče 
nekoliko prehitro, privozil 38-lettii 
Ioilio Finaochd iz Parme. V nje
govem avtu je sedela tudi 49 - 
letna Maria Samsa por. Pregelli 
da Sežane. Avta sta s precejšnjo 
silo trčila.

Eddni, ki je pri trčenju ostal ne
poškodovan, je bii Fimacchd. Vse 
ostale so odpeljali v splošno bol
nišnico, kjer so jih sprejeli na 
nevrokirurškem oddelku. Pregelli- 
jeva se Je udarila v čelo in nogo. 
Ozdravela bo v desetih dneh Jereb 
se je poškodoval po obrazu. Tudi 
zanj so zdravniki Izrekli prbgnozJ 
desetih dni. Brane, bo okreval v 
osmih dneh.

Stavkovna gibanja so negativno 
vplivala na industrijo v septembru

Kriza v goriški livarni še vedno traja - Stanovanjska gradnja še vedno živahna
Goriška industrija je v pretek

lem septembru že občutila težave 
zaradi začetka stavk kovinarjev in 
drugih industrijskih sektorjev v zve
zi z obnovo delovnih pogodb, ki 
so letos v jeseni zapadle. Kot je 
znano so ob tej priliki predstavni
ki delavcev postavili zahteve po 
zvišanju plač zaradi zvišanja cen 
in znižanja delovnega urnika ter 
ureditev notranjih odnosov po to
varnah.

V tržiški ladjedelnici je proizvo
den položaj dober ker je še vedno 
precej naročil tudi za naprej. Tu
di za druga kovinarska podjetja 
se lahko reče, da je položaj nor
malen: to pa ne velja za goriško 
tovarno tekstilnih statev, kjer še 
vedno traja kriza zaradi pomanj
kanja naročil, ki narekuje potrebo 
nujne reorganizacije proizvodnje.

Ni posejjmih novosti v tekstilni 
industriji in tudi ne v papirni in 
lesni industriji. Likerska in slašči
čarska proizvodnja pa je zopet o- 
živela po poletnem premoru, ker 
mora pripraviti blago za bližnje 
praznike.

V kemijski industriji je še bolj 
kot prej aktualen problem tovar
ne Solvay v Tržiču. Konec septem
bra je izgledalo, da bodo uredili 
tudi položaj delavcev, ki naj bi 
jih prevzela nova ameriška tovar
na. Gre za nad 400 delavcev, ki 
jim je treba zagotiviti,- da pri pre
hodu tovarne ne bodo oškodovani.

Na področju javnih del naj ome
nimo, da je deželna uprava odobri, 
la prvi in drugi' obrok del za go
riški vodovod: tudi zasebne grad
nje so še vedno zelo živahne. V 
preteklem avgustu je bilo dogra-
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jenih 28 stanovanjskih in 4 gospo
darska poslopja s skupno 106 sta
novanji in 133 drugimi prostori. V 
istem mesecu so pripravili načrte 
za nadaljnjih 47 stanovanjskih ter 
za dve gospodarski zgradbi.

V avtoprevozništvu ni bilo kakih 
p^ebnih sprememb. Na letališču 
v Renkah pa so z novembrom u- 
vedli promet z modernimi jet le
tali, blagovni in potniški promet 
pa se je obdržal na ravni prejš
njega meseca.

Zdravniška pomoč za 
trgovce in obrtnike

JUTRI POPOLDNE V PALAČI ATTEMS

Sr edn j eevr opsko 
bo začel dr. Zettl

srečanje 
iz Rima

Prijavilo se je nad 70 delegatov iz sedmih držav - Tudi Čehi so 
pripravili štiri razprave - Program dela za soboto in nedeljo

Goriški organizatorji IV. srednje
evropskega srečanja od Iniaiative 
Isontine bodo jutri dopoldne spre
jeli udeležence, ki so prijaviti svoj 
prihod. Prijavilo se Je nad 70 de
legatov Iz šestih srednjeevropskih 
držav, Italije, Jugoslavije, Češke, 
Madžarske, Avstrije in Nemčije ter 
tokrat prvič tudi dva opazovalca 
iz Romunije.

Uradna otvoritev zborovanja bo 
popoldne ob 18. uri v palači At
tems na Komu, zvečer ob 20.30 pa 
bo uradna večerja v hotelu Tran- 
salpdna, kamor bo goste vozil s 
Koma poseben avtobus. Jutri ob 
otvoritvi bo prvi govoril dr. Wal- 
ter Zettl, tajnik kulturnega inštitu
ta iz Rima. Zeti je bil prisoten že 
na vseh prejšnjih srečanjih v Go
rici ter je temeljit poznavalec sred
njeevropske kulture. Na kratko bo 
povzel rezultate dosedanjih

izdelavo statuta za konzorcij za peč 
za sežiganje smeti.

Zadetek na «toto(alcio» 
tokrat v Podgori

številni športniki, ki igrajo na 
totocalcio, deloma tudi s sistemom, 
v Podgori in zlasti v baru šport, 
ki ga vodi Jožef Rožič v Ul. IV. 
novembra, so bili! tokrat, ali vsaj 
eden med njimi, uspešni 

Slavni listek za 1200 lir je nam
reč zadel eno 13 in 4-krat po dva
najst, kar bo skupaj vrglo 1,6 mi
lijona lir. Barist Rožič pravi, da 
ne more ugotoviti, kdo je srečni 
dobitnik, ker ima preveč klientov 
za totocalcio. Nekateri so celo za-

Tajništvo oddelka za trgovce in 
obrtnike pri trgovinski zbornici v 
Gorici obvešča vse prizadete, da 
bo z 31. decembrom 1969 prenehala 
zdravniška pomoč v sklopu zavaro
vanja za taste družinske člane za
varovancev, ki so dopolnili 18. leto.

Take pomoči bodo prizadeta de
ležni samo še v primerih: a) dija
ki srednjih šol do 21. leta; b) štu
dentje na univerzah do 26. leta; 
c) družinski člani kd so trajni in
validi; d) kadar mladoletnik posta
ne pomočnik v družinskem pod
jetju.

V takih primerih morajo priza
deti predložiti naslednje dokumen
te na prostem papirju:

Šolsko potrdila; zdravniško potr-1 ^erl tudi 
dilo v primeru invalidnosti; proš-'Iistu- 
njo za prehod mladoletnika v ka
tegorijo pomočnika v podjetju. Ti
ste, ki svojega položaja ne bodo 
uredili, bodo ob koncu leta črtali 
iz seznama za zdravniško pomoč.

V nedeljo na povabilo p.d. -Jezero*

V Doberdobu 
gostuje dramska 
skupina 
z Opčin

Na povabilo prosvetnega društva 
«Jezero)>, bo v nedeljo, 16. novem
bra ob 17.30 gostovala v Doberdo
bu dramska skupina prosvetnega 
društva «Tabor» z Opčin. Tržaški 
prosvetarjii bodo uprizorili šaljivo 
dvodejamko ((Vdova Rošlinka», v 
režiji I. Arpača. Poleg tega bo pel 
tudi na novo ustanovljen openski 
zbor omenjenega društva, ki ga vo
di Sveto Grgič. To bo druga pred
stava v tej sezoni v prosvetni dvo
rani v Doberdobu. Dne 27. septem
bra so že gostovali pni nas rojaki 
iz Polzele s Finžgarjevo komedijo 
((Razvalina življenja«. Ker so vse 
dosedanje uprizoritve v Doberdobu 
doživele izreden uspeh, nihče ne 
dvomi, da bo tudi tokrat dvorana 
premajhna. Spričo take ugotovitve, 
se postavlja domačim prosvetarjem 
nova rešitev, to je, predstaviti vsa
ko igro vsaj dvakrat. To še ni bi
lo programirano z opensko dram
sko družino, vendar bo treba ob 
prihodnjih gostovanjih to upošte
vati. Ker je veseloigra zelo pestra 
in zabavna žaljivka, vabimo vse va, 
ščane naj si jo pridejo ogledat.

J.

Podaljšek efektov 
zaradi bančne stavke

V zvezii s stavko bančnih uradni
kov od 7. t. m. je goriški prefekt 
odredil podaljšek terminov pri za
padlosti efektov. Odlok je objav- 

v krajevnem uradne rp

Pomagajmo žrtvam 
potresa v Banjaluki

Na uredništvo Primorskega 
dnevnika in na sedež SKGZ v 
Gorici so prinesli včeraj za po
nesrečence po potresu v Ba
njaluki naslednje prispevke:

Družina Primožič, Oslavje 8, 
2000 lir; dve sestri iz Pevme 
5000, S. P. iz Podgore 2000 lir.

Včeraj nabrano 9000 lir; sku
paj s prejšnjo vsoto 101.000 lir.

■**

sumili, da je on sam, ki ima zma-
_______ ^ "treh i Bhviti listek, kar pa nam je odloč-

srečanj ter navedel ,ri^ajJ smernic Ino zani'kaJ' t .<
za sedanje razprave.

Češki predstavniki, ki Jih Je nad 
15, so do sedaj prijavili kar štiri 
svoje’" "razjSlave. Govorili bodo o:‘
«Mitu srednjeevropske kulture«,
»Notranji strukturi in človeku 
srednje Evrope«, «K. u. k. ali no
stalgija« in «Srednjeevropelzem slo
vaške literature kot zgodovinsko- 
liiterami problem«,

V nedeljo se bo zborovanje za
čelo ob 930 ter se nadaljevalo do 
poldne ali tudi čez. Za nedeljo 
popoldne je predviden obisk v Vid
mu s sprejemom ob 19. url na 
tamkajšnjem županstvu, kjer bo 
goste pozdrovil župan.

V Tržiču so odobrili 
občinski proračun

Občinski svet v Tržiču Je končno 
odobril občinski proračun za leto 
1969, ki se že bliža svojemu kon
cu. Za proračun je glasovalo 16 
svetovalcev (KD, PSU ln PSI) pro
ti pa 8 svetovalcev KPI ln PSIUP; 
svetovalec PLI se je vzdržal.

Po daljši debati v zvezi z dnev
nim redom so svetovalci odobrili 
tudi najem 4 posojil za skupno 
243 milijonov lir; posojila bodo ra
bili za kritje lanskega občinskega 
primanjkljaja, za šolske gradnje in 
za dela pri občinskem vodovodu.

Občinski svet bo imel danes ob 
23. uri ponovno izredno sejo, na 
kateri bodo obravnavali problem 
Solvajra v zvezi z zahtevo, da mora 
dp 15. t. m. se pravi jutri, biti 
urejena zadeva uslužbencev tega 
podjetja. Poleg tega bodo svetoval
ci imenovali okrajno komisijo za

« OKRAJNO SODIŠČE V GORIO

Epilog prometne nesreče 
blizu lekarne Kuerner

sr
Čeprav je bil pod policijskim nadzor* 
stvom, ga policija nikoli ni dobila doma

Pred okrajnim sodnikom v Go
rici se je moral včeraj zagovarjati 
goriški zdravnik dr. Adriano Bevi- 
lacqua, 61 let, iz Ul. Roma 26, ki 
je bil obtožen, da je dne 11. Junija 
lani z avtom povzročil telesne po
škodbe 74-letnemu Giovannlju Pra- 
selu iz Gorice, Verdijev korzo 74 
Obtožnica se nanaša na dogodek, 
ki se je pripetil omenjenega dne 
ob 17.40 na Korzu v bližini lekar
ne Kuemer. Bevilacqua se je pe
ljal z avtom flavta proti Korzu 
Verdi, ko je prečkal cesto omenje
ni pešec na zebrah pri lekarni ter 
zadel ob avto.

Pri razpravi je zdravnik dejal, da 
se je vse tovšilo tako naglo, bilo 
je v prometu tudi več drugih avto
mobilov, da sam ne ve povedati 
kako se je pripetila nesreča. Ta 
koj je plačal tudi denarno globo 
Prasel, ki je bil v bolnišnici žara 
di poškodb 17 dni, pa Je izjavil 
da je prejel odškodnino. Ker proti 
obtožencu ni bila vložena tožba, ga 
je sodnik oprostil. Branil ga je 
odv. Pascoll.

Pfl drugi razpravi se je moral
HniMiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii,iiiii,i|l,l„l,|„„l,|ii,itiii„l,„lltllll||||||||,|||||||H|l||ll|lll|llllllll||||l|||,l|l1M,lll|)mimllllnllMIII,llll,lllll||l|t|ll||||||||l|||||t||||||||

OKROŽNO SODIŠČE V GORICI

Delavec pri žerjavu ni bii 
odgovoren za smrtno nesrečo

v
Sliri leta in 3 mesece zapora za tri mlade tatove dveh avtomobilov

zagovarjati 29-letnt Luigi Raveno 
iz Gorice, Ul. Torriand 33, pod ob
tožbo, da nd upošteval predpisov 
posebnega policijskega nadzorstva, 
na katerega Je bil obsojen. V po
licijski ovadbi je rečeno, da so 
preteklega marca in aprila trikrat 
ugotovili, da je bil odsoten z doma 
brez predpisanega policijskega do
voljenja Sodnik ga je obsodil na 
5 dni aresta in piačilo sodnih 
stroškov Obtoženca je uradno bra
nil odv. Sfiligoj.

Drž. tož. dr. Mayo; sodnik dr. 
Laudlsio; zap. ga. Magda Massl.

Pred županstvom 
se je ponesrečil

Včeraj zjutraj ob 5. uri so pri
peljali v splošno goriško bolnišnico 
6(Metnega občinskega delavca Da
nijela Zavadlava iz Gorice, Trža. 
ška cesta 125. Zdravniki so mu u- 
gotovili udarec v lobanjo, rano na 
br?j . 'f! druKe poškodbe ter so ga 
pridržali za 7 dni na zdravljenju. 
Zavadlav se je malo prej poško
doval pred goriškim županstvom.

V Štandrežu je padla 
na pločniku

Včeraj ob 13. uri so nudili v go
riški bolnišnici prvo pomoč 81-let- 
ni Ivani Nanut iz štandreža, Mi
haelova ulica 148, ki ji je malo prej 
spodrsnilo v bližini njenega doma 
na mokrem pločniku. V bolnišnici 
so ji ugotovili rano na nosu; nu
dili so ji prvo pomoč; okrevala bo 
v 7 dneh.

Žena Iz doma onemoglih 
je podlegla poškodbam

Dne 28. oktobra so sprejeli na 
zdravljenje v goriško bolnišnico 78- 
letno Marijo Turchetto, ki si je 
zlomila desno stegnenico pri pad
cu v baru doma onemoglih v Loč- 
niku. k.ier je živela. Včeraj ob 12. 
uri je ženica podlegla poškodbam, 
ker so nastale komplikacije.

Pred okrožnim sodiščem v Gori
ci so na zadnjem zasedanju obrav
navali v odsotnosti obtoženca zade
vo 35-letnega specializiranega de
lavca Elia Munarija iz Fontanive. 
Obtožen je bil, da je dne 28. okto
bra 1967 v Angorisu, ko je za pod
jetje Velo vodil razkladanje armi
ranega betona iz cisterne za pod
jetje SATCA, rabil pri tem zasta
rele in neustrezne naprave ter na 
ta način povzročil hude poškodbe 
delavcu Valeriju Svrizu, ki je čez 
nekaj dni, ali točno 11. novembra 
podlegel poškodbam v bolnišnici v 
Krminu. Obtoženca je zagovarjal 
odv. Alleva iz Padove, ki je doka 
zal, da Munari ni bil odgovoren 
za nesrečo. Na tej osnovi so sod
niki obtoženca oprostili zaradi po
manjkanja dokazov.

Bolj strogi so bili sodniki v raz
pravi proti trem mladeničem iz 
Romk in S. Piera ob Soči, ki so bi

li obtoženi tatvine dveh avtomobi 
lov. Na zatožni klopi so sedeli 21- 
letni Aldo Peressini, študent iz 
Ronk, Ul. Julija 24, 20-letni Paolo 
Trevisan, električarski vajenec iz 
Ronk, Ul. 4. novembra 30 ter 22- 
letni hidravlik Giordano Zorzet iz 
S. Piera 6b Soči, Ul. Oberdan 105.

Ponoči od 8. na 9. septembra le
tos se je trojica odpravila z avtom 
giulia, ki ga je šofiral Peressin, v 
Gradiško z namenom, da bi kradli 
avtomobile in odnesli z njih kole
sa ter druge dele. Ustavili so se 
pri nekem avtu, ki je bil parkiran 
na cesti ter vlomili vrata. Ker ni
so mogli spraviti motorja v pogon 
zaradi naprave proti tatvini, so se 
potem lotili drugega avtomobila 
tam v bližini, lancie flavie, ki je 
bil last Attilia Saccocce ter je bil 
parkiran pred njegovim domom ter 
končno še tretjega vozila, giulic 
Sebastiana Stornanta.

Naslednje jutro so karabinjerji 
našli obe vozili na neki poljski po
ti v bližini Zdravščine; bili sta po
škodovani in tatovi so odnesli tri 
kolesa in avtoradio. Pri nadaljnji 
preiskavi so ugotovili, da so tiste 
noči domačini iz Zdravščine opa
zili neko giulio spider, kateri je od 
blizu sledila ukradena giulia. Tako 
so odkrili najprej Peressina, ki je 
po prvotnem oklevanju priznal in 
povedal za ostala dva pajdaša. Na
šli so tudi ukradene avtomobilske 
dele. Vse tri tatiče so prijavili so
dišču ter jih pozneje tudi zaprli.

Sodniki so jih obsodili vsakega 
na 17 mesecev zapora in po 70.000 
lir globe ter na plačilo sodnih stro. 
škov. Branili so jih odv. Cossa iz 
Gorice in Ginaldi iz Tržiča.

Drž. tož. dr. La Greca; preds. 
sodišča dr. Storto; sodnika dr. 
Mancuso in dr. Gridelli; zap. Ge- 
novese.

Avto je v Sovodnjah 
podrl vesplsta

Včeraj okrog 8. ure zjutraj se 
je peljal z vespo od Štandreža 
proti Sovodnjam 25-letni delavec iz 
Martinščine Roberto Visintin. Pri 
tekstilni tovarni v Sovodnjah pa 
ga je od strani zadel neki avto, 
ki ga je prehiteval. Visintin je iz
gubil ravnotežje in padel. V gori
ški bolnišnici so mu ugotovili uda. 
rec v obraz, rano nad desnim o- 
česom in poškodbo na desni roki. 
Nudili so mu prvo pomoč: okreval 
bo v 7 dneh.

Darovi in prispevki
Za krvno banko v Gorici so da. 

rovali: teta Pina za počastitev spo
mina Elde Luppi 5000 lir; v poča- 
stitev spomina Krmama Jerkiča 
družina Veri Leban 10.000 Ur

C^SU. 17.15—22.00: «11 oervello«, 
D. Nivem in Bourvil; ameriški k-1 
nemaskopski film v barvah.

\ERDI. 16.00: «11 maggiolino tut- 
to matto«, D. James in M. Lee. 
Walt Disneyev film kdnemaskope 
v barvah.

MODERNISS1MO. 16.30, 19.15, 22: 
«11 buono, M brutto, il cattlvo«, 
L. Van Cleef, Cl. Eastwood. Italg 
janskl kinemaskope v barvah

VITTOK1A 17.15—21.30: «Le sorel« 
le«, S Strassberg in A. Delan; 
barvni film, mladini pod 18. 1«. 
tom prepovedan

CENTRALE. 17.15—21.30: «Guardla 
guardia scelta. brtgadlere e ma-’ 
resciallo«; A Sordi in A. Fabri. 
zi; italijanski čmobeli film.

Jr sir

AZZURRO. 17,30: «n ftgiio delTA- 
nera«, D. Palmer, barvni

Iz goriškega matičnega urada
Dne 10. in 11. novembra se Je 

v goriški občini rodilo 12 otrok, 
umrlo pa je 8 ljudi.

Rojstva: Federica Punttn, Mlche- 
la Aiizza, Giuliano Riva, Giuliana 
Glessi, Donatella Vecchies, Rosan- 
na SuUgoj, Emiliano De Luisa, Fa. 
brlelo Devetti, Barbara Negusanti, 
Anna Carmel, Nadja Gravnar in 
Rossana Hudorevich.

Umrli: upokojenec 85-letni Anto
nio Marega; upokojenec 60-letni 
Giovaoini MKllesa, gospodinja 64-let- 
na Livla Turri por. Ouacchia; u- 
pokojenec 75-letni Pletra Tlnunin; 
upokojenec 76-letni Bernardo Mar- 
gariita; 74-tetm Renzo Pauletig; In
valid 81-letni Domenico Maraston; 
gospodinja 55-letna Ernesta Slejko 
por. Fajdiga. <

qulla 
film.

ENCKLSIOR 16.00: «u leone d’tn- 
verno«, P. OToole in C. Hepburn, 
kmemaskop v barvah

PRINCIPE. 17.30: ulsadora«, V. Red- 
grave tn G. Fox. Barvni film.

SAN MICHELE 14.00: «La batta-
glla di Alamo« John Wayne in 
Richard Widmark. Cinemascope 
v barvah

loio (>orira
SOČA (Nova Gorica): «Smrt v

očeh«, angleški barvni film - ob 
18 im 20 uri

DESKLE: ((Tarzan ln njegov sta«, 
ameriški film — ob 19.30,

RENČE: «Divje oko«, Ital. barvni 
- ob 19.30.

ŠEMPAS: «Lamk>]», francoski barv
ni - ob 20 uri.

KANAL: «Adlo Teksas«, ital.-špan- 
ski barvni - ob 20. uri.

SVOBODA (Šempeter): ((Imenujem 
se Pecos«, italijanski barvni — 
ob 18. in 20 uri

PRVAC1NA: «Izgubljena Komanda« 
ameriški barvni — ob 20. uri.

POTUJOČ) KINO - GRGAR: «An- 
gelika, čudovita ljubimka«, fran
coski barvni - ob 19.30.

0E2URNI LEKARNI
GORICA

Danes ves dan in ponoči je od. 
prta lekarna SOKANZO, Verdijev 
korzo 57; tel 28-79 

CK21C
Danes ves dan ln ponoči v Tr«. 

ču je odprta lekarna «A1 Redento- 
re» dr. Ennery tn de Nordls la 
UL Rosselli 23, tel. 72340.
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ZA NOGOMETNO TEKMO ITALIJA-V. NEMČIJA KOŠARKA
8. MEMORIAL M. FILEJA

Ze določenih 22 kandidatov p ***»
, zrnati Standreža in Goriceza italijansko reprezentanco

Še vedno ni gotov nastop Kivere

RIM, 13. — Italijanska nogomet
na federacija je danes sporočila 
mednarodni federaciji (FIFA) se
znam 32 igralcev, kii bodo prišli 
v poštev prd sestavi njene repre
zentance. Ta se bo v soboto, 22. t. 
m. v Neaplju pomerila z reprezen
tanco Vzhodne Nemčije. Ta tekma, 
kot je znano, velja za uvrstitev v 
finalni del svetovnega prvenstva, 
ki bo prihodnje leto v Mehiki.

Seonaon pri javljenih igralcev: 1 - 
Enrioo Albertosl, 2 - Pietiro Ana. 
stasi, 3 - Angelo AnquilUettd, 4. 
Mario Bertini, 5 . Giacomo Bulga- 
relll, 6 - Taroisio Burgnich, 7 - 
Pierluigd Cera, 8 . Fatodo Cudloini, 
9 Giamcarlo De Šisfci, 10 - Angelo 
Domenghlnl, 11 . Gladmto Facchet. 
ti, 12 - Ugo Ferrante, 13 - Antonio 
Juliano, 14 . Sandro Mazzola, 15 - 
Fabrizio Polebtl, 16 - Planimo Prati, 
17 - Giorgio Puja, 18 - Lulsrf Riva, 
19 . Giannl Riivera, 20 . Roberto 
Rosato. 21 . Sandro Sal vadore, 22 • 
Dlno Zoff.

Italijanska in vzhodnonemška fe. 
deracija sta se domenili, da v pri
meru potrebe s takojšni im medse
bojnim obvestilom spremenita, oz. 
dopolnita seznam. To predi vsem za. 
radi poškodb nekaterih igralcev.

Trenerju italijanske reprezentan- 
ce, Valcareggiju, povzroča skrbi zla. 
sti stanje Milanovega igralca Ri- 
vere. Med tekmo s Feljenoordom, 
v sredo zvečer, sl je pretegnil mi
šice na stegnu in zaradi te poškod
be v nedeljo ne bo nastopil za sivo. 
je moštvo v prvenstveni tetami v 
Neaplju.

KOLESARSTVO
ŽENEVA, 13. — Mednarodna ko

lesarska zveza je potrdila svetov

118. mednarodno mmiznoiteniško 
prvenstvo Jugoslavije je že za na
mi, a kiijub temu so vtisi, ki smo 
jih zabeležili, še vedno zelo živi.

* Jugoslovanski igra lci so dosegli 
izredne uspehe, kar jih postavlja 
na vedno vidnejša mesta na svetu 
in trenutno na prvo mesto v Evropi, 
oelo pred švedsko in So vjetsko zve
zo. Mislimo, da Jugoslovani niso 
bili še nikoli take močni in še ved. 
ho stalno napredujejo.

«Zaetavo» trenutno nosi Zagreb
čan Dragutin šurbek, evropski pr
vak in obenem eden izmed najbolj
ših igralcev na svetu. Kot smo že 
pisali je bil šurbek prvi ln tudi na 
pravkar zaključenem mednarodnem 
prvenstvu Jugoslavije, če nas spo
min ne vara, po tem je ta že tret
ja zaporedna zmaga Dragutlna 
šurbeka na mednarodnem prven
stvu Jugoslavije, gotovo enem iz
med najkvalitetnejših prvenstev v 
Evropi. Zanimivo je, da letos ni 
prišel Nemec Eiberchard Sohoiler, 
sloviti obrambni igralec in finalist 
zadnjega svetovnega prvenstva v 
Miinchnu. Ko je namreč zvedel, da 
mora igrati proti šurbeku, se je 
raje odpovedal nastopu, češ, itak 
proti šurbeku ne morem zmagati 

Kaj pa ima šurbek tako izred
nega? Odlikuje se zlasti z veliko 
borbenostjo, ki ga nikdar ne zapi- 
šča. Naj povemo le, da je Zagreb
čan eden izmed najboljših jugo
slovanskih tekačev na 5.000 rij, ta
ko lahko tudi lažje razumemo nje- 

________________________________ govo neutrudljlvost v dolgih na-
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NAMIZNOTENIŠKA B LIGA

Bole, Tavčar in Šinigoj 
v tretjem kolu proti CCS

Borovci v teni dvoboju niso favoriti

V nedeljo bo nastopila ekipa 
Športnega združenja Bor v 3. kolu 
moške B lige. Za nasprotnika bo 
tokrat imela tržaško ekipo Centro 
giovanile študenti, ki letos resno 
računa na prvo mesto. Ekipo Bora 
v postavi Edi Bole, Adrijan Tavčar 
in Davorin Šinigoj, čaka zelo težka 
naloga. Vsa predvidevanja govore 
za Centro giovanile študenti. Tudi 
mi menimo, da so veliki favoriti, 
zato predvidevamo poraz naših 
igralcev z rezultatom 5:2. Ekipa 
Centro giovanile študenti bo nasto
pila zelo verjetno v postavi: Renni,
Coch in Peterlini. Tekma bo na 
stadionu «1. maj», v nedeljo, 16. 
novembra ob 10. uri zjutraj.

T-ar

SPDT obvešča, da bo v torek, 
18. novembra od 17.30 dalje 
v prostorih PD I. CANKAR, 

Ulica Montecchl 6/IV

SEJEM RABLJENE 
SMUČARSKE OPREME 

ZA MLADINO
Kdor bi želel opremo prodati, 
ali tudi zamenjati, naj jo pri- 
nese najkasneje do 16.00 ure 
Sejma se lahko seveda ude

leže tudi odrasli. 
Informacije na telefonski štev. 
93-236 od 13.30 do 14.30.

nd rekord v enoumni vožnji za ama
terje, ki ga je 5. oktobra letos 
postavil danski kolesar Mogems Frey 
Jemsem. Ta je na olimpijskem dir
kališču prevozi1; v eni uri 47.513,60 
m. Prejšnji rekord je pripadal me- 
hdškeknu dirkaču Radamesu Drevi- 
nju s 46.955,69 m.

V ponedeljek, 10. novembra so 
bile na igrišču v Štandrežu izločil
ne tekme košarkarskega turnirja. 
Letos je bila ta disciplina samo 
poskusna in bo morda uvedena 
prihodnje leto.

Izidi so bili naslednji:
Gorica A — Gorica B 81:58
Štandrež — Hrast 60:19

Finalno tekmovanje za prvo ir, 
drugo mesto bo v soboto, 15. no
vembra ob 19.30 zvečer v telovad
nici CONI na Rojcah. V tem sre
čanju se bosta pomerili moštvi Go
rica A in Štandrež.
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NAMIZNI TENIS VZPON SKROMNEGA IGRALCA

Zagrebčan Dragutin Šurbek 
med najboljšimi na svetu

Šurbek slovi predvsem kot izredno borben tekmovalec

V AVSTRIJI

Svetovna rekorderka 
poslanka v skupščini

DUNAJ, 13. — Svetovna rekor
derka v atletskem peteroboju, Av
strijka Liese Prekop, je {Metala po
slanka. Na volitvah, na katerih je 
kandidirala na listi Ljudske stran
ke, so jo namreč izvoliti v avstrij
sko skupščino. 284etm Prekopava 
bo v skupščini kot poslanka za
stopala deželo Spodnjo Avstrijo, u- 
kvarjala pa se bo predvsem z vpra
šanji športa in mladine. Aktivni 
šport pa je povsem opustila.

parnih tekmah, saj le malokdo dalj 
časa zdrži šurbekov stalni oster 
tempo.

Zelo lepo se je izrazil o njem 
neki tuji trener po finalnem zma
govitem dvoboju na zadnjem evrep. 
skem prvenstvu. «Saj nd mogoče 
dajati 5 setov zaporedoma (dobro 
uro) top-spin udarce. To lahko zrno. 
re le stroj, ne pa človeška mišica.« 
In vendar šurbek zmore nekaj ta
kega, ker njegov «stroj» leži tam 
nekje v srcu in mu vedno pravi, 
da se je treba boriti, boriti od prve 
do zadnje točke. Zato marajo to
likokrat, na videz kvalitetnejši t- 
gralci, podleči tej šurbekovi trma
sti volji do zmage.

Skromen, borben igralec, ki «u- 
rnira« za mizo, ki se trudi, ki do
biva točke eno težje od druge, za 
vsako se mora pošteno borttt,- nič 
mu ni podarjenega. Igralec, ki ni
ma vrednosti Johannsona, ki nima 
tehnike Stanjeka ali Beletznaja, ki 
nima forhend udarce Sohollerja 
ali beckend udarec Gomaskova. 
šurbek ima samo srce, ki ne poz
na poraza dokler nasprotnik ne 
napravi 21 točk. T—ar

KOŠARKA V NARAŠČAJNISKEM PRVENSTVU

Dva nastopa košarkarjev Poleta: 
fantje zmagali, dekleta zgubila

Tekmi sta potrdili, da ima Polet nekaj obetajočih igralcev in igralk

Polet — Servolana «B» 
68:38 (26:16)

prav lep osebni Izkupiček. Vedno 
bolje igra Jani Sosič, tal se je izka
zal z lepimi potezami tudi v na- 

POLET: Sosič A. (k) 14, Daneu | padu (kot na primer koš, ki ga je
21, Sosič J. 12, Jugovič 11, Kraus 
6, Gantar 4. Kazenski meti: 6:16.

SERVOLANA B: Carlin 5, Pisani 
1, Petronlo, Turello, Tonella 6, Ko
rošec (k) 13, Beiilemo 2, Alberti
ni 11, Guida, Sarco. Kazenski me
ti: 6:16.

Poletov! naraščajniki so v nede
ljo slavili svojo prvo zmago (sicer 
ne prav blestečo) proti šibki pe
terki Servalane B. V primeri s 
prejšnjo tekmo, proti prvi postavi 
Istega društva, so Openci igrali 
bolj zmedeno in brezidejno v na
padu. Koši so bili botlj plod oseb
nih akcij kot pa premišljenih e- 
kipniiih shem. Res je, da je nasprot
nikova obramba na moža silila po- 
letovce k temu, treba pa je reči, 
da jim bo gotovo precej slaba pred
la proti močnim ekipam, ki brani
jo na moža (Lloyd, Italsider), če 
bodo igrali tako kot v nedeljo. Tu
di obramba Je po drugi strani šepa- 
la ln igrala preveč statično. Upo-

dosegel potem, ko Je v skoku po
bral odbito žogo in Jo istočasno 
preusmeril skozi obroč). Presenet
ljivo doibro sta igrala mladi Edi 
Kraus ln Rabi Gantar, ki sta do
segla svoje prve točke v tem prven
stvu.

Sodil je Sullgod iz Trsta.
Prihodnjo tekmo bo Polet igral v 

nedeljo ob 9.30 proti Itailsidru na 
Opčinah.

• * •

C.M.M. N. Sauro — Polet 
30:13 (16:8)
C.M.M.: Žanom, Marnolo, Pertot 

8, Scoccial (k) 6, Prubtero 2, Ric- 
cardd 2, Mamelii 2, Zocconi, Dro- 
binz 2, Del Vecchlo 8. Kazenski 
meti: 2:12.

POLET: Sosič I. (k) 6, Malalan 
5, Smotlaik 2, Sosič R., Taučer, 
Kraus. Kazenski meti 1:8.

Tudi Poletova dekleta so začela
števaiti je treba sicer, da ni tekma svoje prvenstvo. Kot prva sloven- 

Servola.no zahtevala preveč na- ska ženska zamejska ekipa sploh 
pora s strani Opencev, ki so si so v nedeljo Igrala prvo uradno tek.
prav zaradi tava dovolili tu pa 
tam kako nepazljivost.

Dobro je zaigral tokrat Edi Da
neu, ki se je okretno gibal pod na
sprotnikovim košem ln je dosegel

ŠD Polet z Opčin priredi 
od 25. decembra do 4. ja
nuarja

ZIMOVANJE 
v Kranjski gori 

združeno s smučarskim 
tečajem. Vpisovanje v so
boto, 15. t.m., od 15. do 
16. ure na sedežu društva, 
v Prosvetnem domu na 
Opčinah. ••

mo nairaščajniškega prvenstva proti 
ekipi Circolo Mariina Mercantile. 
če upoštevamo sloves, ki ga to 
društvo uživa celo v državnem me
rilu s svojimi mladinskimi ekipa
mi, je rezultat 30:13 povsem do
stojen ln zadovoljiv. Polet je na
stopil brez svoje dosedanje igralke 
Dragice Hrovatinove, in brez Re
nate Knez, ki že precej časa počiva 
zaradi resne poškodbe na kolenu, 
sicer bi izid tekme 'lahko bil krep
ko drugačen. Treba je še pripom
niti, da je bila Smotlakova neko
liko poškodovana ln da je Mira 
Kraus, verjetno zaradi treme. po. 
polnoma odpovedala v pollu. tako da 
sta vse breme tekme nosili Irena 
Sosič in Tanja Malalan. Igrali sta 
neprenehoma skozi vso tekmo ln 
sta na koncu bili ra/zumijlvo po
vsem izčrpani. Obe sta sicer Igrali 
na višku svojih zmožnosti: pred
vsem Sosičeva bi z nekaj več hi- 
trosti bila gotovo že sedaj v abso
lutnem merilu dobra igralka, saj 
ji ne primanjkuje košarkarskih pr- 

| vin in niti ne pregleda nad igre. 
Med ostalimi je zelo zadovoljiva 

i Rosana Sosič, ki je v obrambi zelo 
uspešno prevzela mesto neraapolo- 
žene Knausove.

O OMM naj povemo samo, da to 
ni ekipa, ki bi se lahko potegovala 
za prva mesta, čeprav je sestav
ljena iz uigranih ln tehnično pre
cej dobrih igralk, ki pa so vse pre

majhne in prepočasne.
Drugo nedeljo bo igral Polet ob 

11.00 uri proti ekipi Rioreatori na 
Opčinah.

Sergij Tavčar

NOGOMET
KVALIFIKACIJE ZA SP

Madžarska-Češkoslovaška 
3. decembra v Marseillu

CIUDAD MEXIOO, 13. — Kot je 
znano morata madžarska in češko
slovaška reprezentanca odigrati še 
dodaitno, tretjo kvalifikacijsko tek
mo za svetovno nogometno prven
stvo. Po prvih dveh srečanjih je 
namreč stanje še vedno neodločeno.

Mehiška nogometna zveza je po
vabila obe reprezentanci, naj odi
grata to odločilno srečanje v Me
hiki. Vse stroške v zvezi s tem bi 
seveda plačali Mehikanci. Do tega 
gostovanja pa ne bo prišlo, ker sta 
se vodstvi obeh reprezentanc že 
sporazumeli, da bo srečanje 3. de
cembra v Marseillu.

VPRVENSTVU MOŠKE D LIGE

Borovi košarkarji 
v nedeljo v Bologni

<zPlavi» se bodo pomerili s peterko Zuccheri

Borovi košarkarji so letos za
pustili promocijsko prvenstvo, v 
-katerem so nastopali že tri leta. 
Do napredovanja je sicer prišlo 
po naključju, ker je zaradi od
povedi neke ekipe ostalo neoddano 
eno mesto v D ligi, vendar pa so 
«plavi» napredovali prav v dobi 
največje zrelosti ekipe in najvišje 
ravni, ki jo je Borova košarka 
kdaj dosegla. Tri leta pred nasto
pom v državni ligi so Borovi pe
terki pomenila «pdljemje» skupne 
igre, pridobivanje izkušenosti, pri
dobivanje osebne tehnike posamez
nih igralcev. Slo je za neobhodno 
potrebno rutino, ki je pripeljala 
slovenske košarkarje do tega, da 
lahko danes uspešno nastopajo pred 
širšo italijansko košarkarske jav
nostjo. Predprvenjstvena srečanja z 
različnimi ekipami iz Slovenije pri
čajo o dobri formi tržaške pe
terke. Večji del srečanj, ki so obe
nem pomenila navezovanje šport
nih in prijateljskih odnosov s slo
venskimi klubi, so borovci osvojili. 
Med vsemi je bila najpomembnejša 
zmaga nad Istragradjevnitti, ki na
stopa v 2. zvezni ligi.

Jasno pa je tudi, da je sodelo 
vanje v D ligi povezano s težkim

finančnim bremenom, ki 
presega denarno zmogljivost ** 
Igralci se dobro zavedajo 
vomosti, pred katero jih J® t 
stavila izbira, število trentož^ 
je povečalo, naravnost rnr^i 
se Borovi košarkarji pripri™ 
na prvi spopad. ^

V prvem kolu se bodoXIz moštvom «Zuccheri 
Tekma bo v Bologni ob !*•

dobri
na, sicer pa so Bolonjcd
Kvaliteta te ekipe nd

. >;
v predprvemstvemi tekmi moč**® 
terko Ouaitbro Torri Ferrari-^ 

Seznam ekip, ki se bodo ^ 
udeležile prvenstva D lig«' ^ 
dečd:

CASTELFRANCO VENET0 ^ 
QUATTRO TORRI FERR8^ 
ZUCCHERI BOLOGNA 
KINDER THIENE 
DON BOSCO ROVIGO 
DIE’N’AI VENEZIA 
PALLACANESTRO TREVI^ 
ROBUR RAVENNA 
CERAMICA COSTI — 

REGGIO EMILIA 
PARKETT GORIZIA 
SILOPLAST NOVELLARA 
BOR

Adrijan Z»vl■adl*1

«wiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiaiiiiiiiiiiaaiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiaiaaiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiaiiMiiiMiiBiiiiiiiiuiaKis8U ,8ill<>

NOGOMET V NOVI GORICI

Pionirji NK Nova Gorica 
najboljši v občinski ligi

Naraščajniki Borovega košarkarskega odseka so doživeli v zadnjih 
nastopih več visokih porazov. Ti Pa gredo v glavnem predvsem na 
račun dejstva, da so borovci začeli šele pred kratkim načrtneje go
jiti ta šport in jim manjka predvsem izkušenosti. Na sliki prizor s 

tekme Bor — Ricreatori

Jesenski del občinskega nogomet, 
nega pionirskega prvenstva je kon
čan. Zadnje 5. kolo je bilo odigra
no preteklo soboto. Tekmovalna le
stvica je naslednja:

1. NK Nova Gorica I. 10 točk 
01:1)

2. NK Nova Gorica H. 6 točk 
(13:8)

3. Osnovna šola Solkan 6 točk 
(5:9)

4. NK Adria I. (Miren) 5 točk
5. Osnovna šola N. Gorica 3 točke
6. N'K Adria H. 0 točk.
Iz zgornje tekmovalne tablice je

razvidno, da je prva ekipa NK No
ve Gorice razred za sebe, da je do
segla same zmage z velikansko ra
zliko v golih. Tudi druga ekipa 
NK Nova Gorica je dosegla mesto 
takoj za prvo odnosno drugo mesto 
s pariltiivmo raralillko v golih. Uspeš
na Je bila tudi nogometna ekipa

NA ODBOJKARSKEM TURNIRJU V PRAGI

Odlična igra Italijanov
_ PiRAGA, 13. — Italijanska štu-1 jugoslovanski prvak Mladost u- 

dentska reprezentanca je pripravila! vrstil s pomočjo žreba v drugo 
veliko presenečenje. Na turnirju 
«17. november« je po petih razbur
ljivih in napetih setih podlegla 
favorizirani šesterici Sovjetske zve
ze. Sovjetski predstavniki so mo
rali napeti vse sile, da so ugnati 
žilave Italijane, ki so bili v četrtem 
setu že skoraj gotovi zmagovalci.
Toda Sovjeti so sprožili protinapad 
in s štirimi zaporednimi bloki usta- 
vdld polet «azzuirrov». Nato pa so 
s premišljeno igre prisilili Italijane 
k častnemu porazu.

ZAGREB, 13. — V glavnem hr- 
vatskem mestu so izžrebali pare 
turnirja za pokal evropskih prva
kov. V moški konkurenca se je

kolo, kjer se bo pomeril z zrna 
govalcem srečanja med prvakom 
Avstrije in Izraela. Ta bo verjetno 
izraelska 5 ester ka Hapoel iiz Tel 
Aviva. Italijanski prvak Bumor Par
ma pa se bo v prvem kolu po
meril z najboljšo švicarsko ekipo.

V ženskem tekmovanju se bo 
La Torre Max Mara spoprijela 
z drugouvrščeno sovjetsko šester
ico. Jugoslovankam žreb nd bil na
klonjen. V osmini finala se bo mo
rala Orvena zvezda pomeriti, prav 
tako kot Mladost, s Hapoelom iz 
Tel Aviva. V primeru zmage v 
tem srečanju, pa se bodo morale
Beograjčanke srečati z lanskim ev- __ _____ „„ „„
ropskdm prvakom CSKA iz Sofije. I kolu, med domačo enajsterico ter

pionirjev osnovne šole iz Solkana, 
šolsko vodstvo se stalno zanima 
za delo te sekcije, zato uspeh ni 
izostal. Sicer pa so kair štiri ekipe 
tega prvenstva precej izenačene po 
kvaliteti. Edino druga ekipa Adrijs 
iz Mirna popolnoma zaostaja ter 
tekmuje najbrže le zato. ker NK 
Adria kot član conske slovenske 
lige mora imeti dve ekipi pionir
jev, ki tekmujeta, ker nima mla
dincev.

Omenjena izenačenost Je zagoto
vilo, da bo nadaljevanje spomladi 
zelo zanimivo, ko se bo šlo za konč
no uvrstitev, za občinskega prva- 
ka in nato še med’ občinami Nova 
Gorica, Idrija, Tolmin in Ajdov
ščina za prvaka nogometne pod- 
zveze Nova Gorica. Škoda, ker v 
to tekmovanje niso vključeni še 
pionirji s področja osnovne šole 
Šempeter in nogometnega kluba 
Salonit iz Anhovega, če ta klub 
sploh še deluje.

Z ustanovitvijo te pionirske no
gometne lige je bil namen popol
noma dosežen ter je ob tej zamisli 
treba nogometni podzvezl Nova Go
rica samo iskreno čestitati. Njeno 
delo namreč ni lahko ob tako ma
lem številu delovnih funkcionarjev. 
S temi igrami je bila napravlje- 
na dobra propaganda za nogomet, 
ni šport sploh: zbudilo se je večje 
zanimanje za igranje nogometa 
med pionirji. Klubi bodo mogli med 
temi najmlajšimi igralci najti ne
kaj perspektivnih igralcev in jih 
takoj vključiti med mladince.

Tudi sicer so novogoriški pionir
ji uspešni. Zadnjo nedeljo so sta
rejši pionirji igrali prijateljsko no
gometno tekmo v Sežani proti vrst
nikom NK Tabor ter so zmagali 
z 2:1. Povratna tekma bo v ne
deljo 16. 11 1969 ob 10.30 v Novi 
Gorici, kot prva predtekma glavne 
članske. Ob 12.30 bo namreč diru- 
ga predtekma mladincev proti iz
brani ekipi JLA. Glavno srečanje 
pa bo v nedeljo ob 14. url med mo
štvi SNL ob 11. uri in zadnjem

NK Slavijo iz Ljubljane.
Pionirji bodo s tem P,rein 

tos Igrati in trenirati ter bob® ^ 
člani šli na zimski počitek ^ 
četka januarja. Perspektiv*?* 
dlnci in mladi igralci sedanj p)
ske oklpe pa bodo nadaUeV®^v'f

L'senskem delu n-iso bili U6pe^a
vso zimo z vadbo, kajti

n! Je bila članska ekipa f 
republiškem merilu prva, b®" ^ 
letos predzadnja. Po 
tekmovalnih priprav bo m* ^ 
NK Nova Gorica 29. XI 'jo# 
14.30 url gostovala v sosedni 
cd (Italija) proti moštvu K1 
mili ’ (Sordomutl). ^ f.

jp

Ljubljf
Na svetovnem prvenstv*1

Tudi Panama v .
HAVANA, 13. — Na 

cijskam turnirju srednje®®!^ 
ga področja za svetovno lt0je 
sko prvenstvo v Ljubija*1^ f* 
Havani zmagala reprezenta1^ f
name. Tako se bo prvo— 

Ljubljani udeležila tud*
enstv® ji

žava.

V nedeljo, 16. novem®*" ^ 
17. uri bo v Katoliškem “ g 
v Gorici slovesen *akliu* 
tošnjega memoriala M- * < t> 
Na sporedu bo zabavni ** 
katerega bo poskrbel ®°(j|ii 
bel MI-NI-PE in še nekaki 
ga skupina. Glavni del v pJ- 
bo posvečen nagrajevanj** {y.
boljših moštev in tekm®1®.^ 
Podeljen bo tudi velik Pr V 
ni pokal, in sicer moš*v^#|« 
je v vseh disciplinah °® 
največ točk.

Toplo so vabljeni vsi ul 
ki so na memorialu sode p
kot tekmovalci, vsi, ki

**<kor koli pripomogli k u"ed 
letošnje manifestacije *(* m' 
da vsi ljubitelji našega ŠP

R0ART RRADFORD Zamorski 
gospod Bog 

in gospodje Izraelci
Humor ameriških črncev

30.
MODROSTI KRALJA
SALOMONA

Stari kralj David je rad vi
del, 6e je v hiši okrog njega 
skakalo veliko majhnih otrok. 
In na koncu se je izteklo ta
ko, da je hotel vsak izmed teh 
otrok biti po njem kralj. Ne
koč je prišel eden od njego
vih sinov in rekel, da hoče bi
ti kralj, ker je najstarejši, to
da nenadoma — kdo ve, ka
ko se je zgodilo — je umrl. 
In potem je nepričakovano tu
di drugega sina zadela nesre
ča in je nagloma umrl. Tako 
je kapal drug za drugim lepo 
po vrsti. Bil pa je med temi 
dečki eden, Salomon, ki mi 
nikoli niti črhnil, da bi hotel 
ali moral biti kralj. Namesto 
tega je venomer sedel doma,

bral knjige in molčal.
«Tale naš fant Salomon,)) 

pravi nekega dne kralj David 
gospodu Bogu, «ima v šoli sa
me odlične. Iz njega bo nekoč 
nekaj, mislim, da bi utegnil 
biti dober advokat.«

«Seveda ker ima same odlič
ne,« je odgovoril gospod Bog. 
«Ta lant je odprta glava že 
zdaj in, če bo tako napredo
val in ne bo preveč letal za 
dekleti, bom z njim izvršil ne
ki načrt, ki ga imam v glavi.«

Vsi drugi bratje so se med
tem venomer prepirali, kdo 
izmed njih bo kralj, ko zapre 
David oči. In ko je David res 
umrl, si je Salomon kar posa
dil krono na glavo, se po kra
ljevsko oblekel in je bil kralj. 
Bil je zelo moder in prebri
san kralj, to mu moramo pri

znati.
TaJkoj v začetku njegovega 

vladanja se mu je primeril do
godek z dvema ženskama, ki 
sta se prepirali za otroke, ka
terega so jima zamenjali v 
porodnišnici ali kje že.

«To je moje dete«, je trdi
la ena.

«Kaj sl mislite? To ni va
še?« je ugovarjala druga. Tako 
sta se prepriraii in lajali dru
ga na drugo, dokler ni prišlo 
to kralju Salomonu na uho 
in je takoj poslal policemana, 
naj obe privede k njemu.

Salomon je sedel na prestol 
ter pogledal najprej otroka, 
nato pa obe dami. In potem 
je še enkrat pogledal otroka.

«Well», je dejal naposled, 
((kolikor vidim, dragi moji 
dami, vama ni treba uganjati 
takega hrupa in delati take 
reklame zavoljo otroka. Obe 
sta, da tako rečem, spodobni 
in lepi dami, kajne?« Obe že 
nd sta se kralju Salomonu hva
ležno nasmehnili. Seveda, je 
nadaljeval kralj Salomon, «dve 
prav lepi gospe. Ne morem 
pa razumeti, kako sta si me 
gli dve dražestni dami, kakrš
ni sta vedve, skočiti v lase za
radi tako grdega paglavca, ki

ima obraz kakor umazana o- 
lupljena čebula.«

In zdajci se je ena izmed 
teh žen namrdnila in rekla: 
«Vaše veličanstvo, morda ven
dar ni tako grd — ali pa mi
slite to morebiti zares?« Dru
ga gospa pa se je samo pre
sedla na stolu, užaljeno na
pela šobo in je bilo videti, 
da v nji vse vre.

«No, ln kaj rečete vi k te
mu?« jo je vprašal Salomon.

«Vaše veličanstvo,« je rekla 
druga, «vi ste kralj, gospod 
Bog vam daj dolgo vladanje! 
Vendar dovolite, da vam hkra
ti povem, da niste nič drugega 
kakor prav navaden predrzen 
in neumen neotesanec s kro
no na glavi in nič v njej. 
Nekdo mi je rekel, da ste 
strašno pametni, toda upam, 
da ga je gospod Bog že za to 
laž kaznoval po pravu in pra
vici. Kralj ste res, tega vam 
nihče ne odreka, vendar par 
zite, da ne pride nad vas kdo, 
ki je še bolj pameten; Iz tega 
bi utegnil nastati fumus in 
nov kralj! VI sedite na pre
stolu v svojem svečanem kra
ljevskem oblačilu in imate ve
liko moč, toda jaz vam ne 
nasedem. Jaz znam ločiti se

no od slame, če vidim to pred 
seboj, ampak če pogledam vas, 
vidim slamo, vi belokožec.«

«Zdi se mi, da me nimate 
preveč radi, kajne?« je vpra
šal kralj Salomon.

«Sploh ne«, je rekla ona. 
«Nič drugega ne znate kakor 
kraljevati, na maJe otroke pa 
se nič ne razumete ničesar. 
Tukaj začnete nekaj čenčati, 
da ima tale lepi otrok obra
zek kakor olupljena čebula. 
Hm, haha! Morda ste kralj, 
tega vam nihče ne odreka, am
pak v resnici ste videti kakor 
stara krastača, vaše veličan
stvo.«

«ženska», je zaklical Kralj 
Salomon, «vi zares verjamete, 
da je tole dete lepo? Mislite 
to resno?«

«Jaz sploh nič ne mislim«, 
se je odrezala ženska, «j«z to 
vem!«

«S tem je torej spor razso
jen,« je proglasil Kralj Sa
lomon. ((ženska, ki ima po
gum da trdi, da je devetdnev
no dete lepo, mora biti njego
va mati. Vzemite sl otroka, 
gospa in pojdite!«

Nato se je kralj Salomon 
obrnil k drugi gospe ter ji re
kel: ((Poslušajte, madam, s

kakšno pravico ste trdili, da 
je to dete vaše? Ali veste, da 
so za to paragrafi? Meni se 
zdi, da se hočete norčevati iz 
slavnega sodišča!«

»Prosim, nikakor ne, Vaše 
veličanstvo,« je odgovorila ma
dam. «Ampak zdaj je takšna 
moda, da ima vsaka ženska 
otroka, toda jaz sem tako gr
da, da si nisem mogla dobiti 
poštenega moškega.«

«Kdo pravi, da ste grdi la- 
dy?» je vprašal Salomon.

«Jaz to pravim,« je rekla 
ona

«No, jaz ženske poznam in 
imam dober okus,« je nadalje
val kralj Salomon, «in zato 
lahko z mimo vestjo rečem, 
da ste najlepše dekle, kar jih 
Je ta teden stalo pred mojim 
sodnim stolom. Kako pa vam 
pravijo?«

«Moje ime je kraljica iz 
Sabe,« je odvrnila dama, ((To
da moji prijatelji mi večino
ma pravijo samo Saba, da bi 
to ne bilo tako dolgo.«

«No, ta je pa dobra!« je 
veselo zaklical kralj Salomon. 
«Torej vi ste Saba? že zdav
naj sem o vas slišal, kako ste 
lepi in takoj naj me strela 
ubije, če ni to res. Prosim,

stopite semle na svetlo, da 
bi si vas moglo moje veličan
stvo pošteno ogledati! Imenit
no! Madame, saj ste lepi, da 
bi ne mogli biti lepši.«

«Vi ste pa tudi res lepotec, 
kralj Salomon,« se je nasmeh
nila kraljica iz Sabe. «Ljudje, 
ki so pametni kakor vi, so 
povečini grdi, a pri vas to ne 
velja.«

«Res?» se je razveselil kralj 
Salomon. In oba sta sedla 
ter se nekaj časa zabavala o 
vremenu in kakšna bo žetev 
pa o tem in onem, nazadnje 
pa sta med pogovorom pri
šla na to, kako je kralj Salo
mon moder.

«Jaz pravzaprav ne morem 
za to, da sem tako pameten, 
včasih se temu sam čudim,« 
je rekel kralj Salomon. «Vse 
kaže, da sem se tak rodil. Kar 
vprašajte me kaj pa boste vi
deli, če znam na vaše vpraša^ 
nje odgovoriti. Nočem se mor
da bahati, razumite me, kar 
vprašajte me kaj!«

«A11 right,» je rekla Saba, 
«toda pripravite se, da vam 
dam zelo težko uganko. Povej
te ml, zakaj filistejd niso ver
jeli, da bi Jozue mogel usta
viti sonce?«

«Ker so mislili, da 
ce ne šlo v zastavlja11"®^, 
gladko odgovoril Salo*11 

«Prav!» je zaklicala 
«Vi ste prebrisani, Va*® 
čanstvo.« /

«Dajte mi drugo vpr® 
je dejal kralj Salomo*1' pi 
maram se bahati, amP^ 
prekipevam od modrost ^ 

«Dobro,» je rekla SaP8'^ 
mi povejte, kako se J8. ! 
novala mati Zebederje^ 
nov?« d

«No, vendar gospa
jeva, ne?» je 
Salomon, ne da bi P1

Ze'

bami namazani, Velič® ^ p) 
je zaklicala Saba. 
ne bom ničesar več vP1^ v 

«Ah, nikarite! Vprfl®8Lfi/ 
še kaj!« je prosil ^a*
«še eno vprašanje g°sp ^ 

«Pa dobro!« je rekla ^ 
«Kje je bil Mojzes k® 
Egiptu ugasile vse lu®

«V temi,« je brž 
Salomon. j/

«A11 right! In kdaj )e $ 
prvič zagledal svoje?8 
Abrahama?«

1$(Nadaljevanje
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